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Ръководители на осем голе-
ми руски града и губернии
търсят подходящи места за дет-
ски лагери по Българското Чер-
номорие. Това съобщи във Вар-
на зам.-кметът на Рязан и пред-
седател на Съюза на общински-

Руски кметове търсят
места за детски лагери у нас
Те оглеждат основно места по Черноморието, в бюджетите на всеки град
в Русия задължително се отпускали пари за отдих на подрастващите

те съвети в Русия Владимир
Холопов.

Той уточни, че в рамките на
посещението ще бъдат посете-
ни 12 града в България. Според
Холопов делегацията вече е
разгледала Южното Черномо-

рие, а утре и вдругиден ще се
запознае с условията по Север-
ното. Всеки руски град има в
бюджета си задължително
средства за детски отдих, обяс-
ни Холопов. Той даде пример с
Рязан, от чийто бюджет годиш-

но се заделят 4 процента за
малчуганите. Според Холопов
децата от социалнослаби се-
мейства почиват безплатно, а
за останалите - родителите по-
емат различна част от разнос-
ките им.

2 8

Проф. Надежда
Драгова
за словото
Паисиево

Емилия Радева -
Ледената
кралица
на българския
театър
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БФС наложи
рекордна глоба
на Стоичков
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Президентът Росен Плевнелиев връчи вчера проучвателния мандат за съставяне на правителство на кандидата
за премиер от Коалиция за България Пламен Орешарски. Това стана, след като в рамките на вчерашния ден ГЕРБ

се отказаха от правото си да правят кабинет. Съставът на новото правителство ще бъде гласуван във вторник

НЯКОЛКО
ДУМИ

Велиана
ХРИСТОВА

ТАКА И ЩЕ БЪДЕ
За да бъде духът на един

народ свободен, няма по-важно
нещо за него от знанието. Само
просвещен народ може да има
светлост в себе си и да се варди
от всякакви напасти. Това са ни
завещали нашите книжовници
преди векове. България даде
живот на славянските писмена,
тя се създаде с новаторството
на бунта срещу догмата, тя опа-
зи славянските букви и словото
и ги даде на други - милионни,
народи. Писмеността, езикът и
книжовността й се отблагодари-
ха - опазиха самата България
през вековете. Никой не може

да заличи това родилно петно от
плътта на българския народ, не
може да изтръгне от ума и ду-
шата му духовните корени, кои-
то са му дали живот. И гордост.
Други славянски народи, които
днес пишат с латински букви,
тачат делото на светите братя, по-
неже разбират грамадното исто-
рическо значение на славянска-
та азбука. На нашата азбука.

Мнозина - чужди и свои, се
стараха да унизят България в
последните години. Да изкоре-
нят трогателния стремеж на
българското общество към про-
свещение, да го заменят с алч-

ния ламтеж за сребро. Някои
искаха да подменим кирилица-
та с латиница, да се погубим.
Но ние казваме, че 24 май е
най-българският празник - а той
е такъв, защото е най-народни-
ят български празник. Днес
навред в България хората ще
излязат на улиците - за радост,
както преди повече от 160 го-
дини. Така и ще бъде. Пламъкът
на духа го има - този пламък,
който идва от миналото и чрез
сегашното поколение ще се
предаде на следващите. Няма
как да го угасят. Защото с него
ще трябва да угасят и нас.
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На 27 май 2013 г. в 18ч. в малката
Мраморна зала на Руския културно-

информационен център в София,
ул. „Шипка” 34 ще бъде открита

изложба на българската художничка
МИЛЕНА ВЕЛЧЕВА „Стълба към небето”.

Изложбата се посвещава на честването
на Деня на Свети Киприян Цамблак

Чудотворец, митрополит Киевски,
Литовски, Московски и на цяла Русия

и във връзка с Националната
инициатива за набиране на средства

за изграждане на Храм в Москва
на името на Свети Киприян.

Каним Ви да вземете участие
в откриването на изложбата
и на дарителската кампания.

ФЕДЕРАЦИЯ ЗА ПРИЯТЕЛСТВО
С НАРОДИТЕ НА РУСИЯ И ОНД

СЪОБЩЕНИЕ

Бившият вътрешен ми-
нистър се оказа проверя-
ван отново за четенето на
разпечатки от СРС от три-
буната на НС по случая с
мъртвото бебе в болница-
та в Горна Оряховица.
Това се разбра от глав-
ния прокурор преди редов-
ното заседание на ВСС
вчера. “Първоначалната
проверка на делото показ-
ва, че разрешение на на-
блюдаващия прокурор за
изнасяне на информация
от СРС няма. Трябва да

се запознаем дали такъв
документ има. В делото
има позоваване на разре-
шение на наблюдаващ
прокурор от окръжната
прокуратура във В.  Търно-
во”, обясни Цацаров.

ДУМА припомня, че
след скандалния арест
на четирима лекари от
болницата “Св. Иван Рил-
ски” Цветанов прочете на
3 декември 2010 г. стено-
грами от няколко шоки-
ращи разговора, които
според него доказват

умишлено убийство. Раз-
говорите бяха между ди-
ректора на болницата д-
р Миролюб Кожухаров и
негови подчинени. “Тога-
ва всъщност разговарях с
главния прокурор (Борис
Велчев - бел. ред.) и взех-
ме решение да започне
процедура по декласифи-
цирането на тази инфор-
мация, която е свързана
в СРС, минахме през ця-
лата процедура - по едно
и също време, аз в пар-
ламента и окръжният

Пак проверяват Цветанов
за случая в Горна Оряховица
Главният прокурор Сотир Цацаров
ще иска другата седмица имунитета
на бившия вътрешен министър

Искане за имунитета на Цветанов главният прокурор ще
внесе в НС другата седмица

прокурор на Велико Тър-
ново, прочетохме тези
СРС-та”, обясни Цветанов
преди седмица.

Този случай предизви-
ка и юридически спорове
дали бившият силов ми-
нистър не е нарушил За-
кона за специалните ра-
зузнавателни средства, в
който изрично се казва, че
доказателствата, придоби-
ти чрез подслушване, се
ползват единствено и
само за целта на разслед-

ването. Въпреки това зам.
градският прокурор Божи-
дар Джамбазов оневини
тогавашния министър,
като обяви месец и поло-
вина по-късно, че изнесе-
ната в парламента инфор-
мация е декласифицирана
законно от наблюдаващия
делото прокурор в Г. Оря-
ховица и използвана в
рамките на закона. Джам-
базов обясни, че Цветанов
е поискал, а прокурорът
разрешил публичната

употреба на подслушани-
те разговори заради “на-
прежението в общество-
то”, “критиките в някои ме-
дии” и “общественото го-
ворене”.

По темата за имуните-
та на Цветанов Цацаров
обясни, че още не е
внесъл искането, за да не
започва работата на пар-
ламента с подобни неща.
Цацаров увери, че такова
искане ще бъде внесено
следващата седмица.

Веселка ВЕНКОВА

Външният министър Марин Рай-
ков е поискал от премиера Марин
Райков да назначи посланикът в
Париж Марин Райков като дипло-
мат в друга европейска столица. За
куриозния случай алармираха вче-
ра от Съвета по външна политика
на БСП в специална декларация, с
кояно призоваха президентът да
спре всички дипломатически на-
значения. “Политически некорект-
но е такива действия да бъдат
предприемани само дни преди
съставянето на ново правителство.
Назначаването на посланици от
президента по предложение на
правителството, назначено от пре-
зидента, освен това противоречи на
заложения в основния закон прин-
цип на баланс между институции-
те”, заявява социалистите.

Засегнат, Райков побърза да
отговори. Виждам само разчиства-
не на политически сметки. В списъ-

Веселка СПИРИДОНОВА

КС образува три дела за избори-
те, се разбра от сайта на съда.
Едното е по искане на група народ-
ни представители от ГЕРБ за обявя-
ване на изборите за народни пред-
ставители за 42-ро НС, проведени
на 12 май 2013 г., за незаконни.

Другото отново е по искане на
група депутати от ГЕРБ за произ-
насяне по законността на изборите,
във връзка с нарушения на избор-
ното законодателство при провеж-
дане на изборите в секциите в
Република Турция (сигналът
на РЗС).

Третото дело е пак по искане на
депутати от ГЕРБ за обявяване
изцяло за незаконни изборите за
народни представители за 42-ро
Народно събрание. С гласовете на
народните представители на Бори-
сов бяха внесени и жалби от името
на РЗС и Национален фронт за

КС ОБРАЗУВА ТРИ ДЕЛА
ЗА ИЗБОРИТЕ

спасението на България.
По-рано вчера служебният пре-

миер обоснова отказа на правител-
ството да сезира КС за касиране
на изборите. Взехме решение да се
въздържим от сезиране на Консти-
туционния съд, няма да препратим
жалбите на РЗС, НФСБ, ВМРО-БНД
и “Другата България”, няма да
станем пощенска кутия на когото и
да било. МС отговаря за организа-
цията на техническата подготовка
на изборите, но няма правомощия
върху работата на СИК - контролът
се осъществява от Централната
избирателна комисия, припомни
Марин Райков.

“Без да се ангажираме с пре-
ценка, ние нямаме основание да
смятаме, че е необходимо касиране
на изборите, които сами сме орга-
низирали. За мен лично би било
неуместно да се ангажирам с
подобна теза”, подчерта служебни-
ят премиер.

Веселка ВЕНКОВА

Заместник-директорът на ДАНС Ди-
митър Йорданов прие да поеме цялата
отговорност за случая с изтеклите от
спецслужбата документи, известни като
т. нар. писмо на “достойните прокурори”.
Това съобщи служебният премиер Ма-
рин Райков и обяви, че ще приеме пода-
дената оставка.

Случаят с “писмото” създал “известни
грапавини в публичната комуникация
между определени институции” и това на-
ложило намесата на премиера и нака-
рало въпросните институции да седнат
на една маса. Проверката по случая с

Заради „достойните прокурори” изгоря зам.-шеф на ДАНС
“теча” продължавала и сега. На няколко
срещи с премиера директорът на ДАНС
Константин Казаков му докладвал устно
и писмено по скандала. Райков не приел
обясненията, защото заключенията не
били “в съответствие със становището на
прокуратурата”. Ръководството на ДАНС
не било в състояние да отхвърли възмож-
ността въпросните документи да са из-
текли от тях, което наложило Йорданов
да подаде оставка.

Разбра се, че напускането на Ди-
митър Йорданов се налага, защото той
е ресорен заместник по проверката,
свързана с печатницата в Констинброд.
ДУМА припомня, че писмото на “до-

стойните прокурори” бе изпратено до
медиите от анонимен източник ведна-
га след изборите. На другия ден от
Главната прокуратура дадоха да се
разбере, че документите са “изтекли”
от ДАНС.

Вчера главният прокурор Сотир Ца-
царов обяви, че съмнението било
потвърдено и от проверката, разпореде-
на от Марин Райков. Това е окончател-
ната развръзка на скандала с “достой-
ните прокурори” и прокуратурата прие
тази формула, обяви министър-предсе-
дателят. Той се застрахова, че е получил
съгласието на главния прокурор да спо-
дели това становище.

ясно, че Флоров е напуснал систе-
мата на МВР поради навършена
възраст и достигнат стаж за пенсия.

От информацията се разбира, че
образуваното срещу него дело за
подкуп в особено големи размери
не е попречило на бившия ръково-
дител на антимафиотите да получи
полагаемото се за поста му обез-
щетение от 20 заплати за служба
към държавата. Напускането от
Флоров на системата на МВР бе
потвърдено от пресцентъра на ми-
нистерството. Оттам обаче се задо-
волиха да съобщят, че Флоров на-
пуска “доброволно”, но не дадоха
подробности как е оформено напу-
скането.

След изтеклата информация за
пенсионирането на бившия шеф на
ГДБОП заваляха и множество комен-
тари. Бившият вътрешен министър от
първото правителство на Костов Бо-
гомил Бонев написа на страницата
си във фейсбук, че заелата минис-
терското място на Цветан Цветанов
Петя Първанова дължи обяснение
как е бил временно отстранен от
длъжност Станимир Флоров.

Друг изненадан от информацията
бе бившият началник на Национал-
ната служба за сигурност ген. Ата-
нас Атанасов. Той бе категоричен,
че служебният вътрешен министър
Първанова е извършила тежко уми-
шлено престъпление с пенсионира-
нето на Флоров. Според Атаносов
това, което е направила Петя Първа-
нова, е тежък скандал и че тя е пре-
вишила правомощията си.

ФЛОРОВ СЕ
ПЕНСИОНИРАЛ
С БОНУС
20 ЗАПЛАТИ

Марин Райков поискал от себе
си и се одобрил за посланик

ка за назначения според него били
включени само дипломати, които
не били политически назначения,
а бил и два пъти предварително
съгласуван с държавния глава.

След много уточняващи въпро-
си стана ясно, че МС е взел реше-
ние в сряда да предложи на пре-
зидента назначаване на 8 души на
посланически постове. Един от тях
е самият Райков. Той обаче няма
да се върне в Париж. “Бил съм два
пъти посланик във Франция. Не е
добър вкус да отивам за трети път”,
обясни премиерът външен ми-
нистър и доскоро посланик с пре-
кратен, по думите му, мандат.

Президентът обяви по-късно,
че ще подпише указ за назнача-
ването на Райков. “България има
нужда от своите качествени дип-
ломати. Би следвало, когато те по-
емат сериозни отговорности,
държавата също да понесе своята,
а не да го хвърлим на кучетата”,
заяви  Плевнелиев.

Бившият директор на ГДБОП
Станимир Флоров се пенсио-
нирал с бонус от 20 заплати,
съобщи Дарик радио. Става

Снимка БГНЕС
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БОЙКО БОРИСОВ ВЕЧЕ СЕ ПРЕДСТАВЯ В РАЗЛИЧНИ ПОЛИТИЧЕСКИ ФОРМИ

П
Президентът Росен Плевне-

лиев връчи вчера проучвател-
ния мандат за съставяне на пра-
вителство на кандидата за пре-
миер от Коалиция за България
Пламен Орешарски. Ще напра-
вя всичко възможно кабинетът
да бъде представен и гласуван
в по-кратък от 7-дневния срок
по конституция и ще предложа
състава на кабинета във втор-
ник на извънредно заседание
на НС, обяви след това канди-
дат-премиерът.

Орешарски уточни, че кога-
то приключат консултациите с
основните политически сили,
документът с намеренията, по
който ще работи правителство-
то, ще бъде публикуван. “В моя-
та професионална кариера съм
преодолявал много предизвика-
телства, сегашното обаче е най-
голямо, защото то засяга съдба-
та на всички български гражда-
ни. Гарантирам, че ще направя
всичко, което зависи от мен, за
да получа политическо доверие,
доверието на хората и да осъ-
ществя необходимите реформи,
някои от които не толкова попу-
лярни, но да очертаем пътя на-
пред”, подчерта Орешарски.

Има ясно заявена воля от
страна на БСП и ДПС да се
работи за формиране на про-
грамно правителство, заяви ли-

БСП прие мандат за
съставяне на правителство
Пламен Орешарски готов да предложи новия кабинет
във вторник, Плевнелиев впечатлен от програмата му

Борисов отказа властта,
но представи министри

Президентът Росен Плевнелиев връчи вчера мандат на
Коалиция за България за съставяне на правителство

Снимки Благовеста ЦВЕТКОВА

Лидерът на ГЕРБ Бойко Борисов представи вчера кабинета
на ГЕРБ при получаването на мандата от президента за
съставяне на правителство. Нямаме шанс да направим
кабинет, ожали се той и веднага обяви, че връща мандата.
В състава на кабинета, който Борисов прочете, фигурираха
почти всички министри от неговото управление. Симеон
Дянков бе заменен с Владислав Горанов, Цветан Цветанов -
с Веселин Вучков, Нона Караджова - с Ивелина Василева.
На мястото на Мирослав Найденов бе поставена Десислава
Танева. В проектосъстава на бившия премиер фигурираха и
две нови министерства - на енергетиката и на електронното
правителство, за които като министри бяха посочени Ди-
митър Главчев и Доброслав Димитров.

дерът на БСП Сергей Станишев.
“Ще водим разговори и с
извънпарламентарни сили, за да
чуем повече мнения. “Атака” за-
яви, че няма да подкрепи прави-
телство на Орешарски. Каби-
нетът най-вероятно ще получи
одобрението на БСП и ДПС,
които са съответно членки на
ПЕС и на европейските либера-
ли, уточни Станишев. Левицата
е единствената парламентарна
сила, която увеличи доверието
към себе си с близо 26% и няма-
ме намерение да лъжем своите
избиратели, допълни Станишев.

 Силно съм впечатлен от

програмата на г-н Орешарски и
смятам, че тя е сериозно под-
готвена, призна президентът
Росен Плевнелиев. “България се
нуждае от стабилност и работе-
щи институции. Надявам се с ра-
ботата си 42-то Народно събра-
ние да покаже ясни ангажимен-
ти и обществото да види, че
парламентарната криза вече е
преодоляна”, отбеляза държав-
ният глава.

По-рано парламентарните
групи на Коалиция за България
и ДПС проведоха в Народното
събрание консултации по съста-
вянето на правителство. На сре-

Три са приоритетите, върху които правителството ще акцентира
до края на годината, заяви на консултациите с ДПС Пламен
Орешарски. По думите му това е възстановяване на държав-
ността, стабилизиране на икономическото развитие и стимули-
ране на предприемачеството и повече солидарност и социална
справедливост. Страната се намира в сложна и тежка ситуа-
ция, затова програмата на бъдещия кабинет не е всеобхватна,
подчерта той. Орешарски бе лаконичен, че двете ключови и
неотложни мерки са социалните, свързани с предстоящата
тежка зима, с подготовката на първокласниците, разширяване
обхвата на енергийните помощи и увеличаване на майчинските.
Орешарски пое ангажимент за насърчаване на предприемаче-
ството и освобождаването му от административно-силовия
натиск. Нужни са спешни стъпки за по-доброто събиране на
приходите, за справяне с контрабандата и сивата икономика,
насърчаване на инвестициите, ребалансиране на енергетиката,
категоричен е Пламен Орешарски. Сред акцентите в работата
на кабинета ще са справянето с безработицата, повишаване на
пенсиите, по-евтини и бързи административни услуги, въвежда-
не на електронното правителство. Бъдещият премиер уточни, че
хората нямат търпение да усетят бързо позитивните тенденции.
Ще представим екшънплан веднага след съставяне на прави-
телството, обеща Орешарски.

Бихме
искали
профилът
на кабинета
да е с
вашия
профил -
експертно-
политическо
начало,
пожела
Лютви
Местан на
Пламен
Орешарски

Бъдещият премиер
обяви приоритетите си

В плана “Орешарски” видяхме отразени доста от позициите на
ДПС и отчитаме съгласие по трите ключови думи - държавност,
развитие, справедливост, коментира лидерът на ДПС Лютви Мес-
тан. Той обобщи, че стабилността на бъдещия кабинет няма да
зависи от броя на депутатите, които биха го подкрепили, а от
усилията, с които ще получи доверието на хората.

ДПС очаква бъдещият премиер да подбере възможно най-под-
ходящите лица, с които да осъществи амбициозната си програма.
Под експертно-политически кабинет ние не разбираме такъв, в
който да има политически стерилни лица, защото за мен това е
неестествено явление, уточни Местан. Призвани сме да възстано-
вим нормалната функционалност на ДАНС, както тази агенция бе
замислена, да реформираме МВР и да променим законодателната
основа, на която стъпи авторитарният тандем Борисов-Цветанов,
допълни Местан.

Лидерът на БСП и президент
на ПЕС Сергей Станишев опро-
верга вчера коментар на предсе-
дателя на ЕНП в ЕП Жозеф Дол,
че в България има двойни стан-
дарти на европейските социали-
сти. По думите на Дол БСП не
изключвали явна или скрита под-
крепа за кабинета на “Атака”,
която била националистическа и
ксенофобска партия. Обвинение-
то на Дол бе директно насочено
към председателя на групата на
социалистите Ханес Свобода.

Ясно е, че кабинет, оглавен
от Пламен Орешарски, ще бъде
подкрепен от БСП и ДПС, които
са съответно член на ПЕС и
член на либералното европей-
ско семейство. От наша страна
ясно беше заявена идеологиче-
ската несъвместимост между
партия “Атака” и БСП особено
по отношение на европейската
политика, поясни Станишев. “От
своя страна лидерът на нацио-
налистите Волен Сидеров също
неведнъж и особено отчетливо
обяви, че няма да подкрепи ка-
бинет с премиер г-н Орешарски.
Г-н Доул вероятно страда от ня-
какъв вид амнезия, защото явно
е забравил факта, че кабинетът
на малцинството на г-н Бори-
сов бе избран на 27 юли 2009
г. с гласовете на партия “Ата-
ка”, която обяви подкрепата си
от парламентарната трибуна.
Освен това три години поред
ГЕРБ, която е член на ЕНП,
приемаше бюджета и преодо-
ляваше вотовете на недоверие
към правителството си с под-
крепата на същата тази партия
“Атака”, припомни Станишев.

Активисти на ГЕРБ от с. Ка-
мено са нападнали на пазара
“Краснодар” в Бургас 31-годиш-
ната Стойка Петрова, активист
на партия “Атака”, и приятелка-
та й Яница. Двете жени са жес-
токо бити от гербаджиите. От
спешното отделение в Бургас са
уведомили партийната центра-
ла на “Атака”, че 31-годишната
Стойка Петрова е починала
вследствие на побоя. Приятел-
ката й Яница е ранена.

До момента РД на МВР в
Бургас не е предприела мерки
за задържане на извършители-
те, пишат в съобщение до меди-
ите националистите. Там дори
отказали да приемат жалбата по
случая, внесена от Яница. “Без-
действието на МВР до момента
е престъпно безотговорно, още
повече, че Яница ясно съобщи-

ДПС изрази съгласие
с плана „Орешарски”

„Атака” твърди,
че в Бургас е убита
тяхна активистка
Веселка СПИРИДОНОВА ла, че познава нападателите и

може да ги посочи”, казват от
“Атака”, чийто лидер Волен Си-
деров към 18,30 ч. снощи тръгна
към сградата на МВР, за да раз-
бере ще има ли задържани за
убийството на младата жена.

Националистите настояват за
незабавни действия за задържа-
не на убийците на 31-годишната
Стойка Петрова. “Имаме основа-
ние да смятаме, че престъпното
основание на действие на МВР е
умишлено и цели замитане на
следите”, казват от “Атака”.

“До момента в дежурен
център на тел.112 или в бургас-
ка болница не е получаван сиг-
нал за инцидент с пострадала
жена на територията на Област-
ната дирекция на МВР в Бургас”.
Това съобщиха от пресцентъра
на МВР снощи към 19 ч. Нямало
и регистриран случай вследст-
вие на упражнено насилие.
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щата присъстваха Пламен Оре-
шарски и лидерите на БСП и
ДПС Сергей Станишев и Лютви
Местан. В началото на другата
седмица предстоят консултации
с “България на гражданите”, с

ВМРО и с други формации. Ста-
нишев и Орешарски подчерта-
ха, че ще имат и среща с “Ата-
ка”. От ДПС заявиха, че тази
среща не ги ангажира по ни-
какъв начин.
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Р
галерия “София прес” вчера бяха
връчени Годишните литературни на-
гради на Съюза на българските писа-
тели от председателя Николай Петев.

В
Радослав Янкулов е новият директор на Българ-

ското национално радио, избран от Съвета за еле-
ктронни медии. Кандидатите за поста бяха двана-
десет. Янкулов беше подкрепен с четири гласа от
петимата членове на СЕМ. Мария Стоянова даде
своя глас за Иво Тодоров.

Сред останалите фаворити за поста бяха Диана
Димитрова, Бойчо Кулински и Гергина Дворецка.
Председателят на СЕМ Георги Лозанов мотивира
избора на Янкулов с думите, че той принадлежи на
БНР като биография, но и на моделите на новото
радио в прехода. Той направи тази крачка от ста-
рата, принадлежаща на соца медия, към новите
създаващи се формации, посочи Лозанов. По думи-
те му журналистиката в момента се нуждае от вни-
мание, а Радослав Янкулов е дал точно такъв по-
глед, че професията трябва да възвърне своята сила.
Според Лозанов избраният директор има също така
изразена критическа воля да управлява радиото,
търсейки нов модел на управление. За първи път
този избор става в политическо междувластие, за-
яви Лозанов и отбеляза, че това е хубав знак, за-
щото обществените медии трябва да са именно в
такава среда.

Радослав Янкулов има дълга кариера в програ-
ма “Хоризонт” на БНР като спортен журналист. През
90-те години на миналия век той бе директор на
една от първите частни радиостанции в България -
радио “Експрес”.

Човек на ДУМА с наградата
за публицистика на СБП

Нашият колега Борис Данков, редактор на
“Пегас”, получи наградата за публицистика
за книгата “Гневни хроники”.

Отличия за поезия взеха Боян Ангелов
за книгата “Ъндърграунд” и Иван Гранитски
за “Начала”; за роман бе награден Красен
Камбуров за “Пътят на ослепените”; за раз-
каз - Вели Чаушев за сборника “Кафе в
Златоград”; за детска литература - Петя
Александрова за “Детенце с изгубено клю-
ченце”; за литературна критика - Димитър
Атанасов за книгата “На предела”; литера-
турна есеистика и мемоаристика - Мария
Динкова за “Vita Aktiva” - Повест за Исак
Паси”; литературна история - Емилия Каме-
нова за “Страсти и неволи”. Специалната
награда за поема бе връчена на Лъчезар
Еленков за “Звездно писмо”. А специалната
награда за пътепис - на Дарина Герова за
“Америко, Америко”.

Наградата на Управителния съвет на
СБП за цялостно творчество бе присъдена
на Костадин Златков и Никола Статков. На-
ционалната литературна награда на името
на Божидар Божилов получават Елка Няголова за
“Слънчев кладенец” и Димитър Милов за  “Благове-
щение”. Националната литературна награда на
името на Георги Братанов получават Иван Странд-

жев за “Есенен часовник” и Иван Матанов за “Не
споменавай морето”. Националната литературна
награда на името на Богомил Нонев взима Елена
Алекова за книгата “Моята България”.

Радослав Янкулов
е новият директор
на Българското
национално радио

„Провалът в здравеопазва-
нето е емблема на вашето уп-
равление”, заяви от парламен-
тарната трибуна депутатът от КБ
д-р Емил Райнов по време на
изслушване в Народното събра-
ние на здавния министър и уп-
равителя на НЗОК. “ГЕРБ при-
зна своя провал в здравеопаз-
ването чрез своя кадрови кад-
рил - за непълния си мандат с
четири поредни министри и три-
ма поредни ръководители на
НЗОК. Движението е всичко,
целта е нищо - движеха се ле-
кари, пациенти, пари, но няма-
ше идея, нямаше концепция”,
описа състоянието на система-
та д-р Нигяр Джафер от ДПС.
“Тежестта на икономическата и
социалната криза бе пре-
хвърлена върху най-нискодо-
ходните български граждани.
Без ефективно функциониране
на елемента солидарност няма
как да търсим справедливост в
системата на здравеопазване-
то. Това води до срив в довери-
ето на системата на здравео-

ГЕРБ си призна за провалите
в здравеопазването

поред управителя на касата хубавото при прехвърлянето на
онколекарствата към НЗОК е, че “отпадна лимитът на онко-
болните, които могат да бъдат лекувани с онколекарства, но
това доведе до повишаване на разходите - от 50-60 млн. лв.

Аида ПАНИКЯН 300 МЛН. ЛВ. ЗА БОЛНИЧНА ПОМОЩ
СЕ УПРАВЛЯВАТ НЕЕФЕКТИВНО

Шефът на НЗОК призна, че анализ на експертите показал,
че от общо 1,5 млрд. лв. 300 млн. лв. за болнична помощ се
управляват неефективно. И това ставало предимно с държав-
ни болници - купува се апаратура за много пари, а същата в
частна болница се купува за много по-малко или за ремонт
в държавна болница се дават огромни суми, докато напри-
мер в частната същият ремонт излиза много по-евтино.

Министър Петров отново заяви, че 40 млн. лв. за интен-
зивни грижи не са достатъчни, и заяви, че е поискал на
следващото заседание на Надзорния съвет на НЗОК да
бъдат увеличени.

С

НЗОК Е ЗАЛОЖИЛА 90 МЛН.
ЛВ. ЗА ЛЕКАРСТВАТА ЗА РАК,
А ЩЕ СА НУЖНИ 156 МЛН. ЛВ.

на 126 млн. лв.” Според прогнозите му за т.г. ще са необходими
156 млн. лв. Цеков каза, че са заложени 90 млн. лв. за онколе-
карства “с ясното съзнание, че няма да стигнат”.

Цеков призна също, че касата “няма механизъм за контрол
над разходите за онколекарства”, поради което заложили по-
консервативен бюджет.  Прехвърлянето на онколекарствата до-
веде до отпадане на лимитите и касата е длъжна да осигури
лекарства на всеки нуждаещ се от онколечение пациент. Според
Цеков има и неефективно оползотворяване на препаратите за
лечение на рак. По думите му между 2 и 7 млн. лв. от парите за
тях се “изливат в мивките” и когато една ампула се отвори и не
се оползотвори цялото количество, остатъкът се изхвърля, тъй
като по закон не можел да се ползва. Цеков обясни проблема с
“изчезването” на някои медикаменти за рак - предимно евтините,
от българския пазар, които след това се заменяли със скъпи. Той
даде пример с флуороурацил, една ампула от който струва 2.50
лв., заменен с препарат за 600 лв.

пазването”, каза д-р Хасан Аде-
мов от ДПС и отново припомни
за отклонените 2 млрд. лв. от
здравни вноски на българските
граждани към фискалния ре-
зерв. Той бе категоричен, че,
докато не се появят няколко из-
точника на финансиране на
здравеопазването, положение-
то няма да се промени.

Дори неколкократното по-
втаряне на стария рефрен
“ГЕРБ даде най-много пари за
здравеопзаване” от депутатка-

та Десислава Атанасова,
четвърти здравен министър в
миналия кабинет, не промени
становището на останалите 3
политически сили за задълбо-
чилите се през последните 3
години проблеми в сектора. Не
мина и опитът на д-р Даниела
Дариткова, председател на
комисията по здравеопазване
в миналия парламент, с мани-
пулиране на числата да “дока-
же”, че дълговете на болници-
те и по време на Тройната ко-

алиция били същите като по
време на ГЕРБ.

“Контролът от МЗ върху
болниците се осъществява
чрез три структури. Те обаче
не са достатъчни за осъщест-

вяване на ефективен контрол.
Когато говорим за контрол на
оперативно ниво, такъв няма”,
заяви от трибуната служебният
министър на здравеопазване-
то проф. д-р Николай Петров.

От 1 юли обезщетението за отглеждане
на малко дете от 1 до 2 г.  да стане 310 лв.
Това предлагат в първия си законопроект
депутати от ГЕРБ, сред които са Менда
Стоянова, Владислав Горанов, бившият со-
циален министър Тотю Младенов.

Мотивите на вносителите са, че “след
анализ на изпълнението на бюджета на
ДОО за 2013 г. за първите 4 месеца се виж-
да, че се очертават определени икономии
както в разходите за краткосрочни обезще-
тения, така и в разходите за пенсии до края
на 2013 г.” По сметките на деветимата вно-
сители увеличението на майчинството ще
струва на бюджета на ДОО около 15 млн.
лв.

Бившите управляващи, които над 3 го-
дини задържаха обезщетението на 240 лв.,
сега се оправдават, че “политиката на пра-
вителството бе насочена към осигуряване

ДЪЛГОВЕТЕ
НА БОЛНИЦИТЕ
КЪМ 31 МАРТ

О
бщо 176 държавни и общински болници имат дългове от 388
млн. лв.

От тях просрочени са 86,8 млн. лв.
- Държавните болници със 100% държавно участие  са 42.

Дълговете им са 176,7 млн. лв.
От тях просрочени са 14 млн. лв.
С най-малко дългове са болниците в Сливен и в Габрово.

Най-задлъжнели са университетските болници в Пловдив и
във Варна - “Св. Георги” и “Св. Марина”, “Пирогов” и “Алек-
сандровска”.

- Държавните болници с над 51% държавно участие са 25.
Дълговете им са 145,8 млн. лв.

От тях 40 млн. лв. са просрочени.
Най-малко дългове имат болниците в Смолян и в Кюстен-

дил.
С най-големи дългове е обединената болница в Стара

Загора, МБАЛ “Пловдив”, МБАЛ Бургас.
- Общинските болници са 109. Дълговете им са 65 млн. лв.
От тях просрочени са 32 млн. лв.
Най-задлъжняла е Пета градска болница в София, Специ-

ализираната болница по фтизиатрия и пулмология в Плов-
див, болницата в Димитровград и Втора МБАЛ в София.

ГЕРБ предлагат майчинство
от 310 лева
Аида ОВАНЕС

на повече места в детските градини и дет-
ските ясли, за да могат родителите да се
върнат към активен трудов живот и да
съхранят своята квалификация и конкурен-
тоспособност на пазара на труда. В тази
връзка необходимите 30 млн. лв. за увели-
чение на обезщетението до размера на
минималната работна заплата бяха насо-
чени към общините с най-голям недостиг
на места в детските градини и ясли”. Оче-
видно, отчитайки недалновидността на по-
литиката си, представителите на ГЕРБ пи-
шат в мотивите, че “основният дефицит на
подобна политика е, че инвестициите в
откриването на нови места в детските гра-
дини и ясли изисква определен период от
време, през който родителите, от една
страна, нямат достъп до този вид услуга, а,
от друга страна, получават нисък размер
на парично обезщетение. Като грешка
може да се отчете противопоставянето на
тези по същество еднопосочни политики”.

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

Оперативен контрол няма, установи служебният
здравен министър проф. Николай Петров



ÁÚËÃÀÐÈß

ПЕТЪК 24 МАЙ 2013

www.duma.bg
55555

Орешарски представи програмата
си пред европейски лидери
Бъдещият премиер обеща
да не търси пиар ефекти

Постановка по избор могат да гледат в Берлинската
опера Сергей Станишев и съпругата му Моника. Лидерът
на германските социалдемократи Зигмар Габриел подари
на младоженците отворен билет за операта, който може
да бъде използван в следващите 12 месеца.

П
ламен Орешарски бе
официално предста-
вен като бъдещ пре-
миер на България
пред лидерите на

Павлета ДАВИДОВА

Партията на европейските соци-
алисти в Лайпциг в сряда. Той бе
на престижен форум на върха на
ПЕС по покана на президента
на европейските социалисти
Сергей Станишев. Над 30 пре-
миери и лидери на социалисти-
чески и социалдемократически
партии от Европа се събраха в
Лайпциг за обсъждане на соци-
ални и антикризисни мерки. Фо-
румът предшества годишнина от
създаването на Германската со-
циалдемократическа партия, ко-
ято чества вчера 150-ия си рож-
ден ден.

В началото на срещата Ста-
нишев използва възможността
да опише ситуацията, в която се
намира България след парла-
ментарните избори. Лидерът на
БСП и Орешарски представиха
основните акценти от програма-
та, с която Коалиция за Бълга-
рия смята да изведе страната от
кризата. Двамата излязоха от
форума с увереността, че коле-
гите им от политическото семей-
ство на левицата подкрепят кан-
дидатурата на Орешарски за
премиер. Специални поздравле-
ния Орешарски получи от пред-
седателя на Европейския парла-
мент Мартин Шулц, който също
присъства на срещата. Румънски-
ят премиер Виктор Понта, итали-
анският премиер Енрико Лета и
премиерът на Малта Джоузеф
Мускат също приветстваха

българските представители.
Часове преди да получи уп-

равленския мандат, Орешарски
подчерта, че вече е готов с про-
ектокабинет. Той заяви, че е
набелязал подходящи личности,
с които да попълни министерст-
вата, но призна, че все още не е
говорил с никого. “Дори и някой
да откаже, защото това не е
много благодарна работа, има
алтернативи. Има смисъл да се
говори с всички, които имат идеи,
защо не и като експерти. Ако не
на титулярни места, то за заме-
стници”, коментира Орешарски.
Той дори остави възможност да
вземе за свой съветник и Сергей
Станишев. Бъдещият премиер
допълни, че би искал да работи

и с Пер Щайнбрюк, когото опре-
дели като отличен финансист.
“Ако не стане канцлер, мога да
го поканя за съветник”, пошегу-
ва се той.

“Четири години думите “диа-
лог”, “съгласие” бяха почти зали-
чени от Борисов, Цветанов, Дян-
ков. Имаше думите “аз”, “команд-
вам”, “разпореждам”, “наказвам”.
Диалог нямаше. Ние искаме ди-
алог и ще водим диалог. Бъде-
щото правителство на г-н Оре-
шарски ще продължи диалога с
всички в търсене на разумните
решения. Нито една партия, дори
да имахме 121 мандата, не може
да изведе сама страната от ката-
строфата, в която ни вкараха
ГЕРБ”, възмути се Станишев. Той

подчерта, че левицата няма да
се съгласи с всички и всичко, но
ще търси разширяване на поле-
то на съгласието в името на
гражданите, хората и държав-
ността. Според соцлидера въпре-
ки различията с “Атака” БСП ще
разговаря с партията1 като фо-
кус ще е не съставянето на каби-
нета, а конкретни политики.

Пламен Орешарски припом-
ни, че през 2009 г. е обяснил на
наследника си във финансовото
министерство състоянието, в кое-
то предава поверената му инсти-
туция. “Бях обяснявал на г-н Дян-
ков какво е състоянието, те пред-
почетоха да направят пиар. След
това говореха точно това, което
аз не съм говорил. Пиар ефекти
няма да търсим. Толкова е тежка
ситуацията, че с пиар няма да за-
почна”, коментира той.

Форумът на европейските
социалисти предшества предсто-
ящия съвет на левите премиери.
Събитието ще се проведе на 22
юни, а домакин ще е София.

ВИКТОР ПОНТА:

14 години за строителство
на мост са твърде
дълъг период

Зита Гурмай и Виктор Понта бяха сред първите, които поздравиха българите

Р
Павлета ГЕОРГИЕВА

арение от Държавната библи-
отека за чуждестранна лите-
ратура “М. И. Рудомино” в
Москва за Руския център на
Столичната библиотека бе
връчено вчера от представи-
телна руска делегация, воде-
на от генералната директор-
ка на ВГБИЛ Екатерина Гени-
ева. Колекцията обхваща рус-
ка класическа литература и
чуждестранни автори, преве-
дени на руски език. Част от
изданията са двуезични. Да-
рението е обявено от 120
тома, каза за ДУМА Мариета
Георгиева, ръководителка на
Руския център и направление
“Интеркултурен диалог” на
Столичната библиотека. По
повод 24 май получихме още
две дарения: от Руския култур-
но-информационен център в
София - 120 тома руска класи-
ческа литература, и от изда-
телство “Индекс”, представи-
телството на Руската акаде-
мия на науките и водещи из-
дателства от Русия - 11 изда-

умънският премиер
Виктор Понта обя-
ви, че се надява до
14 юни всички про-

цедурни въпроси около
строителството на моста
Видин-Калафат да бъдат
преодолени. За тогава е
предвидена среща, на
която ще присъства коми-
сарят по регионалната
политика Йоханес Хан.
“Ще се радвам да открия
моста, но наистина смя-
там, че 14 г. за строител-
ството на едно съоръже-
ние са твърде дълъг пе-
риод. Надявам се, че
следващият ни съвместен
проект ще бъде приклю-
чен много по-бързо и
много по-добре”, комен-
тира той.

Понта бе в Лайпциг за
среща на лидерите от

ПЕС. Той изрази отново
подкрепата си към бъде-
щия премиер на Бълга-
рия Пламен Орешарски.
Румънският премиер при-
помни, че вече се е сре-
щал с Орешарски в Русе,
където подкрепи предиз-
борната кампания на Ко-
алиция за България. Пон-
та коментира, че позна-
ва много добре Стани-
шев, тъй като са работи-
ли заедно дълго време.
Той изрази надежда, че
ако Орешарски бъде из-
бран за премиер, двама-
та ще работят успешно
като колеги и представи-
тели на едно политичес-
ко семейство. Понта
очаква с нетърпение
Орешарски да оглави
новото правителство, за
да може България и
Румъния съвместно да
изпълняват проектите,

които са на дневен план
за региона. “България и
Румъния трябва да обе-
динят сили, за да бъдат
приети в Шенген. Необ-
ходимо е да получим по-
ложителен доклад по
механизма за сътрудни-
чество и оценка. Това,
както и откриването на
моста Видин-Калафат, са
краткосрочни цели”, ка-
тегоричен бе румънският
премиер. Според него
пред двете страни има
много дългосрочни и
средносрочни проекти -
да се работи по инфраст-
руктурни проекти, да се
използват по-добре
средствата от европей-
ския кохезионен фонд и
да се води ефективна
енергийна политика.

“Надявам се, че
България и Румъния ще
продължат да се разви-

ват заедно и повече няма
да стоят в дъното на ев-
ропейските класации”,
допълни румънският пре-
миер. Според него Бълга-
рия и Румъния са изпра-
вени пред едни и същи
проблеми и имат еднак-
ви задачи - създаване на
повече работни места,
по-ниски цени на елект-
роенергията, привличане
на повече инвестиции и
реализирането на пове-
че социални програми.

След дълго боледуване
на 82-годишна възраст ни
напусна известният учен
археолог, доайенът на
българската археология

проф.
Димитър
Овчаров

Изтъкнат специалист в
областта на Средновекови-
ето, проучвател на над 15
културно-исторически
обекти у нас, автор на сто-
тици статии и десетки кни-
ги, издадени у нас и в чуж-
бина, той бе автор и при-
ятел на ДУМА. Особено
важни са разкопките му на
Втората българска столица
Велики Преслав от време-
то на цар Симеон Велики.
Проф. Димитър Овчаров е
носител на редица държав-
ни награди. Той бе човек с
гражданска позиция.

ПОКЛОН ПРЕД
ПАМЕТТА И ДЕЛОТО МУ!

Поклонението ще е на
27 май, понеделник, в ри-
туалната зала на Софий-
ските централни гробища.

Голямо дарение руска литература
получи Столичната библиотека

Д
Вилиана СЕМЕРДЖИЕВА ния, допълни Георгиева. Директорът

на Столичната библиотека Михаил
Белчев връчи благодарствени грамо-
ти на трите организации-дарители, а
на Екатерина Гениева - и книгата на
Мавро Орбини “Царството на славя-
ните” на български език, внушително
издание на “Дамян Яков” съвместно
със Столичната библиотека.

Всеки такъв дарителски акт “вли-
ва кръв” в библиотеката ни. Издания-
та са прекрасни, академични, напра-
вени професионално, самият дари-
телски жест си личи, че е от сърце,
човешки, както е разбран и приет и
от нас. С всяка изминала година ние
се приближаваме отново към онези
чувства, които винаги са ни свързва-
ли, сподели за ДУМА Михаил Бел-
чев.

По време на срещата бяха обсъде-
ни идеи за сътрудничество между две-
те библиотеки. В хода на разговорите
стана ясно, че двата културни институ-
та имат много допирни точки и сходни
дейности, договорено бе да се осъще-
ствят съвместни инициативи през 2013
и 2014 г. Обмисля се до края на годи-
ната да се проведе акция с работно
заглавие “Една книга - два града”,
предстои да се уточнят авторите, кои-
то ще бъдат представени.
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тримесечие на 2013 г. броят на
осъществените сделки по покуп-
ко-продажба бележи ръст от
23% спрямо година по-рано, по-
вишение се отчита и при аренд-
ните договори, касаещи земе-
делските масиви, предаде
profit.bg. Тук статистиката отчита
ръст от 2,85% до общо 22 196
договора. Най-много са аренд-
ните договори към службите по
вписвания в Балчик и Лом, къде-
то бройката надхвърля 1000 и
достига съответно 1147 и 1091
броя. Следват Силистра (935),
Червен бряг (897) и Добрич
(890), както и Оряхово и Плевен
с по 859 и 748 контракта.

Именно в североизточните

23% ръст на сделките
със земеделска земя
Повишава се и броят на сключените договори за аренда

райони на страната според
шефа на Националната асоци-
ация на зърнопроизводители-
те Ангел Вукодинов ръстът в
цените вече е изконсумиран.
Дори на някои места се наду-
ват балони. На подобно мне-
ние е и експертът по селското
стопанство и бивш зам.-ми-
нистър на земеделието Светла
Бъчварова. Тя споделя, че па-
зарът в момента е доста стес-
нен, а пикът на покупка на
земи вече е отминал.

От Българската асоциация
на собствениците на земедел-
ска земя прогнозираха, че през
2013 г. ръст в цените ще има
на окрупнените масиви, а
задържане в цените, а дори и
спад ще се наблюдава в мал-
ките парцели. На обратното
мнение е обаче Васил Петков,
изпълнителен директор на

Агро Финанс АДСИЦ. Той спо-
дели, че това е актив, който не
губи своята стойност, и ще
продължава да поскъпва.

Очакванията за намаление
в цените на земеделската земя
започнаха да се оправдават в
някои райони на страната през
последния месец. Спадът е
налице в районите, в които
цените на нивите и досега не
бяха максимални и при които
има сключени дългосрочни
арендни договори, обвързващи
купувача с неблагоприятни ус-
ловия през следващите 5-10
години и отношения с аренда-
тор, който той не е избирал.
Например в Русенска област
такива тенденции се наблюда-
ват в община Две могили и
община Борово, където сред-
ната цена на земята се е пони-
жила от 750 лв./дка в началото

П
овсеместен ръст в
сферата на недвижи-
мите имоти отчитат от
Агенцията по вписва-
нията. Ако за първото

80% от плодовете и зеленчуците у нас се внасят
от други държави. Това показват данните на Асоциа-
цията на земеделските производители в България. От
2003 година досега родната продукция е намаляла
със 70 на сто. Причината е, че българските земедел-
ци изпадат от пазара заради  високи разходи, техно-
логични пропуски и липса на маркетингови канали,
обясняват тенденцията от Института по аграрна ико-
номика.

Специалистите отчитат траен спад в сектора през
последните 10 години. Според статистиката за пери-
ода родните производители остават все още далеч от
евростандартите, а фирмите прекупвачи продължа-
ват да залагат на чуждата продукция. За десет годи-
ни България губи повече от 60% от производството
на зеленчуци, а към днешна дата износът за ЕС възли-
за на 85%.

17 търговски вериги контролират повече от 70%
от търговията с хранителни продукти в рамките на
съюза. Това обяснява проф. Румен Попов, директор
на Института по аграрна икономика, цитиран от БНТ.
За да можеш да си доставчик на тези търговски ве-
риги, е необходимо да произвеждаш големи партиди
стандартизирана продукция - нещо, което български-
те производители трудно биха могли да постигнат.

Турция е приела да
намали времето, за което
българските тирове,
извършващи превози от
турска територия до Гер-
мания или други европей-
ски страни и обратно, ще
могат да пресичат тери-
торията на страната, как-
то и да увеличи броя на
разрешителните за ками-
оните ни с 30%. За това
са се разбрали на прове-
дена късно вечерта в сря-
да в Лайпциг среща
транспортните министри
на България и Турция
Кристиан Кръстев и Бина-
ли Йълдъръм.

Окончателно обаче
ще се реши как точно ще
бъдат изпълнени постиг-
натите договорености на
среща на експертно ниво
в Турция на 28 май.

Кръстев и Йълдъръм
са разгледали и въпроса
за фактурите относно
произхода на стоките и е
било постигнато разбира-
не за спазване на СЕМТ-
разрешителните, според

на годината до 650 лв./дка в
края на май. Подобен спад има
и в някои от землищата на

Разградска област, където
търсенето на земя е средно с
60-70 лв./дка по-ниско.

Турция обеща да не бави българските тирове

последната отсечка на магистра-
ла “Тракия” и на участък от магис-
трала “Марица”. Това показва про-
верка на Mediapool в Търговския
регистър.

До смяната на собствеността на
“ПСТ Холдинг” се стигна, след като
Васил Божков не успя да намери
ресурс да довърши магистрала
“Тракия”, а десетки строители из-
лизаха на протест на два пъти.

Въпреки че от “Нове холдинг”

ПРЕВОЗВАЧИ
БЛОКИРАХА ГКПП-
ЗЛАТОГРАД

Десетки представители на бизнеса, превозваче-
ски фирми и граждани блокираха ГКПП-Златоград
вчера. Протестът е заради ограничението от гръцка
страна да не се допускат автомобили над 2 тона
да преминават през границата. Според недоволни-
те гръцката страна не спазва споразумението,
според което на тяхна територия трябва да се
допускат превозни средства с тонаж 3,5 тона.

От МВР съобщиха, че е спряно движението от
България към Гърция, пускат се само прибиращи-
те се от южната ни съседка български граждани.

Блокадата ще продължи и през празничните
дни, затова от инициативния комитет предупреж-
дават българите, които са решили да прекарат
уикенда в Гърция, да избират други маршрути.

Алтернатива за пътуващите към южната ни
съседка са граничните пунктове Ивайловград -
Кипринос; Илинден - Ексохи; Кулата - Промахон
и Капитан Петко Войвода - Орменион, посочват
от МВР.

които мястото на натовар-
ване на стоката може да
е различно от мястото на
произхода й.

30-те процента повече
разрешителни, които тур-
ската страна ни дава, е
по-малко от това, което ни
накараха да унищожим,
заради техните мерки
спрямо превозвачите.
Така че - нищо не дават.
Това заяви Илиян Фили-
пов, член на управител-
ния съвет на БАСАТ, пред
“Фокус”. “Турската страна
са поели ангажимент - с
30% да увеличат разре-
шителните за тяхната
страна. Това означава -
330 бройки. В момента
квотата е 1100, от които
550 се дадоха за първото
шестмесечие, и 400 от тях
ни накараха да използва-
ме неправомерно заради
техните рестриктивни
мерки”, обясни Филипов.

“Министърът каза, че
срещата минава позитив-
но, и че турската страна е
склонна на компромиси.

Това не са компромиси.
Те реално трябва да си
спазват международните
конвенции. Ще се срещ-
нем с министър Кристиан
Кръстев и с турския

бранш, и тогава ще ре-
шим какво ще правим, но
ако продължават така -
нищо чудно пак да бло-
кираме границата”, каза
Филипов.

От 1 юли е следващото
намаляване на цените на
разговорите между раз-
личните мобилни операто-
ри. От 4,6 ст. на едро за
минута те ще станат 2,3
ст., а от 1 януари - 2 сто-
тинки. При фиксираните
услуги разговорите ще са
под 1 стотинка, съобщи в
Ловеч председателят на

Офшорка строи магистрала „Тракия”
официално обявиха, че Васил Бож-
ков няма нищо общо с “ПСТ Хол-
динг”, справка в Търговския регистър
сочи, че той остава миноритарен ак-
ционер в дружеството с под 32% от
капитала. Над 67% от “ПСТ Холдинг”
са собственост на дружеството “Га-
лиано Уърлдуайд Лимитид”, което
е регистрирано на Британските
Вирджински острови. Зад компани-
ята се предполага, че стоят собст-
вениците на Първа инвестиционна
банка (ПИБ), която отпусна заем от
40 млн. лева за довършването на
магистрала “Тракия”.

Смяната на собствеността в

“ПСТ Холдинг” е легализирана на
проведено извънредно общо
събрание на 15 април 2013 г. Вли-
зането на офшорката в най-голя-
мата пътна компания на Васил
Божков е станало по схемата дълг
срещу собственост, като е отчетен
отпуснатият заем от 40 млн. лв.

  След извършването на сделка-
та на магистрала “Тракия” се работи
усилено и плановете са тя да бъде
завършена до края на юни. По дого-
вор отсечката трябваше да е готова
през февруари, но получи първо
удължаване за края на май заради
форсмажорни обстоятелства.

ОТ 1 ЮЛИ
ДВОЙНО ПАДАТ ЦЕНИТЕ
ЗА РАЗГОВОРИ МЕЖДУ
МОБИЛНИТЕ ОПЕРАТОРИ

Комисията за регулиране
на съобщенията (КРС) д-р
Веселин Божков, цитиран
от БТА. Така след 1 юли
цените ще бъдат под
средноевропейските.

Божков каза, че още
два нови оператора са
купили лицензи и ще на-
влязат на пазара в Бълга-
рия, което ще засили кон-

куренцията и ще намали
цените на мобилните ус-
луги.

Той каза още, че за
миналата година от КРС
били наложени 17 милио-
на лева санкции на мобил-
ните оператори. От нача-
лото на годината от стра-
ната са подадени 1266
жалби, което е намале-

ние, допълни Божков.
Най-честите нарушения са
отказване на преносимост
във връзка с начислени
неустойки, нелоялни
търговски практики, кре-
дитни лимити, промяна на
тарифните планове.

ЗА 10 ГОДИНИ

Със 70% се свило
производството
на зеленчуци

ОООООО
фшорна компания, регист-
рирана на Вирджинските
острови, вече е водещ парт-
ньор в строителството на
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Европейската служба за борба с
измамите (ОЛАФ) е получила през
миналата година най-много сигна-
ли за възможни злоупотреби със
средства от ЕС от граждани в
България, като повечето от тях
засягат структурни и земеделски
фондове, сочи годишният доклад
за дейността на службата.
Генералният директор на службата
Джовани Кеслер уточни, че се
счита за проблем, когато броят на
сигналите от дадена държава е
неравно разпределен между
“частни” и “обществени” източни-
ци. Статистиката за България
показва, че “частните” сигнали
(от отделни граждани и анонимни)
са били 46, докато подадените от
властите - 4. Тенденцията не е
изолирана само за България, а се
наблюдава и в Италия, Румъния,

ОЛАФ получила най-много
сигнали от нас

Великобритания, Словакия, Белгия,
Чехия, Полша и Унгария.
Около половината сигнали са били
за възможни нередности около
структурните и земеделските
фондове. Голяма част от данните
са за дейността на служители в
институциите на ЕС. Най-малко
сигнали са постъпили за незакон-
ни цигари и фалшиви стоки.
ОЛАФ е дал най-много юридически
препоръки от службата на България,
Румъния и Белгия за миналата
година. За Румъния са били изда-
дени 13 препоръки, а за Белгия и
за нашата страна - по шест. Пре-
поръките са към съответните нацио-
нални или европейски власти - за
предприемане на действия за
възстановяването на средства, за
възбуждане на наказателно пре-
следване, уточни Кеслер.

Най-малко 12 души загинаха, а десетки
други бяха ранени в пакистанската
провинция Балочистан при взрив на

автобус, превозващ войници

Македония готова
за преговори с ЕС

Докато БиХ е още далеч от
изпълнението на условията за
започване на процес за стабил-
ност и асоцииране, бившата
югославска република Македония
е готова да започне преговори с
ЕС. Това стана ясно след двете
гласувания на евродепутатите
вчера. Македония ще започне
преговорите до юли.

Почетният чеченски
консул убит в Анкара

Чеченският почетен консул в
Турция, Медет Юнлю, бе убит
вчера в турската столица Анка-
ра. Юнлю е прострелян много-
кратно пред сградата на консул-
ството в квартала Балгат. Си-
ЕнЕн-Тюрк цитира близките, ко-
ито са посочили, че нападение-
то срещу консула е било
извършено, след като той бе
направил изявление по повод
атентата в Бостън миналия
месец.

Атентати в Нигер

Групировката “Движение за
единство и джихад в Западна
Африка” пое отговорност за
атентатите срещу завод за
обработка на уранова мина, соб-
ственост на френския ядрен
гигант “Арева”, и военна база в
Нигер. Броят на загиналите не е
уточнен.

80-годишен изкачи
Еверест

80-годишният японски алпи-
нист Юичиро Миура изкачи Еве-
рест, с което стана най-възра-
стният мъж, достигнал най-ви-
сокия връх в света. Миура поко-
рил Еверест, когато бил на 70, и
повторил постижението си на
75. Той подобрява рекорда на
непалеца Мин Бахадур Шерчан,
който достигна Еверест на 76-
годишна възраст през 2008 г. и
досега държеше рекорда за най-
възрастен човек, изкачил върха.

Това заяви военният министър на Ру-
сия Сергей Шойгу, цитиран от РИА
Новости. По думите му запазилото се
от студената война е липсата на дове-
рие, което не позволява на двете стра-
ни да се придвижват напред по острия
проблем за ПРО.

“Едностранното изграждане на ра-
кетен потенциал създава значителни
пречки за неделимост на сигурността в
Европа”, каза той на започналата в
Москва конференция, посветена на ев-
ропейската сигурност, в която вземат
участие министри на отбраната на
страни от ОНД и Организацията на
Договора за колективна сигурност
(ОДКС), на ръководители на военни
ведомства на държави от НАТО. По
данни на домакините Генералният сек-
ретар на НАТО също е бил поканен, но
нямало да пристигне в Москва заради
“напрегнат работен график”.

Шойгу изтъкна, че в последните го-
дини е сторено не малко за европей-
ската сигурност. “Русия и Северноат-
лантическият алианс се договориха да
не се разглеждат един друг като враго-
ве”, поясни той и добави, че въпреки

Русия със система
срещу ПРО на САЩ
Технологията ще неутрализира възможно отрицателно
влияние върху руските ядрени сили

това, по-нататъшното разширяване на
НАТО на Изток се явява проблем, кой-
то подкопава положителните резулта-
ти, които са постигнати между Русия и
Запада. Той подчерта, че вероятността
за избухване на глобална ядрена вой-
на или ядрен конфликт в Европа съще-
ствено е намаляла. В този смисъл ядре-
ните оръжия като инструмент за
сдържане поддържат стратегическото
равновесие”, каза Шойгу.

Генералният щаб на въоръжените
сили на Русия е разработил система за
неутрализиране на глобалната система
за противоракетна отбрана на САЩ и
не крие това, заяви в четвъртък на от-
криването на конференцията начал-
никът на Генералния щаб генерал Ва-
лерий Герасимов, цитиран от РИА Ново-
сти. “Комплекс от военнотехнически ме-
роприятия, насочени за неутрализира-
нето на възможно отрицателно влияние
на глобалната система на ПРО на САЩ
върху потенциала на руските ядрени
сили, е разработен и ние не крием това”,
заяви Герасимов. Той подчерта, че реа-
лизирането на тази система ще зависи
от руските оценки на способностите на
ПРО на САЩ и НАТО да отслаби потен-
циала на руските ядрени сили.

Западът си запазва едностранния
подход по въпроса за ПРО, заяви ръко-
водителят на администрацията на рус-

кия президент Сергей Иванов, цитиран
от “Гласът на Русия”. Бившият военен
министър подчерта, че Москва няма да
толерира тази позиция. “За съжаление
все още те налагат едностранния под-
ход и дори най-малко не се съобразя-
ват с мнения или притесненията на
други страни”, каза той и добави, че
това поведение възпрепятства принци-
пите на равнопоставеност и взаимно
доверие. Не може такъв тип подход,
предупреди той, обръщайки се към уча-
стниците в Международната конферен-
ция за сигурност.

Междувременно стана известно, че
секретарят на Съвета за сигурност на
Русия Николай Патрушев е предал на
президента на САЩ Барак Обама по-
слание на президента на Русия Влади-
мир Путин, посветено на сегашното
състояние и перспективите на двустран-
ните отношения в различни области,
съобщиха в пресслужбата на руското
посолство във Вашингтон. Припомняме,
че в средата на април помощникът на
президента на САЩ по националната
сигурност Томас Донилън предаде на
Путин лично послание от Обама, в кое-
то са се съдържали предложения по
развитие на търговско-икономическото
сътрудничество, както въпроси на воен-
нотехническото взаимодействие, в това
число ПРО и ядрената проблематика.

Учители,
университетски
преподаватели
излязоха на
протест във
венецуелската
столица Каракас
с искане за
увеличение на
възнагражденията.
Университетски
преподавател е
написал на
плакат своите
виждания: Обичам
да преподавам,
обаче гладът
надделява над
любовта към
професията.
Вдигнете
заплатите сега!

Снимка
ПРЕСФОТО/БТА

Л
ипсата на доверие между
Русия и Запада, както и на
свързаните с ПРО въпроси,
са основните проблеми на
европейската сигурност.

Снимка БГНЕС
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Зверско убийство на

млад военнослужещ по-
сред бял ден в Лондон, и
то пред очите на много
хора, шокира Великобри-
тания. Военнослужещ на
Британските въоръжени
сили бе убит в югоизточ-
ната част на Лондон в
сряда от двама предпола-
гаеми ислямисти. Полици-
ята е задържала хора по
случая, определяйки слу-
чилото се като “политиче-
ски мотивирана атака”.
Всичките обстоятелства
около инцидента и само-
личността на нападатели-
те не са обявени до мо-
мента. Телевизия “Скай
нюз” обаче съобщи, че
убийците са британски
граждани, единият от тях
бил роден в семейство,
дошло от Нигерия.

Малко след атаката в
мрежата се появи потре-
саващо видео на единия
от главорезите, които, по
разкази на очевидци, са
отрязали главата на жерт-
вата си. Стискайки окърва-
вен нож в ръката си, екзе-
куторът отправя смразява-
що послание на омразата.
“Вие никога няма да сте в
безопасност... Заклевам
се във всемогъщия Аллах,
че никога няма да спрем

Великобритания
потъна в безредици
Лондон пред извънредно положение заради зверското
убийство на британски военен

ния”. Над 200 души участ-
ваха в сблъсъци с полици-
ята. В графствата Кент и
Есекс двама души атаку-
ваха джамии. Единият от
тях дойде в мюсюлманския
храм с нож в ръка и се
опита да го подпали. Ли-
дерът на партията Томи
Робинсън, който бе сред

да се бием с вас. Единст-
вената причина, поради
която ние убихме този чо-
век, е, че мюсюлманите
умират всекидневно. Това
е британски войник, око за
око, зъб за зъб”, казва
терористът.

Убийството бе извър-
шено посред бял ден на
400 метра от периметъра
на Кралската артилерий-
ска казарма в квартал
Уулуйч в Югоизточен
Лондон. Случилото се
предизвика терористична
тревога и извънредното
свикване на правителст-
вената кризисна комисия
“Кобра”. Няколко часа по-
късно премиерът Дейвид
Камерън описа случило-
то се като “абсолютно про-
тивна атака”.

Британският вътрешен
министър Тереза Мей
проведе със служителите
на специалните служби
извънредно съвещание
по контратерористичния
план “КОБРА”.

Подробностите около
инцидента и имената на
нападателите засега се
пазят в тайна.

Според версията на
полицията предполагае-
мите терористи са напад-
нали минувач на улица в

Уулуйч около 14,20 часа
местно време. Те са го
блъснали с колата си,
след което са излезли от
нея и, по думите на пред-
ставителя на лондонска-
та полиция Саймън Лечт-
форд, са убили мъжа, “из-
ползвайки включително и
огнестрелно оръжие”.
Убитият е бил облечен в
тениска с надписа “Под-
крепете героите”. Той е
бил военнослужещ, раз-
квартируван от намираща
се наблизо казарма.

Според друга версия,
която се съобщава от ме-
диите, ислямистите се
опитали да отвлекат
мъжа. Те са го бутнали с
автомобила си, изскочили
са от колата и, заплаш-
вайки го с оръжие, някол-
ко пъти са му заповядали
да се качи в автомобила.
Мъжът отказал, бил пре-
бит и застрелян, отбеляз-
ват британски телевизи-
онни канали, позовавай-
ки се на очевидци.

В района на инциден-
та са разположени
допълнителни сили на
полицията. Той ще остане
отцепен до второ нареж-
дане. Междувременно
разследването на кърва-
вата баня продължава.

Б р и т а н с к и т е
служби смятат, че
може да е заме-
сена “нигерийска
следа”, съобщи
агенция Ройтерс,
позовавайки се на
анонимен източ-
ник. Според Рой-
терс тази инфор-
мация е потвър-
дена от два неза-
висими източника.
А експерти посоч-
ват, че случилото
се зверство носи
почерка на атака
на “Ал Кайда”. От
години активисти
на “Ал Кайда” като
родения в Амери-
ка имам Ануар ал-
Аулаки, проповяд-
ват глобален джи-
хад и призовават

своите последователи да
извършват самостоятелни
терористични атаки.

Веднага след съобще-
нието за престрелката
британското вътрешно
министерство потвърди,
че полицията разглежда
случилото се като терори-
стичен акт. Премиерът
Дейвид Камерън заяви на
пресконференция от Па-
риж, че властите на стра-
ната разполагат с всички-
те доказателства за това,
че инцидентът в Уулуйч е
бил терористичен акт.
“Това е ужасно убийство и
престъпление. Нашите
специални служби правят
всичко възможно, за да го
разследват докрай. Разпо-
лагаме с всичките доказа-
телства за това, че убий-
ството е било терористи-
чен акт”, каза премиерът.

Очевидци разказаха,
че терористите са креще-
ли “Аллах акбар!” (Аллах
е велик), докато са кълца-
ли жертвата. По думите на
един от тях нападателите
са снимали действията си
с камера. Те също са ис-
кали случайни минувачи
да ги снимат на мястото
на престъплението.

Очевидец, който видял
как мъжът е убиван жес-
токо с огромни ножове, а
после захвърлен насред
улицата вчера, разказа
как в ужас е наблюдавал
неволно поведението на
двамата нападатели, кои-
то са се държали като “по-
дивели животни”. Мъжът,
представил се като
Джеймс, каза още, че гла-
ворезите въобще не са се
опитали да бягат. “Според
мен чакаха полицията да
пристигне, за да ги заст-
релят полицаите. Това е
единственото нещо, което
ми идва на ума”, каза той.

След жестокото убий-
ство на британския военен
по улиците на лондонския
район Уулуйч излязоха де-
сетки агресивни хора -
членове на ултрадясната
организация “Лига за от-
брана на Великобрита-

Във всички лондонски казарми бяха
взети извънредни мерки за сигурност

“Кълнем се в Аллах, че никога няма да прекратим
борбата, ако вие не ни оставите на спокойствие...
Ние трябва да се борим с тях така, както те се

борят с нас”, крещял единият убиец

групата, заяви: “Те отряз-
ват главите на нашите
войници. Това е ислямът!”.

Полицията засега от-
рича между инцидентите
и жестокото убийство в
Лондон да има връзка. От
самите джамии обаче
твърдят, че те са актове
на мъст.

Положението на бежанците
и мигрантите, които търсят спа-
сение от войни и икономически
трудности, се влошава в Европа,
където финансовата криза и ико-
номиите подклаждат пред-
разсъдъци към чужденците. Това
заключение се съдържа в годиш-
ния доклад на правозащитната
организация “Амнести интер-
нешънъл” за човешките права.

онфедерациите на румънските автомобилни пре-
возвачи се отказаха от обявеното намерение да
блокират митници и пътища в северната ни съсед-
ка в знак на протест срещу мудната работа на
Министерството на транспорта. Превозвачите стиг-
наха до споразумение за удовлетворяване на част
от исканията им, предаде БНР.

Най-същественият успех на румънските автомо-
билни превозвачи е, че Министерството на транс-
порта се отказа от намерението си да въвежда
задължението всеки камион да е снабден с пла-
кет, на който да са упоменати максимално допус-
тимите размери и маса на превозното средство.
Според превозвачите подобно изискване няма
никъде другаде в Европа, а тези данни фигурират
и без това в талона на камионите.

Втората отстъпка на министерството е намаля-
ването на глобите, които в момента са действител-
но баснословни - глобата за липсващ документ е
еквивалентът в леи на 4000 лв, а глобата за по-
голямо от допустимото тегло може да достигне
еквивалента в леи на 12 000 лв.

Министерството на транспорта обеща също, че
ще разгледа възможностите за намаляване на ак-
циза върху дизеловото гориво. Според статистика-
та високите цени на дизела са довели до 24%
намаление на потреблението на този вид гориво
от септември 2012 г. досега.

„АМНЕСТИ ИНТЕРНЕШЪНЪЛ”:
КРИЗАТА В ЕВРОПА ПОДКЛАЖДА
КСЕНОФОБСКО ОТНОШЕНИЕ
КЪМ БЕЖАНЦИТЕ

Румънските превозвачи
отмениха протеста

В доклада се посочват Гърция
и новите й строги имиграционни
закони, както и депортирането от
Италия на хора, търсещи убежи-
ще. В двете страни “Амнести ин-
тернешънъл” е установила сери-
озни проблеми, каза Салил Шети,
главен секретар на организация-
та, в телефонно интервю за АП.

Миналата година Гърция
въведе закони, които разреша-

ват задържането на нелегални
имигранти и бежанци на осно-
вания, като например подозре-
ния, че пренасят заразна бо-
лест, се посочва в доклада. Дру-
га поправка позволи на полици-
ята да удължава максималния
период от три до шест месеца, в
които човек, който се опитва да
получи убежище, може да бъде
задържан, с още 12 месеца.

ККККК

Снимка БГНЕС

Европейската комисия реши да оттегли одоб-
рената преди дни на експертно ниво регулация за
това как да се сервира зехтин в заведенията за
хранене. Задължаването от 1 януари 2014 г. това
да става само в запечатани бутилки за еднократна
употреба целеше да се подобри хигиената и да се
ограничат измамите с качеството на този продукт.

Но решението за забрана на оливерниците и
купичките със зехтин бе посрещнато с присмех и
критики няма ли си Брюксел друга работа посред

ЕК се отказа от регулацията
за зехтина в ресторантите

кризата, та се е заел да нарежда на ресторанть-
орите как да си вършат работата.

В четвъртък еврокомисарят по земеделието
Дачан Чолош обяви, че е решено вече одобрена-
та регулация да бъде оттеглена от гласуване на
Европейския съвет, защото потребителите не я под-
крепили. Той допълни, че ще предложи нови пра-
вила за защита на производителите и потребите-
лите на зехтин, но след допълнителни консулта-
ции с техни представители и с ресторантьори.



ÑÂßÒ

ПЕТЪК 24 МАЙ 2013

www.duma.bg
99999

Часовниците
се сверяват
на улица „Правда”
„Российская газета” посрещна партньори от 21 държави

В
Максим МАКАРИЧЕВ

Руското приложение
в американския в. “Ню Йорк таймс”

„ Р о с с и й с к а я
газета” се про-
веде двуднев-
на представи-
телна между-

Над 100 чуждестранни гости участваха във форума в руската столица

народна конференция.
На ул. “Правда” пристиг-
наха много чуждестран-
ни партньори в проекта
“Russia Beyond the
Headlines” (“Русия отвъд
стереотипите”), който
“Российская газета” ре-
ализира от 2007 година.
Месечните информаци-
онни приложения за Ру-
сия на чужди езици се
публикуват от водещи
световни издания.

Редакцията RBTH,
която започна с пет
души, се разрасна до
мощно структурно под-
разделение: днес тук ра-
ботят 113 щатни сътруд-
ници, всеки от които
ползва най-малко два
чужди езика. Голямата
гордост и дори завист на
пристигащите чуждест-
ранни гости предизвик-
ва помещението, където
се трудят сътрудниците
на RBTH - това е съвре-
менна зала, т. нар. нюз-
рум, оборудван по по-
следната дума на “жур-
налистическата техни-
ка”. Символично е и
това, че в залата има
часовник, показващ вре-
мето в различни части
на планетата. Образно
казано, днес медийните
международни часовни-
ци се “сверяват” на ули-
ца “Правда”. Между дру-
гото, този “журналисти-
чески” часовник работи
по последните световни
стандарти. Освен печат-
ното издание съществу-
ва онлайн-версия на
проекта. На сайта
www.rbth.ru се публику-
ват не само материали
от печатните приложе-
ния, но и допълнителни
тематични статии.

Самият проект първо-
начално бе замислен с
цел разширяване на ру-
ското информационно
присъствие в чуждите
медии. Много от стерео-
типите на студената вой-
на така и не бяха оста-
нали в миналото. Разби-
ра се, хората на Запад
вече не си представят
Русия “като страната на
мечки с балалайки в
ръцете, пиещи водка по
студените улици”. Днес
никой не спори за това,
колко силна е ролята на
печатното и особено
електронното слово от
гледна точка на въздей-
ствието върху потреби-
теля. Не случайно се
казва: “Кой владее ин-
формацията, той владее
света”. Понякога ангажи-
раността на редица за-
падни медии, упорито
наблягащи на тезата за
“свободата и демокра-
цията”, далеч не спома-
гат за положителното
възприемане на Москва
сред западните читате-
ли.

Затова първоначал-

ната цел на проекта на
RBTH бе да покаже Ру-
сия на Запада “извън
клишетата”, за да се
предостави възможност
на чуждестранната ау-
дитория да се запозна-
ва с мненията и комен-
тарите на руските екс-
перти по актуални меж-
дународни и руски про-
блеми. И накрая - за да
покаже, че в Русия жи-

цов бяха наградени с
български държавни на-
гради. Между другото,
редакцията на българ-
ския в. “Дума” навреме-
то бе една от първите, с
които започна да
сътрудничи “Российская
газета”.

В руската столица за
участие в това “медий-
но събитие на годината”
пристигнаха повече от

100 чуждестранни гос-
ти. Срещите в “Россий-
ская газета” се разли-
чават от други подобни
мероприятия с това, че
в тях участват не само
колеги, но и партньори.
Целта на тези срещи е
да се видят резултатите
и да се определят пла-
новете за бъдещето. Ин-
тересен се оказа до-
кладът на представите-
лите на компанията
“The Byrne Partnership”.
Оказва се, че през по-
следните 4 г. броят на
чуждестранните читате-
ли на приложенията се
е увеличил четири пъти.
И днес това са 32 мили-
она души в целия свят.
Немалка част от тях са
хора, които влияят върху
приемането на решения
и заемащи различни
длъжности в чуждест-
ранни държавни и тър-

говски компании. Из-
следването разкрива,
че една четвърт от тях
веднага след прочита-
нето на публикациите
променя отношението
си към Русия в положи-
телна посока. Интерес-
но е и това, че в “позна-
ването на Русия” запад-
ният читател днес пове-
че се вълнува не от по-
литическата, а от кул-
турната тематика.

Междувременно

Както отбеляза зам.
генералният директор на

“Российская газета” Ев-
гений Абов, стратегията
на развитието на проек-
та “Русия извън стерео-
типите” през следваща-
та година включва сери-
озно разширяване на
чуждестранната аудито-
рия, увеличаване на
ефективността и оптими-
зиране на организаци-
онната структура, а също
така увеличаване на
търговската печалба.

Ако сега електронни-
те материали на RBTH
онлайн, а също така
чрез приложения за мо-
билни устройства се че-
тат от 1 милион души
месечно, то към края на
2013-а виртуалната ау-
дитория трябва да на-
расне до 1,5 милиона.
Основания за успех има:
само през последната
година са били пуснати
6 нови сайта на проекта.

Общо досега през т. г.
интернет трафикът е на-
раснал в сравнение с
май 2012-а със 106 про-
цента. В същото време
географията на руския
информационен проект,
който дава на чужденци-
те обективни данни за
страната ни, се разши-
рява и днес общият ти-
раж на печатните при-
ложения “Русия извън
заглавията” във водещи
чуждестранни издания
надвишава 10,2 милио-

веят нормални, открити
и образовани хора. А
самата страна е пре-
красна със своите “поля,
гори и култура”. За важ-
ността читателят да по-
лучава правдива инфор-
мация говори в изказва-
нето си при откриване-
то на конференцията ге-
нералният директор на
ФБГУ “Редакция “Рос-
сийская газета” Павел
Негоица. Любопитен де-
тайл: в навечерието на
откриването на форума
самият Павел, главният
редактор на “Россий-
ская газета” Владислав
Фронин, зам. генерал-
ният директор на изда-
нието - ръководителят
на дирекцията на “Рос-
сийская газета” по меж-
дународните проекти
Евгений Абов и редак-
торът на българското
приложение Юрий Сов-

на екземпляра на 15
езика, които се разпро-
страняват в 21 страни.

Авторитетно
мнение

Константин КОСА-
ЧЕВ, ръководител на
Федералната агенция
по въпросите на ОНД-
Россотрудничество:

-  Проектът “Russia
Beyond the Headlines” е
един от много ефикасно
работещите формати за
разпространяване на
обективна, адекватна
информация за Русия.
Смятам този проект за
успешен. Той заслужа-
ва подкрепа и от страна
на държавата, и от стра-
на на гражданското об-
щество. В никакъв слу-
чай това издание не
бива да бъде дискреди-
тирано в чужбина като

някаква “ръка на Кре-
мъл”. Всъщност, той точ-
но такъв не е.

В миналото беше до-
статъчно да се спечелят
симпатиите на правител-
ствата, като партньори.
Днес, в информационна-
та епоха, разбира се,
става въпрос за това да
се спечелят симпатиите
на хората. Затова време-
то на дипломатите и сре-
щите на върха може да
се смени с епоха на ди-
алога между културите и
нациите.

Имиджът на държа-
вата се формира преди
всичко в средствата за
масова информация. Той
се създава също така в
социалните мрежи, дру-
гите средства за масова
комуникация. Основният
тон обаче задават ме-
диите. Те формират ин-
тереса към страната. За
Русия това е много важ-
на тема. Страната ни
има известни затрудне-
ния с външния имидж.

Ние виждаме зада-
чата си не в украсява-
не на действителността,
а в даването на онези,
които го очакват, цяла-
та пълна информация.
Проблемът с имиджа ни
тревожи, защото сега
реално забуксува инте-
грацията на Русия, в ес-
тествения за нея евро-
пейски контекст. Интег-
рацията се спира изку-
ствено и, разбира се, не
по наша вина. На Запад
е доста изгодно да се
показва образът на
врага в лицето на Ру-
сия, за да се аргумен-
тират военните разхо-
ди, консолидирането на
съюзниците.

Русия не трябва да се
блазни от идеята да се
хареса на когото и да
било с всички средства.
Ние трябва да обръща-
ме повече внимание на
даването на правдива
информация, позволя-
вайки по този начин да
се споделят нашите иде-
али, интереси и ценнос-
ти, които принципно не
се различават от тези на
нашите партньори.

Имиджът има не
само информационна,
на и комуникативна
природа. Русия настоя-
ва за безвизов режим с
ЕС. Руският език стана
втори по значение сред-
ство за общуване в ин-
тернет, а рускоезични-
те социални мрежи обе-
диняват стотици милио-
ни хора. Туристите от
Русия заемат пето мяс-
то в света по разходи по
време на пътувания в
чужбина.

Средствата за масо-
ва информация не тряб-
ва да изостават от тези
комуникативни процеси
и да се ограничават в
рамките на политичес-
ките оценки. Медиите
трябва да са мостове, а
не бариери.
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 Справихте се и с поредната
роля, г-н Данаилов - откриване на
тържественото заседание на 42-то
НС. Доволен ли сте от превъплъще-
нието?

- Тежък въпрос. За какво пре-
въплъщение става въпрос. На парла-
ментарната трибуна беше гражда-
нинът Стефан Данаилов и пак той
слезе от нея. Това не е роля, която
ще запиша в творческата си биогра-
фия, но в житейски план си беше
изпитание. Няма роля, която може да
ти даде удовлетворение, дори ако си
Лорънс Оливие, ако не си я изиграл
с равностойни сценични партньори.
Театърът е велико изкуство. Не е
само думи, сценография и режисура.
Той е амалгама от опита на автора,
на творците и на публиката. Само
ако всеки говори на разбираем за
другите участници език, емоциите
ескалират и правят играта да из-
глежда истински живот, а човек за-
пазва тръпката от срещата с поста-
новката по-дълго време.

 Как ви се видя “отвисоко” но-
воизбраният парламент? Има ли
шанс да стигнат депутатите до
решаването на проблеми в култу-
рата, науката, образованието?

- Признавам, че се изненадах. “От-
високо” - не изглеждаше удовлетворя-
ващо, като знам с колко грижа всяка
политическа сила подбира своите
представители.

Що се отнася до шанса, за който
ме питате, аз съм обнадежден. В про-
грамната рамка, която очерта номи-
нираният за министър-председател от
Коалиция за България Пламен Оре-
шарски, като една от приоритетните
задачи в наречения от него близък
хоризонт е записано, че още в първи-
те няколко  месеца, ако бъде избран,
ще бъде поставен за обсъждане и
гласуване проект за дългосрочна
Стратегия за развитие на българска-
та култура до 2020г., подготвян дълго
време с активното участие на непра-
вителствения сектор. Това ми дава
надежда, че следващите реформи в
сферата на културата няма да почи-
ват на временни, субективни идеи и
интереси, а ще са последователна,
държавническа грижа за мястото и
ролята на културата като гарант за
успешното развитие на обществени-
те процеси. Неведнъж съм казвал, че
само знаещи и можещи, интелекту-
ално извисени хора могат да зададат
точния дневен ред на процесите у нас.
Днес е нужно експертно “лечение”.
Не на парче, не козметично, а дълбо-
ко преосмисляне на съвременните
норми на развитие и в сферата на
културата. Не крия, че езикът на по-
литиците ни днес е една разочарова-
ща илюстрация за нивото, до което
сме достигнали в мисленето и взаи-
моотношенията си. Това е сигнал, че
няма вече накъде да отстъпваме.

 Добри или посредствени ар-
тисти са новите народни предста-
вители?

- Ох, преди време, не помня вече
пред кой ваш колега, си позволих да
коментирам, кой какъв натюрел де-
монстрира на трибуната. Не намирам
сили отново да шаржирам, защото
изкривените лица не са характерни
за европейски представители в най-
важния орган на власт в България.

 Къде сте бил по-добър орис-
ник - в политиката, в изкуството
или в живота?

- Бил съм орисник на “Бебе на
годината”. Много се радвах и се надя-
вам да съм предопределил добър път
на детето. С “орисване” и магии оба-
че политика и изкуство не се правят.
С разум и честно отношение към
проблемите около нас най-добре

СТЕФАН ДАНАИЛОВ:

Няма по-страшна криза
от духовната
Само знаещи и можещи, интелектуално извисени
хора могат да зададат точния дневен ред на
процесите у нас, убеден е големият артист

Интервю на Веселка ВЕНКОВА

Любим артист, преподавател в НАТФИЗ, политик от БСП след
2000 г. и министър на културата в кабинета “Станишев”. Това е
най-кратката визитка на проф. СТЕФАН ДАНАИЛОВ. Според Уики-
педия филмите, в които до момента се е снимал, са 57, а всеки
зрител има поне по две любими негови роли. Жени от всички
поколения въздишат по героите му от “Князът”, “Иван Кондарев”,
“Топло”, “Дами канят”, “Търновската царица, “24 часа дъжд”, “Меч-
татели”. Няма българин, който не е гледал поне в една серия
майор Деянов от “На всеки километър”. Учениците му го боготво-
рят, колегите му уважават техния Мастер. През 2011 г. Стефан
Данаилов беше кандидат за вицепрезидент с кандидат за прези-
дент Ивайло Калфин от БСП. Народният представител Стефан
Данаилов откри тържественото първо заседание на 42-то НС
като доайен на парламента.

Äóõîâíàòà èçâèñåíîñò
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ïðè÷èíà íàðîäúò äà
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може да “орисаме” едно или друго
решение за живота си и този на де-
цата си.

 В навечерието сме на титу-
лувания като “най-български праз-
ник” - Деня на българската просве-
та и култура и на славянската пи-
сменост. Химнът на Светите бра-
тя отново ще стегне гърлото, раз-
бираемо ли е днес посланието
“Върви, народе възродени”?

- Свято е делото на равноапосто-
лите Кирил и Методий, сътворили
азбуката с буквите български. Епохал-
ният им труд даде  възможност да
създаваме културата и науката си
чрез златните кирилски букви, изве-
де ни горди и просветени в много
трудни и тъмни моменти от нашата
история. България е зачената с про-
буждането на училището през Въз-
раждането и пак в училището Стоян
Михайловски изрича веруюто на на-
рода ни:

“Върви, народе възродени,
към светла бъднина върви,
с книжовността, таз сила нова,
ти чест и слава поднови!”
Велика е мисията на нашите

първоучители за българската култура
и наука, които имат своето изконно
право да претендират за приоритет-
но място в обществения ни живот. С
техните постижения е белязано чело-
то ни, когато утвърждаваме своята на-
ционална същност. Убеден съм, че на
този ден ние постигаме най-широко-
то си народностно единение. Където
и да се намира по света, на 24 май
всеки български гражданин чува със
сърцето си  училищния химн “Върви
народе възродени”. Много ми се иска
да запазим вярата си в светлите
“бъднини” на страната ни. Може да
изглежда наивно в тези свирепи дни,
но аз дълбоко вярвам, че високият дух
ще спаси  нацията.

Искам да споделя нещо съкрове-
но с читателите на ДУМА. При откри-
ването на новия парламент, докато
казвах, че сме в навечерието на 24
май, изпитах желание да прекъсна
обръщението си и в залата мощно да
прозвучи “Върви народе възродени”.
Как ли щеше да се отрази на общото
настроение на депутатите?

 Накъде след толкова кризи,
професоре, и коя е по-страшна - ико-
номическата, политическата, мо-
ралната или духовната криза?

- Няма по-страшна криза от духов-
ната, защото нея с икономически
инжекции и решения не може да пре-
одолееш. Нацията ни е преживяла
мрачни исторически периоди, но ду-
ховната извисеност на нашите пред-
ци е причина тя да оцелее и да се
възроди. Ключовите думи за намира-
не на правилната посока за страната
ни са развита икономика, доходи,
заетост. Това не е партийна задача
на една или друга политическа фор-
мация. Това трябва да е цел за всички
българи. Изпълнена, тя може да създа-
де условия и за едно от основните
човешки права - достъпът до култура.
Да можеш да гарантираш възможност
на всеки да прочете книга, да гледа
стойностни постановки в театрите и

музикалните творчески сцени, да виж-
да филми не само по телевизията, да
участва в традиционни културни съби-
тия, посветени на културно-историче-
ското ни наследство - всичко това за-
виси от тези три ключови думи.

 От коя криза ще се измъкнем
най-бързо, каква е прогнозата ви, г-
н Данаилов? Останаха ли ви надеж-
ди за духовното спасение на нация-
та?

- За икономическата криза можем
да се надяваме и на много други фак-
тори. За излизането от духовната, от
моралната криза са необходими
осъзнати усилия от всеки член на об-
ществото ни. Аз вярвам в имунната
устойчивост на нацията, която в мина-
лото - преди да пристъпи към освобо-
дителните си борби, ражда духовните
водачи на Българското възраждане.
Народ, който преди да се освободи
от икономическо робство строи с до-
броволен труд и лични дарения учи-
лища, църкви и читалища, не може
да не намери пътя към духовното си
прераждане. Имам надежда и вяра в
мъдростта на изстрадалия ни народ.

 Казахте на 21 май: “Вече не
можем да отложим спешното лече-

ние”. Откъде трябва да започне ин-
тервенцията?

- Много хора очакват промяната,
която им обещахме всички. Младите
търсят основание да се усъвършенст-
ват и да останат в родината. Възраст-
ните хора искат доказателство за
смисъла на преживените трудности по
време на демократичния преход в
името на една по-стабилна и сигурна
държава. Хората на бизнеса очакват
гаранции за своята креативност и ико-
номическа активност, а творците и
хората на науката - простор за  твор-
ческото си вдъхновение.

При откриването на новия парла-
мент споделих, че исторически всяко
възраждане в обществото е едно
мъченичество. То трябва да се изстра-
да. Трудното раждане на този парла-
мент доказва, че сме занемарили
много от принципите на така жадува-
ната демокрация и вече не можем да
отлагаме спешните мерки за нацио-
налното си оцеляване. Длъжни сме
честно да погледнем истината в очи-
те и спешно да предложим най-важ-
ните стъпки към националното спасе-
ние. Споделих, че всички отговаряме
не само за това, което вършим, но и
за това, което не правим.

Трябва спешно да възстановим
преди всичко общественото равнове-
сие. Това го дължим не само на тези,
които ни дадоха доверието си за 42-
то НС, а най-вече на тези, които из-
лязоха по площадите, за да извикат с
пълен глас, че са загубили доверие в
демокрацията въобще. Дължим го на
тези, които не отидоха да гласуват,
защото са изгубили вяра в силата на
държавата да гарантира конституци-
онните права на своите граждани. Те
се оказаха повече от тези, които гла-
суваха, и тяхно оглушително недове-
рие или безразличие към институци-
ите е най-страшната оценка за смисъ-
ла от нашата работа.
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Африкански страсти в
политическа България

Помилване тихомълком

Признания
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АЛЕКСАНДЪР
СИМОВ

ДЕН НА БЪЛГАРСКАТА ПРОСВЕТА И КУЛ-
ТУРА И НА СЛАВЯНСКАТА ПИСМЕНОСТ.

След 1916 г.,
когато в Бълга-
рия е установен
Григорианският
календар като
д ъ р ж а в е н ,
граждански ка-
лендар, денят
на св. св. Кирил и Методий, отбелязван от БПЦ
на 11 май по църковния литургичен календар,
се пада на 24 май. Така датата добива по-голя-
ма гражданственост. След 1968 г. църквата че-
ства св. св. Кирил и Методий на 11 май, а 24 май
става Ден на българската просвета и култура и
на славянската писменост. На тази дата през
1975 г. пред Народната библиотека в София е
открит паметникът на светите братя. От 1990-а на
24 май празнуват народните читалища, а от 1995-
а - Тракийският университет. 24 май е Ден на
българската журналистика от 1990 г.

ЕВРОПЕЙСКИ
ДЕН НА ПАРКО-
ВЕТЕ. Отбеляз-

ва се от 1999 г. по
инициатива на Ев-
ропейската феде-
рация на природ-
ните и национал-
ните паркове. Го-
дишнина от създаването (1909) в Швеция на
първите девет национални парка.

1337 - НАЧА-
ЛО НА СТО-
ГОДИШНАТА
ВОЙНА В ЕВ-
РОПА. Пре-

дизвикана е от
съперничеството
между Англия и
Франция върху
владенията във
Фландрия, като поводът са претенциите на анг-
лийския крал Едуард III към френския престол.
Войната приключва на 19 октомври 1453 г. с
капитулацията на англичаните в Бордо, Фран-
ция.

1900 - В РУСИЯ Е ПУСНАТ НА ВОДА КРАЙ-
ЦЕРЪТ „АВРОРА”.

Плавателният съд е в
списъка на флотата от
6 април 1897 г., а три
години по-късно по
лична команда на им-
ператор Николай II е
пуснат на вода. Взима
участие в Първата све-
товна война. На 25 ок-
томври (7 ноември) 1917 г. оръдията му дават
сигнал за щурма на Зимния дворец в Санкт
Петербург, превръщайки “Аврора” в символ на
ВОСР. От 1948 г. крайцерът е обявен за памет-
ник на революцията и превърнат в музей.

1914 - ОФИЦИАЛНО Е РЕГИСТРИРАН ПФК
„ЛЕВСКИ” (СОФИЯ). Основа-

тели са тридесетина младежи,
гимназисти от Втора мъжка гим-
назия, които играели футбол в
местността Могилката (днес гра-
динката пред 22-ро училище до
НДК). По предложение на един
от тях - Борис Василев (Борки-
ша), клубът е кръстен на Апостола на българска-
та свобода Васил Левски.

1956 - ПРОВЕЖДА СЕ ПЪРВИЯТ ТЕЛЕВИЗИ-
ОНЕН КОНКУРС „ПЕСЕН НА ЕВРОВИЗИЯ”.

В Лугано (Швейцария) в тв
предаването, организирано от
Европейския съюз за радио и
телевизия, участват едва 7
държави - Нидерландия,
Швейцария, Италия, Люксем-
бург, Белгия, Германия и
Франция, всяка от които е представена от две
песни. В периода 1957-1986 г. към Евровизия се
присъединяват нови 18 държави, а между 1994-
2008 г. - още 20. България записва първото си
участие в “Песен на Евровизия” през 2005 г.
Конкурсът дава уникален шанс за развитие на
победителите. Най-известните сред тях са АББА
(1974) и Селин Дион (1988).

2002 - ДЖОРДЖ БУШ И ВЛАДИМИР ПУТИН
ПОДПИСВАТ МОСКОВСКИЯ ДОГОВОР. По

силата на Договора
за съкращаване на
стратегическите оръ-
жия, известен още и
като SORT, двете
страни се задължават
до 31 декември 2012
г. да намалят с по две
трети броя на ядрени-
те си бойни глави.

Само допреди няколко
месеца Бойко Борисов и
представителите на него-
вата партия бяха блюсти-
тели на тезата, че Бълга-
рия не трябва да бъде
очерняна в Европа.

О, как само се гневе-
ше бившият премиер на
наглите социалисти, които
си позволяваха в Европей-
ския парламент да поста-

вят българските проблеми,
защото тук нямаше кой да
ги реши.

След като меланхо-
лично остана в опозиция
обаче, нещо май в психи-
ката на лидера на ГЕРБ се
прекърши. Изведнъж под
диктовката на самия Бори-
сов шефът на парламен-
тарната група на ЕНП в ЕП
Жозеф Дол остро атакува
ПЕС и попита как социа-
листите ще приемат съ-
трудничеството на БСП с
“Атака”, определени като
крайни националисти.

Очевидно десницата
наистина знае как да из-

пада в хронична амнезия.
Никой не си спомня Дол
да е протестирал срещу
явната подкрепа на “Ата-
ка” за ГЕРБ в първите го-
дини на тяхното управле-
ние. Очевидно това за него
е било съвсем в реда на
нещата. Какво ли се е про-
менило сега, че разбира-
нията на десничаря са
претърпели такъв драма-
тичен обрат? Да не би да
е фактът, че неговите ме-
стни десни аборигени за-
губиха властта.

Грехът на ГЕРБ е много
по-голям от обикновеното
хленчене. С тяхната идея

да бъдат защитавани от
ЕНП по този начин, те поз-
воляват към България да се
държи абсолютно недопу-
стим език. Кой е Жозеф
Дол, че да си позволява да
говори така? Дали би гово-
рил същото, ако Марин льо
Пен във Франция почне да
подкрепя правителството?
Разбира се, че не. Европа
просто понякога прилича
на клуб на силните батков-
ци, които раздават пра-
восъдие на по-слабите.
Защото част от по-слаби-
те винаги искат да бъдат
обгрижвани по този хули-
гански начин.

Подобна политическа
драматургия показа и дру-
го. Не е случайно, че в
България денят на Африка
се празнува само ден след
деня на славянската пис-
меност. Много често Бълга-
рия предоставя доказател-
ства, че принадлежи мен-
тално и интелектуално
именно към Африка, защо-
то у нас Европа се използ-
ва единствено като плаши-
ло, нещо далечно, непро-
меняемо, могъщо.

А иначе си кипят аф-
рикански страсти. Жозеф
Дол обаче едва ли ще
разбере това.

Когато преди месец
БФС наказа сгафили
съдии за скандални от-
съждания най-вече в пол-
за на “Левски”, запалян-
ковците скептично пред-
положиха, че всичко ще
е ден до пладне. Съдий-
ската комисия набързо
спря правата на арбитри
с присъда “до края на
сезона”, че и до края на

следващия шампионат.
Тогава президентът на
БФС Борислав Михайлов
изказа опасение, че няма
да останат рефери до
края на първенството.
Сега то хем не е свърши-
ло, хем мачовете намаля-
ха заради отказването на
“Етър” от “А” група и на
“Сливен” от “Б”. В послед-
ния кръг наряди получи-
ха низвергнатите рефери
Ивайло Стоянов и Калин
Людмилов и асистентът
Веселин Мишев, получил
иначе награда за най-
добър страничен съдия за
2012-а, но прочул се пре-
димно с прочувствена
статия-възхвала на Бойко
Борисов в спортен сайт.

На какво разчитат в
БФС? Че съдийският слу-
гинаж е забравен? Или

че те са успели да добу-
тат “Левски” до заветна-
та титла и съответно
трябва да получат опро-
щения за прегрешенията
си? Реферите ни може
да не са професионални,
но си докарват прилични
за стандартите ни до-
пълнителни приходи,
след като само за един
мач в “А” група главните
съдии получават по 1500
лв., а страничните - по
1000. Уж за да свирят без-
пристрастно. Сумите мо-
же да не са големи на
фона на възнаграждени-
ята на играчите в т.нар.
ни елитни клубове, но са
сериозни спрямо запла-
тите на обикновените
българи.

“Послушните” рефери,
които свирят “правилно” и

без очевадни гафове,
имат минимум по 3 мача
на месец. Но как да бъдат
наказани рефери, които
са по наследство в съдий-
ството и дори вървят с
прякорите на бащите си -
Голямата баничка и Мал-
ката баничка...? Ако ба-
щата е свирил в услуга на
един отбор, синът става
заложник и трудно може
да изкриви бащината ли-
ния. Затова може би е
прав треньорът на “Ли-
текс” Христо Стоичков да
възнегодува, че съдията
е ощетил тима му срещу
“Локо” София в Ловеч в
сряда вечерта. Вместо
наказание за рефера от
БФС наложиха рекорд-
на глоба от 7000 лв. на
Камата. Белким му запу-
шат устата!

Признат грях - поло-
вин грях, е казал народът.
Може и за друго да е вяр-
но, но когато става въпрос
за здраве, признат или не
- грехът си остава грях.
При това с последици,
които обикновено са не-
поправими.

Вчера къде направо,
къде индиректно или без
да се усетят, бившите уп-
равляващи признаха за
грешките си в миналите 3
години. То това едва ли ще
доведе до удовлетворение
на пациенти и на медицин-
ски служители. На общест-
вото... Днес нямаме до-
статъчно информация къде
са парите ни от здравни
вноски. Нямаме отговор
защо близките ни не може
да бъдат пълноценно ле-
кувани. Днес дори бивши-
те управляващи осъзнаха,
че няма кой да задължи
фирмите да правят от-
стъпки от цените на лекар-
ствата. Дори те вече
осъзнаха, че трябва да
има контрол на болници-

те, които ще ползват об-
ществен ресурс...

Но вече е време да се
гледа напред - без прека-
ляване в обвиненията в
минало време.

Ако искаме в нашата
държава да има друже-
любно към пациента и към
медиците здравеопазване,
политическите партии
трябва да потърсят консен-
сус (колкото и да е изпраз-
нена от съдържание тази
дума). Днес ни е нужна фи-
нансова стабилност на си-
стемата. Нужно е държа-
вата да спазва ангажимен-
тите си към спешната по-
мощ, към здравето на де-
цата и на възрастните
хора, да умее да възнагра-
ди добрите лекари и бол-

ници и да им даде шанс
да станат по-добри, да не
забравя за хората, които
живеят в отдалечените
райони. И още куп пробле-
ми.

И най-важното: в това
време, докато политиците
умуват над решаването на
старите проблеми, хората
да не мрат в линейките
заради липса на екипи и
апаратура, да не мрат,
защото живеят далеч от
болниците или защото за-
ради лобистки интереси
лекарствата не достигат до
тях. Или още по-лошо -
защото нямат пари, за да
купуват животоспасяващи-
те си лекарства. Тогава и
признат, грехът ще си ос-
тане цял и неизкупен.
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създава човеци.
Шапки долу!
За твореца на знания. За онзи,

който учи България да чете, да
мисли, да търси. За нашия татко
Песталоци.

Шапки долу!
За най-щедрия сред хората. И

за един от най-бедните. За разда-
ващия себе си без отплата.

Шапки долу!
За носителя и пазителя на

духа. За великия слуга на народа.
За единствения вълшебник из-
между нас.

Шапки долу!
За истинския родител на де-

цата ни. За гладния, който ги
храни. За добрия, невидял добро
от никого.

Шапки долу!
За будителя без икона. За ко-

легата на Славейков и Ботев. За
вечно разпънатия между дълга и
нуждата.

Шапки долу!
За патриота и общественика,

притиснат от социалния кръст.
Незачетен от онези, които е учил.
Забравен и гонен от политици и
кметове.

Шапки долу!
За този скромен, но голям

човек, без който сме немислими.
Без който България би осиротя-
ла. И би забравила словото, кое-
то я въздига.

Шапки долу!
И поклон. БЪЛГАРСКИЯТ

УЧИТЕЛ е нашата надежда. Не
друг, а той ще ни остави във вре-
мето. Политиците, партиите,
търговците ще идват и ще си оти-
ват, но той ще остане, за да ни
пази. Храмът е негов. Затова да
му отдадем заслуженото. Като
хора, като общество, като държа-
ва. Да го нахраним и облечем по-
добре от другите. Да го спасим от
дребните грижи. Болката му да
стане и наша. Празникът и цветя-
та, които го очакват на 24 май, са
най-малкото, което можем да му
дадем. Дължим му много повече,
ако искаме да сме справедливи.
Дължим му себе си и не бива да
го залъгваме само с почести.

СТЕФАН ПРОДЕВ

Шапки долу!
Не за знамето, не за химна, не

за герба.
Шапки долу!
Не за президента, не за мини-

стрите, не за парламента.
Шапки долу!
Не за партиите, не за синди-

катите, не за клубовете.
Шапки долу!
Не за армията, не за полици-

ята, не за баретите.
Шапки долу!
Не за банките, не за фирмите,

не за бизнеса.
Шапки долу!
Не за репресираните, не за

реститутките, не за ликвидато-
рите.

Шапки долу!
Не за медиите, не за църква-

та, не за сектите.
Шапки долу!
Не за футбола, не за рока, не

за модата.
Шапки долу!
Не за Европа, не за НАТО, не

за Общността.
Шапки долу!
Не за долара, не за марката,

не за лирата.
Шапки долу!
Не за нас, не за тях, не за

другите.
Шапки долу!
За БЪЛГАРСКИЯ УЧИТЕЛ.

За страдалеца. За човека, който

ÇÇÇÇÇ

 Проф. Илчев, последният междунаро-
ден конгрес по българистика бе през 1986 г.
и оттогава мащабен форум по българисти-
ка не е правен. Конгреси не е имало.

- Те са общо два. Първият конгрес е през
1981 г., вторият през 1986-та. Тогава зад тях
стои цялата мощ на държавата. Основен орга-
низатор тогава е Българската академия на на-
уките, подпомогната от висшите училища в
страната, разбира се. И сега за пръв път от
1986 г. правим такъв конгрес. Печалното е, че
през тези години, когато ние унищожихме
дори информацията за българистиката по све-
та, съседните държави провеждат една много
целенасочена политика за подкрепа на хора-
та, които се интересуват от тяхната проблема-
тика и които са естествените посланици на
нашите съседи в другите държави. За съжале-
ние ние това не направихме. Затова миналата
година, във връзка с подготовката на 125-го-
дишнината на Софийския университет се по-
яви идеята да възстановим тази инициатива.
Първаночално беше в един по-скромен ма-
щаб, но след това се оказа, както предсказ-
вах на моите по-млади колеги, че интересът
ще бъде огромен от чужбина. Интересът дей-
ствително е огромен. Говорих и с колеги от
други научни сфери - химически, медицински,
инженерни науки - мисля, че от 1989 г. насам
не е имало подобен мащабен форум, органи-
зиран от българска институция. Не дори меж-

ПРОФ. ИВАН ИЛЧЕВ, РЕКТОР НА СУ:

Искаме в света
да се върне
интересът
към България

Третият конгрес
по българистика
се открива днес

Софийският университет
възражда традиция,
прекъсната преди
17 години, и посвещава
мащабното международно
събитие на своята
125-а годишнина

Велиана ХРИСТОВА

За по-младите българи е
трудно да си представят, че точ-
но преди 32 години, в дните око-
ло 24 май, България отбелязва
апогей на своята културна слава
по света - у нас се събират уче-
ните от цял свят, които изследват
старобългарския и българския
език, българската литература и
културата ни през вековете и до
съвременността. Още е жива
Людмила Живкова, председател
на Комитета за култура, чиито
неистови усилия за развитието
на науката и изкуствата у нас и
за пропагандирането им по све-
та не може да отрече и най-пре-
дубеденият противник на систе-
мата на онези времена. Минали
са две години от първата дет-
ска асамблея “Знаме на мира”,
събрала деца от 79 държави,
когато се осъществява втора
мощна инициатива за отваря-
нето на България към света и
за отварянето на света към нея
- Първият международен кон-
грес по българистика. Именно
тогава видният руски славист
проф. Дмитрий Лихачов произ-
нася своето знаменито опреде-
ление за България: Държава на
духа. Огромният интерес към
форума довежда до провежда-
нето на втори конгрес през
1986 г. Три години след това в
България започва преходът и...
почти пълната забрава за бълга-
ристиката.

За да не остане тогавашната
слава на България само спо-
мен от миналото, най-старото
висше училище у нас - Со-
фийският университет “Св.
Климент Охридски”, реши
да възроди старата тради-
ция и организира Третия
международен конгрес по
българистика тази година
като едно от основните съби-
тия в отбелязването на своя-
та 125-та годишнина. Кон-
гресът се открива днес, в деня
на най-светлия български праз-
ник. Тържественото начало на
конгреса ще бъде дадено в 12 ч.
в 272-ра аудитория на СУ, ведна-
га след поднасянето на венци
пред паметника на светите братя.

Целта на форума е да възста-
нови интереса към България по
света, да даде нов тласък на
българистичните изследвания у
нас и в чужбина, да поднови
контактите между учените хума-
нитаристи и да съдейства за из-
граждането на нови, подчерта-
ват организаторите. В трите дни
на конгреса, който е под патро-
нажа на президента Росен
Плевнелиев, извън научната
програма ще се състоят и мно-
жество културни прояви, излож-
би, кинопрожекции, панаир на
книгата на 25 май и др. В науч-
ните пленарни заседания по
секции и тематики участват уче-
ни от 34 държави от Европа и
Азия, от Израел, Канада и Япо-
ния. Участниците ще изнесат
доклади в четири основни сек-
ции: история и археология, об-
щество и култура, българска
литература и български език.
Предвидени са обсъждания в 16
подсекции по исторически пе-
риоди и научни тематики,
свързани с българистичните из-
следвания. Ще се проведат и
четири кръгли маси в областта
на кирилометодиевистиката,
българистиката, Златния век на
цар Симеон и дигитализацията.

В рамките на културната про-
грама на Третия международен
конгрес по българистика участ-
ниците ще посетят Музея на
Софийския университет, Музея
по палеонтология и исторична
геология, Музея по минералогия,
петрология и полезни изкопае-
ми, Музейната експозиция за
историята на радиото във Факул-
тета по журналистика и масова
комуникация, Университетската
ботаническа градина и универ-
ситетския театър-лаборатория
“Алма Алтер”, който ще има три
премиерни представления. Пред-
видени са и посещения на кул-
турно-исторически обекти в цен-
тралната част на София, сред
които криптата на катедралния
храм “Св. Александър Невски”,
Националния етнографски музей
и Националния археологически
музей при БАН, археологически-
те разкопки на антична Серди-
ка, Боянската църква, Национал-
ния исторически музей.

По време на официалното
откриване ще бъдат наградени
победителите в Седмия нацио-
нален литературен конкурс за
стихотворение и разказ на фон-
дация “Св. Климент Охридски”.

Фондацията “Блага Димитро-
ва” ще връчи стипендия на сту-
дент от Факултета по славян-
ски филологии. По-късно, от
14,30 ч., в аулата ще бъде вра-
чен Почетният знак със синя
лента на Софийския универси-
тет на проф. Кемал Абдулаев,
ректор на Славянския универ-
ситет в Баку.

Върви, народе възродени,
към светла бъднина върви,
с книжовността, таз сила нова,
съдбините си ти поднови!
Върви към мощната просвета!
В световните борби върви,
от длъжност неизменна воден -
и Бог ще те благослови!

Напред! Науката е слънце,
което във душите грей!
Напред! Народността не пада
там, гдето знаньето живей!
Безвестен беше ти, безславен!
О, влез в историята веч,
духовно покори страните,
които завладя със меч!

Тъй солунските двама братя
насърчаваха дедите ни...
О, минало незабравимо,
о, пресвещени старини!
България остана вярна
на достославний тоз завет -
в тържествованье и в страданье
извърши подвизи безчет...

Бе и тъжовно робско време...
тогаз балканский храбър син
навеждаше лице под гнета
на отоманский властелин...
Но винаги духът народен
подпорка търсеше у вас,
о, мъдреци! През десет века
все жив остана ваший глас!

О вий, които цяло племе
извлякохте из мъртвина,
народен гений възкресихте -
заспал в глубока тъмнина.
Подвижници за права вяра,
сеятели на правда, мир,
апостоли високославни,
звезди върху славянский мир,

бъдете преблагословени,
о вий, Методий и Кирил,
отци на българското знанье,
творци на наший говор мил!
Нек името ви да живее
във всенародната любов,
речта ви мощна нек се помни
в славянството во век веков!

дународен, а и национален, организиран
изобщо от българска институция.

Конгресът се прави с огромното съдейст-
вие на колегите от Българската академия на
науките. В последния момент получихме една
ценна помощ и от Министерството на образо-
ванието, младежта и науката. Всъщност това
е единствената помощ от държавата, която
сме получили. Получихме помощ от спонсори
- не толкова голяма, колкото се надявахме, но
това ни прави особено благодарни към тези,
които действително показаха тази съпричаст-
ност. Ще участват над 500 души, заявени са
500 доклада. Доколкото си спомням в момен-
та, ще участват 280 чужденци и останалите са
български участници.

 В предишните конгреси тук виждахме
големи и световни учени като акад. Дмит-
рий Лихачов, като проф. Роже Бернар, сега
има ли такива световни имена сред участ-
ниците?

- Ами, ние ги изпуснахме тези хора. В на-
уката такива имена се правят бавно. Задачата
е да се положи отново началото. Неслучайно
ние искаме едно от решенията на този конгрес
да бъде за създаване на световна Асоциация
по българистика, която да подготви по-сетнеш-
ните форуми от този тип и да полага грижи за
развитието на българистиката по цял свят.
Надявам се, че държавата най-накрая ще про-
яви интерес към собствените си интереси.

През 1892 г. Стоян
Михайловски написва текста

на училищния “Химнъ на
Св. св. Кирилъ и Методи”,

известен днес като “Върви,
народе възродени”.

Оригиналът съдържа 14
куплета. Панайот Пипков

създава музиката към
химна на 11 май 1901 г.

ЗА УЧИТЕЛЯ - С ЛЮБОВ
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Азъ, Буки, Веди, Глаголи,
Добро, Естъ...

Тази е най-българската мо-
литва. Кратка и величествена.

“Върви, народе възродени...”
Този е най-светлият българ-

ски проглас.
Достойно и праведно е да

славим светите братя Кирила и
Методия, двоицата свещена на
нашите първоапостоли да почи-
таме! Те вдъхнаха в сърцата ни
Словото, от безкнижност ни из-
бавиха, от безпаметност ни спа-
сиха, просветиха умовете ни,
просветлиха душите ни. Те са
бащите на българския народ.

Ето ги техните светозарни
букви!

Ето ги нашите златозарни
писмена!

Живи сме, защото ги имаме.
Безценни са те и няма богатст-
во на тоя свят, с което да ги
измерим, камо ли - да ги заме-
ним и отречем.

Защото Буквите и Словото са
нашето градиво и нашето
безсмъртие. Нашата победа над
нищото.

Без Буквите, без Словото
нас ни няма, ние не съществува-
ме. Като история и като бъдеще.
В света и във времето. Защото
ние, българите, българската
нация, българската държава -
ние сме родени от Кирилицата,
от Буквите. Ние сме деца на
Словото. Нашата Азбука е на-

В средата на миналия
век се проведе последни-
ят конгрес на дейците на
образованието у нас. На
конгреса се изказа и го-
лемият бъгарски светов-
ноизвестен математик
акад. Любомир Илиев. В
изказването си той каза:
“Реформа в образовани-
ето могат да правят само
учители, които най-малко
20 години са влизали в
класната стая с дневник
в ръка”.

 Аз съм един от тези,
които 40 години съм вли-
зал в класната стая с
дневник в ръка и съм по-
светил целия си живот на
професията учител по
математика. През 1966 г.
двама от моите ученици
участваха в международ-
на олимпиада по матема-
тика, която се проведе у
нас. Тогава съществуваше
наредба на просветното
министерство, според ко-
ято който учител подгот-
ви най-добри учениици за
такава олимпиада се на-
граждаваше с 20-дневна
екскурзия до Москва и
Санкт Петербург. Присъ-
диха ми наградата, а в
заповедта пишеше, че ко-
мандироват мен - най-до-

Накъде вървиш,
народе...

Велислава
ДЪРЕВА

шата национална идентичност,
нашата независимост, нашата
свободна воля, нашата същност.
Тази Азбука, а не някоя друга,
това Слово, а не някое друго -
те са ни създали като нация, като
дух, като духовност, като инте-
лект, като памет.

Защото Кирилицата е най-
величественото достижение на
европейската цивилизация, а то
е - равноправността на всички
народи. И започва от правото
на всеки народ да чете Словото
Божие на своя език и да разго-
варя с Бога на своя език. Защо-
то, казва св. Кирил, когато в хра-
ма проповядват на чужд език,
“душата е празна, а разумът
спи”. И това право, правото на
преизпълнената душа и будния
разум, е извоювано не с меч, а
с Букви, със Слово.

Но както някога триезичните
пилатовци връхлитали връз сла-
вянските писмена “като врани на
сокол”, тъй и днес връхлитат
новите пилатовци връз Светите
братя.

И тази глутница “цивилиза-
тори” обяви нашите първоучите-
ли за “византийски шпиони”, а
Кирилицата - за “националисти-
чески мит”, създаден от “прими-
тивни и брутални типове”; за “ру-
ски ботуш” и “комунистическа
ерес”; за “граница, която разде-
ля Европа на цивилизована и
варварска”, “шрифт на некултур-
ните хора”, за “синоним на бок-
лука и източното варварство”.

Защото се срамят от Кири-
лицата и я позорят.

Защото презират Кирилска-
та цивилизация и я подритват.

Защото не могат да понесат
тежестта и величието на Букви-
те и Словото.

Защото искат душата
българска да е празна, а ра-
зумът, знанието, интелектът, па-
метта, достойнството, достолепи-
ето да спят под камък като най-

страшното зло.
Защото знаят, че “народност-

та не пада там, дето знаньето
живей” и затова знанието тряб-
ва да бъде похулено и умъртве-
но, а народността - унизена и
погубена.

Защото лелеят да видят
Държавата на духа срината, че
да се възцари на нейно място
невежеството в своето пълно-
властие. Пълновластието на
безкнижната душа. А “безкниж-
ната душа в человеците е
мъртво нещо”, казва Константин
Преславски.

Това прави четвърт век една
“елитна” орда самовлюбени ти-
пове. Тези мними експерти, мни-
ми реформатори и още по-мни-
ми политици, насърчават незна-
нието, овластяват бездарието,
въздигат посредствеността,
възнаграждават пошлотията,
унижават хората на духа, гаврят
се с историята, презират и
мърсят нашите светци и първо-
учители, грабят душата народ-
на, мишкуват в олтара на на-
родната памет, и очите на на-
шите икони избождат. И хвърлят
на поругание и присмех всеки,
който знае и може, и го наричат
“профан и варварин, брутален и
примитивен тип”.

Тази глутница слуги, само-
провъзгасили се за пророци,
съзнателно, умишлено и целе-
насочено превърна просвеще-
нието и духовността в просяк, а
обществото - в безмозъчно, чал-
гаризирано, опростачено, обез-
грамотено, безкнижно, безисто-
рично, безпаметно, идио-
тотърпимо същество, което се
лесно води и кара като добитък
някакъв.

Горко на тези, които отнемат
ключа към знанието - сами те
не влизат, а на влизащите пътя
препречват.

Горко на народа, който се
влачи подире им!

“Върви, народе възродени...”
Накъде вървиш, народе?
Къде си се запътил?
Към нищото.
Бездънна е тая бездна.

Не се крийте зад празната дума „реформи”
Кольо Н. ГОРЧЕВ
заслужил учител,
създател и бивш
директор на
Математическата
гимназия в Казанлък

брия учител по математи-
ка в България, със задача
да проуча организацията
на работата в математи-
ческите гимназии в Моск-
ва и Ленинград. Когато
пристигнах в Ленинград,
ме заведоха в хотел “Ас-
тория”, в който навремето
Хитлер предвиждал да
даде банкет, когато за-
владее града, преди да го
потопи под вода. Парич-
ната стойност на тази ек-
скурзия тогава бе около
600 лв., но моралната
оценка за мен струваше
милиони. Как се постигат
такива резултати?

 През 1962 г. в Ка-
занлък се откри първата
математическа паралел-
ка, от окръжното ръковод-
ство на образованието ме
определиха за препода-
вател по математика. В
паралелката бяха вклю-
чени ученици само с от-
личен успех. Поех класа,
защото тия деца показва-
ха повишен интерес към
математиката и се почув-
ствах отговорен пред тях
и пред родителите им.
Най-даровитите ги посе-
щавах в домовете им за
по два-три часа, решавах-
ме задачите, с които те
не се бяха справили. По-
някога откарвахме до по-
лунощ. За всеки от тези
ученици определях теми,
които трябва да научат, и
задачите, които да решат.
В тези години не помня

да съм ползвал отпуск.
През 1970 г. се откри-

ха 5 математически гим-
назии - в Пловдив, Варна,
Русе, Ловеч и Казанлък.
Назначиха ме за директор
на Математическата гим-
назия “Никола Обрешков”
в Казанлък, единствена в
не областен център. От
градското ръководство ми
казаха, че ме губят като
учител, обаче искат да
направя така, че учители-
те в гимназията да  усвоят
и да прилагат моите мето-
дите на работа с талант-
ливите деца.  В края на
70-те години се появиха
вече масово видимите ре-
зултати, наши ученици за-
почнаха да печелят и
златни медали. Някои от
тогавашните възпитаници
на гимназията сега са пре-
подаватели във висши
училища.

 Като говоря за гимна-

зията, не мога да не спо-
мена учителя по физика
Теодосий Теодосиев -
такъв учител е гордост не
само за България, а и за
света. Той творчески при-
ложи и усъвършенства
моите методи като учител.
Създаде своя школа. По-
някога в събота и неделя
при него се събират уче-
ници от цяла България -
София, Пловдив, Варна,
Бургас, Стара Загора...
Известен е неговият из-
раз: “Моите занимания се
провеждат ПРИ ВХОД
СВОБОДЕН”. Той всяка
година организира под-
готвителен лагер школа
по физика в почивната
станция “Паниците” до
Калофер. Според мен
няма учител на планета-
та, който да е подготвил
толкова ученици за учас-
тие в международни
олимпиади по физика.

Когато прехвърлям в
ума си годините, усилия-
та, труда на педагозите,
постиженията, мисля, че
имам основание да заявя,
че МОМН издаде една
наредба с “реформи”, ко-
ято е документ за рушене
на образованието, тя е
обида за учителския труд,
за хората, подготвили
десетки успешни участни-
ци в международните
ученически олимпиади.
Как може да се издаде
наредба за награждава-
не на училищата, в които
са подготвени участници
в тези световни състеза-
ния, според която за тру-
да и успехите на опреде-
лен учител се награжда-
ват и учители, които не са
допринесли и не са поло-
жили труд за постигнати-
те успехи. Убеден съм, че
от МОМН не могат да
посочат училище, в което
парите са разпределени
справедливо и целесъоб-
разно след издаването на
този документ. Разказах
за моята награда с екс-
курзия до Москва и Ле-
нинград. Нима е трудно и
сега да бъдат стимулира-
ни заслужилите учители с
посещения в някоя от раз-
витите европейски държа-
ви? Уверен съм, че парич-
на награда, дори от 5000
лева, не би имала такава
стимулираща стойност.
Веднъж националният ге-
рой Теодосий Теодосиев

ми каза: “Ако ме наградят
с 5000 лева, ще ги дам на
съпругата си и тя ще ги
изразходва за децата.”

А да се награждават с
пари и предметни награ-
ди ученици, участници в
международните олимпи-
ади, е показател за не-
разбирането на смисъла
на образованието, което
проявяват администрато-
рите в МОМН. Няма спе-
циалист в света, който
може да оцени в пари
наградите на младите та-
ланти на международни-
те олимпиади. Но защо се
учудвам, след като в про-
екта за нов училищен
закон управляващи бяха
предвидили дори да лик-
видират математическите
гимназии като особени
училища. Те трябвало да
станат като всички оста-
нали средни училища!
Господа от просветното
министерство, от парла-
мента, когато вземате
решения, съдбовни за
българското образование
и неговите традиции, кон-
султирайте се с учители с
доказани успехи в обуче-
нието. Във всички кътчета
на страната ни има таки-
ва достойни педагози.
Питайте тях какво трябва
да се прави в родното ни
образование, а не си из-
мисляйте всякакви фанта-
смагории, прикривайки ги
зад празната дума “ре-
форми”.
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Всяка година на този ден

вдигам телефона и казвам с най-
радостния глас “Честит празник!”
Поемам дъх и изричам непод-
правени думи на благодарност.
Преди двайсетина години в слу-
шалката ме посрещаше бодър
глас. С побеляването тоналност-
та ставаше все по-тъжна, а отго-
ворите - все по-притеснени. “Пак
сме на кръстопът и пак търсим
накъде да поемем.” Свикнах с из-
речението, защото символично
изпълваше със съдържание го-
дините на непрестанни рефор-
ми, промени и експерименти с
родното училище.

Законът за училищното об-
разование отново е проект, а
приемането му по традиция се
превръща в ходене по мъките. И
обикновено крайният резултат,
който излиза от пленарната зала
на Народното събрание, е тол-
кова различен от първоначално-
то, че чак неузнаваем. Защото
котерийни интереси, пълен про-
фанизъм и болни амбиции спъват
разума и професионализма. Ду-
мата на учителите остава забу-
тана между редовете, омотана в
празноглавието на израснали до
бога самозвани “оправячи” на
българското образование. Раз-
лични министри, депутати, екс-
перти и бог знае какви още титу-
лувани от себе си познавачи ни
объркаха кога какво завършват
нашите деца, какви дипломи
получават, как ги изпитват и най-
вече - какво научават и какви
умения придобиват.

И тъй, докато Законът за учи-
лищното образование се мята от
проект в проект, през родното

Страж на Светлината
Българското образование все бе извеждано на кръстопът
и трябваше да се примирява, за да оцелява

Професия учител...

Ина МИХАЙЛОВА училище минаха няколко поко-
ления и нямаше видими призна-
ци у децата, у техните родители
(че комай и у учителите) да им е
липсвал нов закон. Делегирани-
те бюджети не направиха по-
богати нашите учители, а децата
ни, които всяка година бягат да
учат в чужбина, се опитват
бързо-бързо да забравят хаоса в
родното училище.

С побеляващите коси на
българските учители за жалост
остаря и българското образова-
ние. То все бе извеждано на
кръстопът, трябваше да оцелява
и да се примирява, за да го има.
Вместо да се развива, да се про-
меня, да бъде адекватно на ди-
намичното общество. Защото
модерното образование не е
просто мултимедийна презента-
ция с демонстрация на пауър
пойнт. Учителите знаят това, но
имитацията на реформи роди
имитация на образование.

Все пак българското учили-
ще оцеля. Но изостана след про-
мените в обществото и след
бързо растящите ни деца. С го-
дините на “демокрация” крачки-
те на изоставане, като че ли
прогресивно се увеличаваха.
Затова днес е болезнено ясно,
че необходимостта от промяна е
спешна. И тя едва ли е скрита
единствено и само в приемането
на един закон.

Трудът на българските учи-
тели бе унизен, а възнагражде-
нието им - изоставено на дъното
на социалната безизходица. Ав-
торитетът на учителската про-
фесия бе брутално сринат и
загърбен от държавата като не-
нужен. Български учители ста-
наха жертви на безхаберието на

правителства и министри, на
жалките им игри и задкулисни
планове. Оказаха се беззащит-
ни пред наглостта и безочието
на богати безскрупулни родите-
ли. Гърчеха се в недоимък, ро-
веха в кофите за боклук, за да
оцеляват, получаваха плесници
от бившите си ученици, израс-
нали до висотата на глашатаи
на опростачването. Плачеха
пред вратите на закритите учи-
лища, обявени за продажба.
Молеха се със сълзи на очи на
родители да запишат децата си
на училище, за да спасят Храма
на Познанието. И успяха. Въпре-
ки всичко и всички, които експе-

риментираха, рушаха, разграж-
даха, разпъваха, разколачваха,
разяждаха.

Българското училище, бъл-
гарските учители днес се нужда-
ят от спокойствие, от увереност,
от доверие от страна на държа-
вата и обществото. Те нямат нуж-
да от хаотични учебни планове,
от противоречиви и изпълнени с
фалш учебници, от измислени
програми, от непостижими и из-
кривени стандарти, от “сваляне”
и “качване” на учебен материал
от един клас в друг. Нашето учи-
лище има нужда от сигурност.
Тази сигурност може да им даде
държавата. Защото тя има вопи-

юща нужда от знаещи и можещи
хора. Законът е просто рамката,
първата стъпка. След това тряб-
ва да бъдат направени важните,
истинските крачки. Българското
училище, българските учители
знаят какви са те!

Днес пак ще вдигна телефо-
на, за да кажа “Честит празник!”
Ще поздравя с усмивка първата
си учителка, която ми отвори
книгата на живота. Ще поздравя
учителката си по български език
и литература, която ни учеше да
търсим изгубеното слово, защо-
то в него е Познанието, без ко-
ето не можем. Ще поздравя при-
ятелката си, която повече от 20
години е на кръстопът, но вина-
ги поема пътя на Светлината,
защото по него крачат знаещи-
те и можещите, тези, които носят
зрънцето на истината. Знам, че
ще въздъхне, ще се усмихне, ще
прегърне букетите от своите
първолаци и ще настрои душата
си на “лятна вълна”. За да тръгне
от врата на врата, от човек на
човек да търси нови малчугани,
с които на 15 септември да пре-
крачи училищния праг. За да
спаси нашето училище.

Между просветителската ми-
сия и учителската карма, от учи-
телските протести за достоен
труд и заплащане до букетите
на 15 септември и 24 май, меж-
ду борбата за физическо оцеля-
ване и спасението на паралел-
ки, от звънеца за начало на
учебния час до броенето на аби-
туриентите, българското учили-
ще не изневери на призванието
си да бъде страж на Светлината.

Днес нашите учители и на-
шето училище отново са на
кръстопът. Дори не звучи толко-
ва страшно. Защото ще поемат
към възрождението. Призвани са.
Избрали са го. Тяхната мисия е
такава. Да не им пречим!

Народността пада там, гдето знанието не живей
За 4 години у нас 135 000 българчета са отпаднали от
училище и са останали с основно и по-ниско образование

Резултатът от незавършеното образование...

З
а четири учебни години -
от 2008/2009 до 2012/2013,
в България с начално об-
разование са останали 40
621 деца, а с основно - 94

Велиана ХРИСТОВА

369. Т.е. за 4 години страната ни се
е сдобила със 135 000 млади бълга-
ри с основно и по-ниско образова-
ние. Това виждаме, ако сравним
данните на Националния статисти-
чески институт за броя ученици по
години. Което ще рече, че докато
технологичното развитие на съвре-
менната икономика изисква рабо-
тещите да имат все по-висока ква-
лификация, у нас за последните 4
години се е появило младо населе-
ние, равно на родените за две го-
дини, което остава ниско образова-
но и вещае в недалечно бъдеще на-
уката слънце да залезе за Бълга-
рия. Заедно с шансовете за конку-
рентоспособна икономика и за об-
щество на знанието.

Всеки може да види данните в
сайта на НСИ. През учебната 2008/
2009 г. учениците от т до IV клас са
били 258 419. Същите тези ученици
през 2012/2013 г. вече са в групата
от V до VIII клас и са само 217 798.
Сиреч, някъде по пътя са отпаднали
40 621 деца, които са останали с
начално образование. Още по-тъжна
картина наблюдаваме в групата
деца, които през 2008/2009 г. се
обучават в V до VIII клас. Когато
същите деца стигат до IХ-ХII клас
през 2012/2013 г., броят на тези,
които продължават да ходят на учи-
лище, се е свил до 135 013. Т.е. с
основно образование в същия пери-
од са останали 94 369 българчета,
които не са продължили обучението
си в гимназия. На фона на тази
мрачна реалност уверенията на
МОМН, че броят на отпадащите уче-

ници намалява, са меко казано хи-
мерни. Простете, но става дума за
национално бедствие.

 Причините за отпадането от учили-
ще са много, но сред тях се открояват
две. Първата се нарича бедност. Все
повече расте делът на малчуганите,
които не ходят на училище, защото
родителите им нямат пари да ги изпра-
тят там. Тази тревожна тенденция в
България бе отбелязана преди месец
и от европейската служба Еurostat. Но
няма нужда да ходим до Брюксел, за
да констатираме този тревожен факт.

Още през 2006 г. едно проучване
на “Витоша рисърдж” показа, че над
20% от децата от бедни семейства спи-
рат да ходят на училище. Сред ром-
ските деца делът на отпадащите още
до IV клас е 77%, според същото про-
учване. И това - на фона на десетки
програми, проекти, анализи, конферен-
ции, които успешно трошат наши и
европейски пари за “подпомагане на
ромското включване”.

Втората причина е
парадоксална. Тя се
нарича национална
образователна програ-
ма “Оптимизация на
училищната мрежа”.
Основната обосновка
за съществуването й е
демографският срив,
който изпразва клас-
ните стаи и особено в
малките селища води
до сливането в една
палалелка на деца от
различна възраст. Та,
за да се осигури рав-
но по качество обра-
зование за всички
деца, бе съзадена
тази програма, от коя-
то се раздават пари за
т.нар. средищни учи-
лища, които поемат

децата от ликвидираните образова-
телни заведения в околните села. По
принцип закриването на училища в
страна, която ги е откривала по вре-
ме на робство, е ако не престъпле-
ние, то поне безобразие. Това се
отнася и за големия брой захлопна-
ли врати училища в предишни годи-
ни, откакто влезе в действие про-
грамата за оптимизиране. Никога
няма да забравя сълзите на дирек-
тора на опустялото преди няколко
години училище в Мелник, който
разказваше на туристи как осман-
лиите идвали периодично да изби-
ват даскалите в това школо, но ме-
стните хора винаги го възстановя-
вали и нови учители продължавали
да учат децата на четмо и писмо...
Много е трудно в такава държава
да обясняваш, че поддържането на
малки училища е скъпо; че Светов-
ната банка още през 90-те години
постанови да пестим от закрити учи-
лища по 6 млн. лв. годишно. А ми-

налата година същата банка из-
веднъж “загрижно” установи, че за-
криването било пагубно и че много
деца изобщо не пътуват до съсед-
ното селище и престават да се обу-
чават.

И тази година за въпросната про-
грама са планирани 14,4 млн. лв.
Има нещо сбъркано обаче в самото
предложение: за закрито училище
с над 60 ученика държавата дава
225 000 лв., а за училище с до 59
деца - 135 000 лв. Колкото и да
обясняват от МОМН, че парите са за
укрепване и средищните училища,
всичко това звучи просто като офер-
та към общините да закриват учили-
ща. Още повече, че както установи
проверка на Сметната палата, кме-
товете често използват тези пари за
запушване на дупки всякакви, вме-
сто за средищните училища.

Новият училищен закон, създа-
ден по времето на ексминистър Сер-
гей Игнатов, стигна до под кривата
круша в предишния парламент. В
него имаше много благопожелания,
включително за това, че ще се на-
мали броят на отпадащите ученици
и ще се даде на всички шанс за
качествено образование. Само дето
не бе казано как ще стане това.
Очевидно е, че държавата трябва
вместо лозунги и “проекти за
включване” най-сетне да набележи
реални мерки. Закуската в училище
не момага, а спирането на детските
за родители, чиито чеда не посеща-
ват училище, са дребничка стъпка.
Може би държавата трябва да за-
почне първо с усилието да си изяс-
ни колко са децата извън образова-
телната система. От кои социални
групи са те и как трябва да се под-
ходи конкретно към всяка от тези
групи, които са много различни.
Иначе от днешна дата до 10-ина го-
дини на трудовия пазар ще имаме
нови половин милион неграмотни и
полуграмотни българи. Държавата
трябва да помни, че “народността
пада там, гдето знанието не живей”.

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА
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От дума на дума, та в ДУМА

ÁË Á‚ÛˆË Ë ·‡„Ë, Ò ÍÓËÚÓ ÌË
‰‡ˇ‚‡ ÔËÓ‰‡Ú‡, ‡ Ë ÏÛÁË-
Í‡ÎÌËÚÂ ÚÓÌÓ‚Â, ËÁ‡ÁÌÓ
ÒÂ‰ÒÚ‚Ó Ì‡ ÍÓÏÔÓÁËÚÓËÚÂ,
Í‡ÍÚÓ Ë ÊË‚ÓÔËÒÌËÚÂ ·‡„Ë,
ÚÓÂÒÚ ÓÌÂÁË, Ò ÍÓËÚÓ ÒË ÒÎÛ-
Ê‡Ú ıÛ‰ÓÊÌËˆËÚÂ. «Ì‡Ï, ˜Â Â
ÔÂÒËÎÂÌÓ ‰‡ „Ë ‰ÂÎËÏ - ˜Â-
ÒÚÓ ‚ Â‰Ì‡ Ì‡ÚÛ‡ÎÌ‡ ÔÂÒÂÌ

Панчо ПАНЧЕВ

Т

Ì‡ ÒÎ‡‚ÂÈ ËÎË ‰Û„‡ ÔÓÈÌ‡ ÔÚË˜Í‡ ËÏ‡ ÔÓ‚Â˜Â ÏÛÁËÍ‡,
ÓÚÍÓÎÍÓÚÓ ‚ ÌˇÍÓÈ ÔÂÚÂÌˆËÓÁÂÌ Á‡ÔËÒ, ÍÓÈÚÓ ÌË ÒÂ
ÔÂ‰Î‡„‡ Ì‡ ÂÒÚ‡‰ÌËˇ Ô‡Á‡, Í‡ÍÚÓ Ë ‚ Â‰Ì‡ ÔËÓ‰Ì‡
„ÎÂ‰Í‡ ˜ÂÒÚÓ ÏÓÊÂÏ ‰‡ Ì‡ÏÂËÏ ÔÓ‚Â˜Â ÊË‚ÓÔËÒ,
ÓÚÍÓÎÍÓÚÓ ‚ ÌˇÍÓˇ Ì‡ËÒÛ‚‡Ì‡ Í‡ÚËÌ‡.
— ‰ÛÏËÚÂ Â ÔÓ-‰Û„Ó. “Â Ò‡ ÔË‚ËÎÂ„Ëˇ Ì‡ ˜Ó‚ÂÍ‡ (‚ÒÂ-
ÒËÎÌ‡Ú‡ ÔËÓ‰‡ ÌÂ ÏÓÊÂ ‰‡ ÔÓËÁÌ‡Òˇ ‰ÛÏË), ‰ÓË
ÍÓ„‡ÚÓ Í‡Á‡ÌÓÚÓ ‚ ÂÏÓˆËÓÌ‡ÎÌË ÏÓÏÂÌÚË ËÎË ÔÓ‡‰Ë
ÒÎ‡·Ó ‚˙ÁÔËÚ‡ÌËÂ ÌÂ ÏÛ Ô‡‚Ë ˜ÂÒÚ Ò˙Ò Ò˙‰˙Ê‡ÌËÂÚÓ
Ë ÒÏËÒ˙Î‡ ÒË. » ‚ÒÂ Ô‡Í ÒÔÓÂ‰ ÚÂÓËˇÚ‡ Ë ÊËÚÂÈÒÍ‡-
Ú‡ Ô‡ÍÚËÍ‡Ú‡ ‰ÛÏËÚÂ Ò‡ ‚Ó‰Â˘ËÚÂ.
œÓ‚Ó‰ ‰‡ ‡ÁÒ˙Ê‰‡‚‡Ï Ì‡ Ú‡ÁË ÚÂÏ‡ Ë ‰‡ Ì‡ÔË¯‡
‰ÓÎÌËÚÂ Â‰Ó‚Â ÏË ‰‡‰Â Â‰ÌÓ ÌÂÓÚ‰‡‚Ì‡¯ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡-
ÌÂ, ÍÓÂÚÓ ÒÎÛ¯‡ı ÔÓ ‡‰ËÓÚÓ (ÚÓ Ï‡È ËÒÍ‡¯Â ‰‡ ·˙‰Â
ıÛÏÓËÒÚË˜ÌÓ) Ë ÏË Ì‡Ô‡‚Ë ‚ÔÂ˜‡ÚÎÂÌËÂ, ˜Â, Á‡ ‰‡
ÒÎÂ‰ˇ ÔÓËÁÌ‡ÒˇÌËˇ ÚÂÍÒÚ, Ò‡ ÌÂÓ·ıÓ‰ËÏË ÓÒÓ·ÂÌË ÏÓË
ÛÒËÎËˇ Ë Ô‡Í ÌÂ ˜Û‚‡ı ‚ÒË˜ÍÓ. –‡ÁÍ‡Á‚‡¯Â ÒÂ ÌˇÍ‡Í˙‚
‚‡Ë‡ÌÚ Ì‡ ÔËÍ‡ÁÍ‡Ú‡ Á‡ ÒÌÂÊÌ‡Ú‡ ˆ‡ÍËÌˇ, ‡ ÒÎÂ‰
ÌÂˇ Ë ÌÂ˘Ó Í‡ÚÓ ÙÂÈÎÂÚÓÌ. √ÓÎˇÏ‡ ˜‡ÒÚ ÓÚ Í‡Á‡ÌËÚÂ
‰ÛÏË Ó·‡˜Â ÚÛ‰ÌÓ Ë ÌÂ ‚ËÌ‡„Ë ÒÚË„‡ı‡ ‰Ó Û¯ËÚÂ ÏË (‡
ËÌ‡Í Ò˙Ï ‰Ó·Â Ò˙Ò ÒÎÛı‡). «‡˘Ó ÚÓ„‡‚‡? «‡˘ÓÚÓ
Ú‚˙‰Â ÒËÎÌ‡ ·Â¯Â ÔË‰ÛÊ‡‚‡˘‡Ú‡ ÔÓ˜ÂÚÂÌÓÚÓ ÏÛ-
ÁËÍ‡, ÍÓˇÚÓ Ì‡‚ˇÌÓ ËÒÍ‡¯Â ‰‡ Ò˙Á‰‡‰Â ÌˇÍ‡Í‚‡ ÔÓ‰-
ıÓ‰ˇ˘‡ ‡ÚÏÓÒÙÂ‡.
—ˇÍ‡¯ ÎËÔÒ‚‡ı‡ ÂÊËÒ¸Ó ËÎË Â‰‡ÍÚÓ, ÍÓËÚÓ ‰‡
‰ÓÁË‡Ú ÏÛÁËÍ‡ÎÌËˇ Ò˙ÔÓ‚Ó‰ (ËÎË ‰‡ ÔÂˆÂÌˇÚ, ˜Â
ÚÓÈ ˜ÂÒÚÓ ËÁÓ·˘Ó ÌÂ Â ÌÛÊÂÌ) Ë ‰‡ ÌÂ ÏÛ ÔÓÁ‚ÓÎˇ‚‡Ú
‰‡ Á‡„ÎÛ¯‡‚‡ ‡‚ÚÓÓ‚ËÚÂ ‰ÛÏË Ë ÔÂ‰ÔÓÎ‡„‡ÂÏË ÏËÒ-
ÎË.
«‡ÌËÏ‡‚‡Ï ‚Ë Ò ÚÓÁË Ì‡ Ô˙‚ ÔÓ„ÎÂ‰ ÌÂÁÌ‡˜ËÚÂÎÂÌ
‚˙ÔÓÒ, Á‡˘ÓÚÓ Ò˙Ï ÒË„ÛÂÌ, ˜Â ÏÌÓ„Ó Ô˙ÚË ÒÍËÚËˇÚ
Á‡‰ ÌˇÍ‡Í‚‡ ÏÛÁËÍ‡ ÚÂÍÒÚ ÌÂ ÛÒÔˇ‚‡ ‰‡ ÒÚË„ÌÂ ‰Ó ÒÎÛ-
¯‡ÚÂÎËÚÂ, ‰ÓË ‰‡ Â ‚‡ÊÂÌ. ÕÂÓÚ‰‡‚Ì‡ ‰Ó·˙ ‡ÚËÒÚ,
‚ ÒÎÛ˜‡ˇ ÂˆËÚ‡ÚÓ, ÔÓ˜ÂÚÂ ÔÂ‰ ‡‰ËÓÏËÍÓÙÓÌ‡
˜Û‰ÂÒÌË ÒÚËıÓ‚Â ÓÚ ƒ‡ÏˇÌ ƒ‡ÏˇÌÓ‚. “ˇıÌ‡Ú‡ ÏÛÁËÍ‡Î-
Ì‡ ìÛÍ‡Ò‡î Ó·‡˜Â „Ë Á‡ıÎÛÔ‚‡¯Â ‰ÓÒÚ‡ ÔÎ˙ÚÌÓ Ë ÔÂ-
˜Â¯Â ‰‡ ÒÂ Ì‡ÒÎ‡‰ËÏ Ì‡ ÔÓÂÁËˇÚ‡.
 ‡ÚÓ ˜ÂÚÂ ÚÂÁË ÏË ÍËÚË˜ÌË ÒÎÓ‚‡ ÌˇÍÓÈ ˘Â ÒË ÔÓÏËÒ-
ÎË, ˜Â ÌÂ Ó·Ë˜‡Ï ÏÛÁËÍ‡Ú‡. Õ‡ÔÓÚË‚. «‡ ÏÂÌ Úˇ Â Ì‡È-
‚ÂÎËÍÓÚÓ ËÁÍÛÒÚ‚Ó (ÚÛÍ ‚ÍÎ˛˜‚‡Ï Ë ÎËÚÂ‡ÚÛÌËÚÂ
Ê‡ÌÓ‚Â) Ë ‰ÓË ÍÓ„‡ÚÓ Ò˙Ï ÛÏÓÂÌ, ÒË ÔÓ˜Ë‚‡Ï Ì‡È-
‰Ó·Â Í‡ÚÓ ÒÎÛ¯‡Ï ÏÛÁËÍ‡. ÃÓÊÂ ·Ë Â Ú‡Í‡, Á‡˘ÓÚÓ
Í‡ÚÓ ÓÚË‰‡ Ì‡ ÚÂ‡Ú‡ÎÌÓ ÔÂ‰ÒÚ‡‚ÎÂÌËÂ ËÎË ˜ÂÚ‡ ÍÌË-
„‡, ·ÂÁ ‰‡ ËÒÍ‡Ï Á‡ÔÓ˜‚‡Ï ‰‡ Ô‡‚ˇ ‡ÁÌË ÔÓÙÂÒËÓ-
Ì‡ÎÌË ‡Ì‡ÎËÁË, ‡ ‚ ÒÙÂ‡Ú‡ Ì‡ ÏÛÁËÍ‡Ú‡ ÌˇÏ‡Ï ÌËÍ‡Í-
‚Ë ËÁÎË¯ÌË ÁÌ‡ÌËˇ Ë ‚ÒˇÍ‡Í˙‚ ÏÓÈ ‡Ì‡ÎËÁ Â ÌÂ‚˙ÁÏÓ-
ÊÂÌ.
“Ó‚‡ ÌÂ ÏË Â ÔÓÔÂ˜ËÎÓ ‰‡ ÒÂ ˇ‚ˇ‚‡Ï ‡‚ÚÓ (ËÎË
Ò˙‡‚ÚÓ Á‡Â‰ÌÓ Ò ÔÓÂÚ‡ ¬Î‡‰ËÏË ¡‡¯Â‚) Ì‡ Â‰Ëˆ‡
ÚÂÍÒÚÓ‚Â (ÎË·ÂÚ‡) Ì‡ ÏÛÁËÍ‡ÎÌÓ-ÒˆÂÌË˜ÌË ÔÓËÁ‚Â‰Â-
ÌËˇ. “ÂıÌË ÍÓÏÔÓÁËÚÓË Ò‡ À˛·ÓÏË œËÔÍÓ‚, ¿ÎÂÍ-
Ò‡Ì‰˙ –‡È˜Â‚, ¬ËÍÚÓ –‡È˜Â‚, œÂÚ˙ —ÚÛÔÂÎ, “ÓÌ˜Ó
–ÛÒÂ‚, √ÂÓ„Ë  ÓÒÚÓ‚ Ë ‰Û„Ë. ŒÒÓ·ÂÌÓ ·ÎËÁÍÓ Ë ÔÎÓ-
‰ÓÚ‚ÓÌÓ Â ·ËÎÓ Ò˙ÚÛ‰ÌË˜ÂÒÚ‚ÓÚÓ ÏË Ò ƒËÏËÚ˙
¬˙Î˜Â‚, ÔÂ‚˙Ì‡Î ÌˇÍÓÎÍÓ ÓÚ ÔËÂÒËÚÂ ÏË Á‡ ‰Âˆ‡ ‚
Ï˛ÁËÍ˙ÎË.  ÓÏÔÓÁËÚÓËÚÂ Ó·‡˜Â Ò‡ Û‚‡Ê‡‚‡ÎË ‡‚ÚÓ-
Ó‚ËÚÂ ÍÛÔÎÂÚË, ‡ ÌÂ Ò‡ ÔÂ˜ÂÎË ‰‡ ÒÂ ‚˙ÁÔËÂÏÂ
ÒÏËÒ˙Î‡ ËÏ.
œÓ‰Ó·ÌÓ ÔÓÎÓÊËÚÂÎÌÓ ÓÚÌÓ¯ÂÌËÂ ÒÂ Ì‡·Î˛‰‡‚‡ Ë ÓÚ
ÒÚ‡Ì‡ Ì‡ ıÛ‰ÓÊÌËˆËÚÂ ËÎ˛ÒÚ‡ÚÓË Í˙Ï ÚÂÍÒÚÓ‚ÂÚÂ
Ì‡ ÍÌË„ËÚÂ. “Ó‚‡ Â ÓÒÓ·ÂÌÓ ‚‡ÊÌÓ ÔË ÓÙÓÏˇÌÂÚÓ Ì‡
ÍÌË„ËÚÂ Á‡ ‰Âˆ‡. “Ó˜ÌÓ Ú‡Ï Ó·‡˜Â ÌˇÍÓË ËÎ˛ÒÚ‡ÚÓË
ÒË ÔËÔËÒ‚‡Ú ÓÎˇÚ‡ Ì‡ „Î‡‚‡Ú‡Ë Ë ‚ÓÎÌÓ ËÎË ÌÂ‚ÓÎ-
ÌÓ ÔÓ‰ˆÂÌˇ‚‡Ú ÓÎˇÚ‡ Ì‡ ‰ÛÏËÚÂ. ¿ Í‡ÚÓ ËÁÍÎ˛˜ËÏ
ÌˇÍÓË ˜ËÒÚÓ Á‡·‡‚ÌË ËÁ‰‡ÌËˇ (ÍÌË„Ë, ÍÌËÊÍË ‰‡ Óˆ‚Â-
Úˇ‚‡ÌÂ Ë ‡Î·ÛÏË), ‚ ÍÓËÚÓ ıÛ‰ÓÊÌËˆËÚÂ Ò‡ Ò‚Ó·Ó‰ÌË ‰‡
ËÒÛ‚‡Ú Í‡Í‚ÓÚÓ ÒË ËÒÍ‡Ú, ÔË ÍÌË„ËÚÂ, ÍÓËÚÓ ËÏ‡Ú
ÔÂÚÂÌˆËˇ Á‡ ÎËÚÂ‡ÚÛ‡, (ÌÂÁ‡‚ËÒËÏÓ ÓÚ ÔÂ‰Ì‡ÁÌ‡-
˜ÂÌËÂÚÓ ËÏ ‰‡ ‡‰‚‡Ú ‰Âˆ‡Ú‡), Ú‡ÍÓ‚‡ ÓÚÌÓ¯ÂÌËÂ Â
ÌÂ‰ÓÔÛÒÚËÏÓ. » ‚˙ÔÂÍË ÚÓ‚‡ Ò˙˘ÂÒÚ‚Û‚‡. “ÛÍ Úˇ·‚‡
‰‡ Í‡Ê‡, ˜Â Í‡ÍÚÓ ÏÂÊ‰Û ÍÓÏÔÓÁËÚÓËÚÂ, Ú‡Í‡ Ë ÒÂ‰
ıÛ‰ÓÊÌËˆËÚÂ ËÏ‡Ï ÏÌÓ„Ó ÔËˇÚÂÎË, ÍÓËÚÓ ˆÂÌˇ Ë Û‚‡-
Ê‡‚‡Ï - Úˇı Ë ÚˇıÌ‡Ú‡ ‡·ÓÚˇ.
» ‚ÒÂ Ô‡Í ‰Ó·Â Â ‰‡ ÒÂ ÁÌ‡Â, ˜Â Ë ÏÛÁËÍ‡ÎÌËˇÚ ÓÙÓ-
ÏËÚÂÎ ‚ ‡‰ËÓÚÓ (ÍÓÏÔÓÁËÚÓËÚÂ ÌÂ Ò‡ ‚ËÌÓ‚ÌË ‚
ˆËÚË‡ÌË ÔÓ-„ÓÂ ÒÎÛ˜‡Ë, ÚÂ Ò‡ ‚ËÌÓ‚ÌË, ÍÓ„‡ÚÓ Ò‡ÏË
ÒË ÔË¯‡Ú ÌÂÒÍÓÔÓÒ‡ÌËÚÂ ÚÂÍÒÚÓ‚Â), Ë ËÎ˛ÒÚ‡ÚÓ˙Ú Ì‡
ÍÌË„Ë Ì‡Ô‡ÁÌÓ ÒÏˇÚ‡Ú Ò‚ÓÂÚÓ Û˜‡ÒÚËÂ Á‡ „Î‡‚ÌÓ, ‡
ÒÂ·Â ÒË Á‡ Ì‡˜‡ÎÌËˆË Ì‡ ÔËÒ‡ÚÂÎËÚÂ. œÂ‚˙ÁıÓ‰ÒÚ‚ÓÚÓ
ÒË ÚÂ ÏÓ„‡Ú ‰‡ ÔÓÍ‡Ê‡Ú ‚ Ò‡ÏÓÒÚÓˇÚÂÎÌË ÍÓÌˆÂÚË Ë
ËÁÎÓÊ·Ë ‚ Ò˙ÓÚ‚ÂÚÌËÚÂ Á‡ÎË Ë „‡ÎÂËË.
œË¯‡ „ÓÌËÚÂ ËÁÂ˜ÂÌËˇ ‚ Á‡˘ËÚ‡ Ì‡ ‰ÛÏËÚÂ (Ì‡
ÒÎÓ‚ÓÚÓ, ÓÒÓ·ÂÌÓ ıÛ‰ÓÊÂÒÚ‚ÂÌÓÚÓ), ÌÂ Ò‡ÏÓ Á‡˘Ó-
ÚÓ ÔÂÁ Ï‡È Ò‡ Ò˙·‡ÌË ÏÌÓ„Ó ÍÌËÊÓ‚ÌË Ô‡ÁÌËˆË,
‡ Ë Á‡ ‰‡ Ì‡ÔÓÏÌˇ ÌÂÓÒÔÓËÏ‡Ú‡ ÒÚ‡‡ ËÒÚËÌ‡ ì¬
Ì‡˜‡ÎÂ ·Â ÒÎÓ‚Óî.

Â Ò‡ Ì‡‚ÒˇÍ˙‰Â Í‡È
Ì‡Ò - Ë ‰ÛÏËÚÂ, Ë Á‚Û-
ˆËÚÂ, Ë ·‡„ËÚÂ. »Ï‡Ï
ÔÂ‰‚Ë‰ ÌÂ Ò‡ÏÓ ÓÌÂ-

Думи, звуци
и багри

ези думи на големия наш
народен поет, изпети в
забележителното му сти-
хотворение “Българският
език” преди толкова де-

Български ли е
„Гласът на България”?

Език свещен...

„...И нашите, и чуждите в хор
 отрекоха те, о, език страдалний!”

                     Иван Вазов

Т
Продрум ДИМОВ

сетилетия, колко актуално звучат и
днес, когато родното ни слово, “реч-
та омайна, сладка” са подложени
на неудържимо пренебрежение и
унижение. Навярно за този недопу-
стим кръстоносен поход за безпо-
щадна разправа с “езика свещен
на нашите деди” изключително го-
ляма заслуга имат и любимите ни
политици, държавници, значителна
част от които не познават утвърде-
ните езикови и книжовни норми,
макар че прикриват духовното си
невежество с някакви съмнителни
сертификати за образование. А в
тази “благородна” надпревара, по
всичко личи, че водеща роля не
престават да играят електронните
и други всевъзможни медии.

В тази насока е немалък при-
носът на многобройните ни телеви-
зии. В това отношение се старае да
не изостава и Би Ти Ви. Едва ли
има по-добра илюстрация на тези й
високопатриотични намерения от
поредното издание на предаване-
то “Гласът на България”. Нямам
представа от предварително обяве-
ните критерии и изисквания към
участниците в този своеобразен и
стимулиращ музикалното развитие
на съвременните млади хора кон-
курс. Но едва ли здравият разум
може да приеме тази зашеметява-
ща лавина от англоезични песни,
която ни залива с всяко предаване,
привличащо вниманието на стоти-
ци хиляди зрители. Човек наистина
не може да не се радва и гордее,
че се поднася певческо изкуство,
плод на творческите усилия на мла-
ди и талантливи български из-
пълнители. Но в същото време не
може да не ни обвзема с основа-
ние тревога, че изпълненията им се
предлагат повече на езика на Шек-
спир. Налице е безпардонно чуж-
допоклонничество, което сериозно
застрашава не само настоящето, но
и бъдещето на българската песен и
език. Този невероятен снобизъм

заставя млади хора да зубрят чуж-
дия език, който едва ли се владее
в достатъчна степен не само от
изпълнителите, но дори и от тяхно-
то амбициозно и всезнаещо жури.
Останах с убеждението, че от тези
т.нар. треньори никой не препоръ-
ча и не насърчи момичетата и мом-
четата да се сродят и с българската
песен, която, както и езикът ни, е в
немилост. Нима заслужава подоб-
на унизителна участ голямото сло-

во на Ботев, Вазов, Яворов, Смир-
ненски и Вапцаров?

Изглежда се налага да припом-
ним на някои наши недобросъвест-
ни музикални творци и дейци, че в
недалечното ни минало, което все
още се обругава тук или там, духов-
ният ни живот, в т.ч. и родната ни
песен и музика, бяха в разцвет.
Достатъчно е да си припомним, че
“Златният Орфей” звучеше на изис-
кан роден език, като задължаваше
чуждестранните изпълнители да се
явяват на този забележителен и
плодоносен музикално-певчески
конкурс и с песен на български. За
съжаление в наше време е в ход
чудовищно отродяване, както обез-
покояващо споделяше някога Ни-
колай Хайтов, на българина от
българщината. И всичко това като
че ли се осъществява съзнателно и
целенасочено, поощрявано от
държавни органи. Инак сигурно

няма да станем европейци и граж-
дани на света. Възниква и основа-
телният въпрос - къде е патриотич-
ното възпитание на младия бълга-
рин, след като на него му се внуша-
ва чувство за национална малоцен-
ност, родоотстъпничество и бягство
от изконните ни национални духов-
ни стойности.

В този ред от неспокойни мисли
ми се иска да припомня, че българ-
ската естрадна песен изживяваше

истински триумфи в своето развитие,
когато се радваше на постоянната
всестранна подкрепа на държавата.
Инак едва ли щяхме да имаме Емил
Димитров, Лили Иванова, Йорданка
Христова, Маргарита Хранова, Ми-
хаил Белчев, Тончо Русев, Йосиф
Цанков, Митко Щерев и десетки
други, сътворили Златния фонд на
българската музикална култура.

Дълбоко съм убеден, че след
като българският музикален свят се
твори от българи, те са длъжни да
милеят и да не щадят усилия за
духовния просперитет на отечест-
вото ни. И ако нещата продължат
да се развиват в настоящото без-
разсъдно и продажно русло, неми-
нуемо сме обречени на залез на
българската национална духовна
идентичност. А това едва ли биха
ни го простили идните поколения.
Да помислим и за онези, които
идват след нас.

Гимназията столетница
На 18 май т.г. Беркови-

ца преживя един щастлив
празник - гимназия “Д-р
Иван Панов” отпразнува
своя вековен юбилей. Сред
много гости от близо и
далече, с одухотворени
ученически и учителски
лица... Празнично, възрож-
денско настроение цареше
под връх Ком! Сградата на
гимназията е в центъра на
Берковица. Фасадата на
старото училище блести
празнично украсена с пор-
трета на патрона си - бла-
годетел на градеца и на
неговите училища.  Търже-
ството започва с посреща-
нето на училищната свети-
ня - знамето на гимназия-
та, с издигане на национал-
ния флаг под звуците на
химна ни, с песента “Питат
ли ме де й зората...” на дядо
Вазова, живял и творил тук.
Хорово прозвучава знаме-
нателното лого на учили-
щето: “Който иска - получа-
ва, който работи - успява,
който успее при нас - може
да успее навсякъде!”

Възпитаници на гимна-

Петра ТАШЕВА

зията са много бележити
българи - сред тях са Йор-
дан Радичков, Младен
Исаев, Асен Босев, Иван
Давидков, Радослав Ми-
хайлов, Емил Коралов,
Емил Манов, Доньо Донев,

акад. Близнаков, д-р Миха-
ил Герасков, проф.д-р Боян
Ничев, проф. Евстатиев,
проф. Чавдар Шинов, арх.
Костадин Йоцов, Аврам
Бисеров, Павлина Филипо-
ва, Михаил Гьонин... Дълъг

е списъкът на възпитани-
ците, но общото, което ги
свързва, са благодарстве-
ните им чувства към техни-
те учители. Днес гимназия
“Д-р Иван Панов” има 170
ученици.
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Пешо Телето отпи от уискито
и се обърна към бодигарда си:

- Компир, ти кво мислиш за...
- А, шефе, аз отбегвам да

мислим! Колко пъти се замислим
за нещо - или зъб че ме заболи,
или корем, или че се млатнем
некъде с беемвето! Затова от-
бегвам!

Бизнесменът снизходително
се усмихна:

- А аз мисля! И знаеш ли,
Компир, сега за кво съм се за-
мислил? Замислил съм се какво
да направя за културата.

Бодигардът го погледна с не-
винно-теменужен поглед:

- Шефе, па ти малко ли пра-
ви! Кой да е спонсор на “Мис
Мокра фланелка”? Ти! Кой да
кихне награда за “Мистър Чеп”?
Ти! Стига им толко!

- Не, Компир, не стига! - теж-
ко въздъхна Телето. - Нещо дру-
го трябва да се направи! Нещо
за истинската култура! Мисля си
- театър ли да купя, филм ли да
финансирам... Нещо духовно
трябва да създаде, възвишено!
Нещо, което издига човека!

- Ми щом искаш нещо, дето
издига - се разкиска бодигардът,
- купи асансьор, за кво ти е цел
театър?!

Бизнесменът строго го из-
гледа.

- Леле, Компир, като ти шиб-
на един между веждите!

- Недей, шефе! Боли! - мо-
ментално изтри усмивката си
Компира, после смутено отстъ-
пи няколко крачки към вратата и
рече:

- Шефе, искам нещо да ти
кажа, ама да не е пак глу-
пост, а?

- Опитай, Компир, опитай!
- Шефе, буквите в азбуката

колко са?
Пешо Телето за миг се за-

мисли.
- Трийсет. Защо?
- Ми, шефе, земи им купи още

пет букви, да им станат трийсет
и пет!

- На кого бе?! - ревна бизне-
сменът.

- Ми на тия от културата! -
придоби смелост Компира. - Да
не им е толко малка азбуката!
Даже още десет букви им купи!
Кажи им - ей тия букви - от мене!

Пешо Телето втренчено го
изгледа.

- Абе, Компир, ти знаеш ли,
че не си бил толкова прост, бе!

- Нали, шефе! - изпъчи се
Компира.

- Ама изобщо не си бил тол-
кова прост! Сега слушай: отиваш
да ми намериш некой професор
и му казваш - до утре вечер да
измисли десет нови букви! Това
- първо! Второ - намираш ми и
един художник! Да дойде тука и
между Кирил и Методий да ме
нарисува!

- Между кои, шефе? - не раз-
бра бодигардът.

- Не е твоя работа! Действай!
- Действам, шефе! - отвърна

Компира и хукна към вратата.
Пешо Телето щастливо се

отпусна във фотьойла. Поклати
едра глава и замечтано произ-
несе:

- От едната страна - Кирил,
от другата - Методий, в средата
- аз! Това вече е принос в култу-
рата! Пустият му Компир!

После си наля още едно уи-
ски. С много лед.

Пенчо МУТАФЧИЕВ

Гледахте ли новото шоу на
“ГьонТV”? Страхотна работа! “Биг
Шекспир Хамлет Айдъл”! Около скан-
дала в датския дворец Елсинор. Се-
щате се, нали, дето кралицата се
чука с брата на краля. Ама измисле-
но, ама направено! И изцяло благо-
творително! Целта е да се съберат
средства, за да изненадат собстве-
ника на “ГьонТV”, господин Гьончо
Папучков, с нова яхта за рождения
му ден! В снощното предаване съби-
раха есемеси с епизода, когато Хам-
лет и Лаерт се дуелират.

Ето сценария:
/Зала в двореца, пълна с платена

ТV-публика, която шумно ръкопляс-
ка, свири с уста и реагира на шоуто./

ХАМЛЕТ /към Лаерт/: Почтений
мой, аз искам от вас прошка, но про-
шката на Вашто благородство. Тук
всички знаят и трябва да сте чули
как се измъчвам аз от тежка раздво-
еност! Тук шпагите! /към екрана/
Драги зрители, гласувайте за мен
чрез есемеси - 00882 за всички мо-
билни оператори и 1275 за абонати-
те на БТК!

ЛАЕРТ: /взима шпага/ Достатъчно
за моя дух е туй - макар че трябваше
да диря мъст! /към екрана/ А които
сте за мен, не забравяйте - 00883 за
мобилните оператори и 1276 за або-
натите на БТК!

/Двамата се хвърлят един срещу
друг. Появява се водещият Хорацио./

ХОРАЦИО: Припомням ви - 00882
и 1275 за Хамлет и 00883 и 1276 за
Лаерт. И не забравяйте - за зрителя,
изпратил най-много есемеси, имаме
специална награда: обща снимка с
баджанака на праправнука на Шекс-
пир на фона на прочутия лондонски
часовник Биг Бен! Сега - прекъсване
за реклами!

РЕКЛАМА
Градска тоалетна. Красив, добре

облечен и много хепи мъж излиза от
своята кабинка, докато от съседната
се носят тежки пъшкания. Щастливи-
ят вади от джоба си шарена кутийка,
показва я и казва: “Депо антипърдол!
С него е лесно!” Поглежда много-
значително към стоновете и оставя
кутийката на умивалника...

/Отново сме в шоуто. Дуелът
продължава./

ХАМЛЕТ: Да почнем трети път,
Лаерте! И моля ви, бъдете с пълна
сила! /към екрана/ А вие, които ме
обичате - 00882 за мобилните опе-
ратори и 1275 за БТК!

ЛАЕРТ: Тоз път - пази се, Хамле-
те, защото не съм сам! С мен са /
обръща се към екрана/ есемесите на
тез, които знаят що е шпагаджия!
00883 за мобилните оператори и
1276 за БТК!

/Хвърлят се един срещу друг. По
сигнал на режисьорите публиката ре-
агира с викове, свиркания и сканди-
рания: “Хамлет, Хамлет!” и “Изяж го,
Лаерте!”/

ХОРАЦИО: Двубоят е напрегнат,
силите са изравнени, но как ще
завърши той, зависи от вас! Чакаме
есемесите ви! 00882 и 1275 за прин-
ца на печалния образ и 00883 и 1276
за брата на самоудавилата се Офе-
лия! Как ще завърши всичко това?
Ще разберете след рекламите!

РЕКЛАМА
Две идиотки пият кафе на тераса.

Зад тях вятърът люлее проснато пра-
не. Първата идиотка казва: “Ау, кол-
ко ти е вкусно кафенцето!”, а втората
идиотка отвръща: “Това е, защото го
подслаждам с праха за пране “Мак-
си сноу Кинг”! След това се обръща
към камерата: “Макси сноу Кинг” не
само пере в дълбочина, а и дава
неповторим вкус на вашето кафе!”

/И отново сме в шоуто, дуелът
продължава, появява се Хорацио/...

И все така, и все така...
Ако и на вас ви се повръща от

изобилието подобни тъпотии, бълва-
ни от всеобщата ни Биг систър - теле-
визията, изпратете есемес, 00889 за
абонатите на всички мобилни опера-
тори и 1235 за абонатите на БТК!
Така и вие ще дадете своя принос за
благотворителната цел - нова яхта за
телесобственика Гьончо Папучков.

(Всяка прилика
с днешните ТВ

състезания е случайна)
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Людмил  АСЕНОВ

КВАРТЕТ - ЕВРОПЕЙСКИ ПО ФОРМА, НАЦИОНАЛЕН ПО СЪДЪРЖАНИЕ

Кирил и
Методий

плюс Телето
Димитър БЕЖАНСКИ

Българският фолк е дотол-
кова велик, че винаги, когато
се докоснем до него, изсти-
сква в очите ни сълзи на
възторг. Още от най-древни
времена, когато народният
певец, възкликвайки “Що ми
е мило и драго”, се е вълну-
вал от дръзновената идея да
открие дюкян и отпочне биз-
нес в град Струга, та до днес,
когато лиричната героиня на
народната чалгаджийка Гло-
рия нашепва “на беемвето ме
качи и надалеч ме отвлечи”,
като с това става изразител-
ка на преклонението на от-
рудената българка пред на-
предъка на автомобилстрое-
нето, фолклорът ни отразява
въжделенията и трепетите на
народната душа.

Една от най-разтърсва-
щите творби на народния ни
гений е творбата за Балкан-
джи Йово, който остава изця-
ло без крайници, но гордо се
изправя пред поробителя и,
макар и вече инвалид,
удържа морална победа.
Или, както вдъхновено казва
народният поет Иван Вазов,
“и на клеветата строшава
зъба”. Такива дръзновени
герои българска майка
юнашка е раждала не само
по време на петвековното
иго, такива герои тя ражда и

Балканджи Йово  победител
в поражението

Чавдарчо Ст. Шинов, уч.
от 421-во СОУ “Елвис
Пресли” с разширено
обучение по марихуана

днес! И един от тях е съуче-
никът ни Патрик Гюров, кой-
то удържа над нашите госпо-
жи и господа не само морал-
на, а и дотолкова материал-
на победа, че пет души учи-
тели от СОУ-то ни ще бъдат
съкратени в най-скоро вре-
ме.

Дълбоко огорчен и
разтърсен не само от фео-
далните порядки в българ-
ското образование, а и от
госпожата ни по математика,
Патрик изправи гордо глава
и подобно на Стоян войвода
от едноименната народна
песен, който мечтае, като го
изправят под бесилото, “риза
да му се белее и перчем да
му се ветрее”, възкликна:”Аз
пък ще се запиша в 612-то!”
Тези дръзновени думи той
изрече в отговор на обвине-
нието на госпожа Вичева,
която му направи забележка
за това, че пуши и отпива
бира, седнал на последния
чин, като изграчи откъм чер-
ната дъска, както народният
певец казва, “думи черни,
отровни”. По-точно каза: “Па-
трик, намираш се не в кръчма,
а в час по математика!”

Какво ли не направи ди-
ректорът ни, за да пречупи
волята на героя - Патрик ос-
тана непреклонен! Така,
както поробителят отсича
със злобна последовател-
ност крайниците на балкан-
джи Йово, така и ръководст-
вото на нашето 421-во му

обещава всичко с цел той да
не изпълни заканата си. Кле-
ли са му се, че разсилната,
кака Стоянка, всяко между-
часие ще му сервира подхо-
дящо мезе, за да го ползува
той през следващия час, ди-
ректорът лично е поел обя-
заност да монтират към чина
му автомат за наливна бира,
обещано му е било да му
подредят в класната стая ре-
сторантско сепаре, госпожа-
та ни по математика със
сълзи на очи дълбоко се
разкая за думите си и на
колене му е поискала про-
шка... Не, не и не! Майкъл не
преклони глава! Записа се,
огорчен, но непобеден, в
612-о! И понеже преди това
Никол от десети “Б” напусна,
щото роди близнаци, Мишо,
Коко и Динята от единайсти
“А” ги прибраха за грабеж,
шест момичета от горния
курс заминаха да работят в
салон за масажи в Мюнхен,
Мимоза от седми “В” стана
Мис Делиорман и се омъжи
за тамошната мутра Кико
Сопола, нашето училище не
покри норматива за бройки
ученици и му намалиха па-
рите в делегирания бюджет,
и сега куп учители от даска-
лото ни трябва да бъдат
съкратени.

Чутовно велико и непре-
ходно е българското народ-
но творчество и неговите ге-
ниални прозрения са живи
и днес.
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- БATKO,
СИГУРЕМ
ЛИ СИ,
ЧЕ СМЕ В
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Точно в навечерието на
24 май обединение “За
възраждане на книгата”
започна да събира подписи
за премахване на “данъка
убиец” върху книгите и пе-
чатните издания в Бълга-
рия. Една акция, която
отдавна трябваше “да
тръгне” у нас. Не само
поради високия данък от
20 процента върху издава-
ните книги, но и заради
липсата на културна по-
литика към печатното
слово въобще. Как иначе
може да се обясни
фактът, че сме се докара-
ли дотам да печатаме кни-
гите си в Китай. Или пък
тази “подробност”, че ду-
ховната нищета ни е при-
тиснала дотолкова, че
българинът прочита го-
дишно по...половин кни-
га!!?? А и забележете -  за
обикновения българин тя
като че ли по-скоро вече е
само средство за препи-
тание и оцеляване, откол-
кото за духовно извисява-
не. Колко много люде си

“вадят хляба” от търго-
вията със стари книги!

Но това е само част от
истината за “българското
безкнижие”. Абсурдно е на-
истина, че в “бели страни”
като Полша, Австрия и
Англия данъкът върху кни-
гата е 0, а във Франция,
Германия и Чехия той се
свежда до символични про-
центи. Докато у нас държа-
вата всяка година прибира
от книгоиздаването 15
млн. лева.

Нека да прибира 20 или
30 млн., но това да става
за сметка на потопа от
преводна литературна кон-
фекция, който е на път да
удави книжния пазар -
барaбар с пошлите и слад-
никави заглавия, езотерич-
ни глупотевини и какви ли
не още словесни салтомор-
талета и снобски излияния.
Нелогично е “да се възраж-
да” именно тази литера-
турна клоака, която е
плъпнала отвред към
българския читател и без
малко да го задуши със
своята досадна бездуховна
прегръдка.

Вероятно “кабинетът
Орешарски” ще има много и
много по-важни  съдбонос-
ни грижи и проблеми в тези
тежки времена. Не е нужно
да се “облекчава” космопо-
литната напаст, заляла
книжния ни пазар, но е вре-
ме да се свали “данъкът
убиец” върху българското
слово. Време е!

Áúëãàðñêîòî ñëîâî -
áåç äàíúê óáèåö!

...Той е дело на скулптора Димитър Янков.
Изработен е от бял камък, с
надпис: “Сътворен и дарен от
скулптора Димитър Янков за
България”.

Роденият в Добрич ваятел
на монумента е завършил
Националната художествена
академия “Николай Павлович”.
Живее в България и чужбина.
През 1991- 1995 г. прехожда
до Германия - в Дегендорф и
Аугсбург. През 1998 г. пред-
ставя свои творби на Све-
товното изложение за при-
ложни изкуства във Франк-
фурт. Автор е на паметник
на Захарий Стоянов. Монумент на генерал
Иван Колев подарява на българите в Бесара-
бия, а за Украйна е предназначена композици-
ята му “Нестинарки”.

С Португалия го сближава немският ху-
дожник  Ханс Драер. Заедно с него двамата
създават “Арт център” с ателие, чиято цел
е да популяризира българското и немското
изкуство в колоритната европейска страна.

ÁÓËÃÀÐÈÊÀ

Ïàìåòíèêúò íà Êèðèë è Ìåòîäèé â Ëèñàáîí

  Паметникът на
св.св. Кирил и Методий в Лисабон

Необикновено ценен по-
дарък поднася на читателите
за Деня на славянската писме-

EX LIBRIS

Öåíåí ïîäàðúê îò èçäàòåëñòâî “Èçòîê - Çàïàä”
ност, на българската просве-
та и култура издателство
“Изток-Запад”- студията на
известния български изкуст-
вовед и археолог Никола Мав-
родинов   “Старобългарското
изкуство”. В  него големият
познавач на българските ста-
рини представя сведения за
живота, бита и изкуството
на славяни и прабългари, за
художественото наследство
от траките. Авторът обръща
специално внимание и на
българското изкуство преди
покръстването - столицата
Плиска, първите дворци, ези-
ческия храм,  разглежда архи-
тектурата и църквите по
времето на княз Борис и цар
Симеон, златарството, живо-
писта в края на IX век.

“Старобългарското изку-
ство” съдържа богат илюст-
ративен материал с над 300

илюстрации, които дават
представа за разностранния
облик на нациоалното ни кул-
турно наследство.

Не по-малко интересна е
личността на този изключи-
телен познавач на българско-
то средновековно изкуство,
архитектура и култура. Ро-
ден през 1904 г. в Тутракан,
той завършва история на
изкуството и археология в
Белгия. Преди войната е аси-
стент на Народния музей, а
след 9.IX.1944 г. директор на
Археологическия музей при
БАН и преподавател по ис-
тория на българското изку-
ство във Висшия институт
за изобразителни изкуства
(НХА). Автор е на множество
изследвания върху архитек-
турата на България и Визан-
тия, на старобългарската
живопис и др.

Холивуд подготвя за разпрост-
ранение във формат IMAX 3D ис-
торическата филмова епопея на
режисьора Фьодор Бондарчук
“Сталинград” - съобщава в своето
интернет издание “Гласът на Аме-
рика”. Филмът е бил представен на
традиционното  изложение
CinemaCon в Лас Вегас от фирма-
та Sony Pictures, което се смята
за огромен успех както от страна
на руските продуценти, така и на
американските дистрибутори.

По думите на Фьодор Бондар-
чук неговият филм е “история за
драматичните човешки чувства,
показани върху фона на епохални
събития”. Музиката във филма е
дело на американския композитор
Анджело Бадаламенти, а оператор
е Максим Осадчий.

Според специалистите от Хо-
ливуд премиерата на новата IMAX
3D - версия на филма “Сталинград”
се предвижда да стане в Русия
през октомври т.г.

ÔÈËÌÚÒ

Õîëèâóä çàëàãà íà... ðóñêèÿ “Ñòàëèíãðàä”

В интервю за
известния интер-
нет портал “Кафе-
не.БГ” младият ре-
жисьор и писател
(автор на “Пегас”)
Петър Денчев смя-
та, че у нас “липсва
ясна позиция на
кого и за какво слу-
жи българският те-
атър”. Според писа-
теля “като цяло ос-
новните проблеми
на българския те-
атър не са артис-
тични или пък, ако има таки-
ва, те произтичат от начина,
по който се администрира
театърът... Сега има много
хора, които твърдят, че зна-
ят какво иска публиката и
как да й го доставят. Не
вярвам, че някой може да има
монопол над това знание.
Единственото, което зная, е,
че едновременно със съхраня-
ването на традицията тряб-
ва да се подкрепят новите
идеи и форми с цел да се по-
стига висок художествен ре-
зултат” - смята драма-

Фьодор Бондарчук по време на една от пресконференциите,
свързани с представянето на филма “Сталинград”

ÌÅËÏÎÌÅÍÀ

Ïåòúð Äåí÷åâ çà òðàäèöèÿòà
è ìîäåðíîñòòà â òåàòúðà

тургът. Родени-
ят през 1986 г.
във Варна писа-
тел през 2010 г.
завършва режи-
сура в НАТФИЗ
“Кръстьо Сара-
фов”. Два пъти
получава втора
награда на На-
ционалния мла-
дежки поетичен
конкурс “Весе-
лин Ханчев”
(Стара Загора,
2006 и 2010). С

романа си “Тъй, както мъж
целува жена, която обича”
печели конкурса за Нов
български роман “Развитие”
през 2007 г.

Автор е на сборника с
разкази “Истории в минало
време” и романа “Тихото
слънце”(ИК “Жанет 45 ' ”
2011). В момента работи и
по различни свои театрал-
ни проекти. Негова e по-
становката на “Морски пей-
зажи” от Едуард Олби на
сцената на  Народния те-
атър “Иван Вазов”.
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Тя е необятна като вселена. Чудо,
изтъкано от фантазия и любов,
слънце, запалено от високите изгреви
и пламтящите залези - най-хубавото
в бисерницата на Родопа. Изтекла от
надеждата за свобода и копнежите
на Орфей, Тамирис, Евмолп, родопска-
та песен носи в себе си времето,
историята, героите. Чрез нея чуваме
как пее и как плаче Господ-Бог...

За мнозина тя няма цена. Толкова
е велика и така е достъпна, че има
подслон във всяко сърце. Спомнете си
колко пъти сте пяли и стенали от
възторг, когато ви е завихряла вие-
лицата от гайди и песни, за да ви
накаже с любов. Създадена да разказ-
ва живота, тя приляга на всичко - на
радостта и на мъката, на любовта и
надеждата... Разгадава сложните
тайни в Космоса. Кара ни да удивля-
ваме другите, удивлявайки се от себе
си. Разкрива онова, което не виждат
очите, но го чува сърцето.

Няма човешко сборище, вечеринка,
концерт, среща след раздяла, няма
поздрав, хвалебствие, заупокой, къде-
то примадоната да не е тя. И не е
важно колко талантливи или колко
мощни са гласовете, които я възна-
сят в небето, важна е настройката
на пеещите сърца. Захапали гривата
на бързовея, литнали с гордостта на
България, светкавиците в тях ни
напомнят, че най-хубавото започва и
свършва с родопската песен. Всеки

Å ñ å è ñ ò è ê àÅ ñ å è ñ ò è ê àÅ ñ å è ñ ò è ê àÅ ñ å è ñ ò è ê àÅ ñ å è ñ ò è ê à

ВЕТОЗАР КАЗАНДЖИЕВ е роден на 19 октом-
ври 1952 г. в село Гълъбово, Смолянско. Автор
на повестта “Сълза от Сухото дере” (1993),
“Валя Балканска - глас от вечността”
(претърпяла 4 издания), “Земя, погалена от
Бог” (2002), отличена с награда на СБП през
2004 г., “Неповторимата” (книга за народната
певица Надежда Хвойнева), “Прокълнат и бла-
гословен” (2004), повест за Йордан Дрянков от
с. Ковачевица, открил светилището Кръстова
гора в Родопите през 30-те години на ХХ век,
“Ела до мен” (2006), повести, “Рожен пее”
(2006), “Последната изповед на Апостола”
(2010), “Непознатият Китай” (2012) и др. Лау-
реат е на награди от различни конкурси. Член на СБП. Председател
на Дружеството на писателите - Смолян. Живее и работи в Смолян.

Ðîäîïñêàòà ïåñåí

АДА ДОБРИЯНОВА е
родена в Свищов.
Завършва  българска
филология в СУ “Св.
Климент Охридски”.
Специализира френ-

ска литература в Париж-
ката Сорбона. През 1998
г. се установява да жи-
вее в Швеция.

Автор е на книгите:
“Смяна 81” - цикъл стихо-
творения (1981); “Карна-
валът на Кокарла” - дет-
ска радиопиеса (1982);
“Къща за продан” - разка-
зи (1985); “Ронливият
скат” - роман (1988);
“Дворно каре” - разкази (1989); “Далягляды”,
Минск, Белорусия - цикъл разкази (1991); “Ин-
стинкт”, подписана с името Рада Сверин -
стихове и саги (2005); “Двойна лира - Tw lyres”
- двуезична стихосбирка в съавторство с
австралийския поет Гад Бен-Мейр (2010);
“Скандинавски фуги” - стихове (2011).

Член е на Съюза на българските писатели
и на Сдружението на поетите в гр. Трелеборг,
Швеция.

C
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път, когато тя закръжи около мен, аз
вия от радост и се моля като в храм:
Песен моя, не напускай живота! Вла-
дей света на чувствата, изпълвай с
чувство целия свят.

В родопската песен е концентри-
ран духът на Родопа. Освен боговете
и ти, приятелю мой, в нея пеят буки-
те, дъбовете, елите, гърмят водопа-
дите и сините вирове, ридаят скали-
те, изправени като готически кате-
драли, надпяват се птиците... Тя про-
гласява всичко, което има душа или се
предполага, че има. Нейният глас ехти
като камбана през вековете, а кер-
ванът й, натоварен с древно велико-
лепие, минава през съдбата на поко-
ленията, за да буди жаждата им за
красота и безсмъртие.

Препускайки през времето, песен-
та е растяла, крепнела, помъдрявала.
Звучала е като гласов документ на
епохата. Понякога тихо, като копнеж
на кавал, друг път - крепко като хай-
душко хоро, ала най-често пристъпва
със сватбените си гайди и тъпаните
като хармани. Но винаги нежна, искре-
на, завладяваща.

Силна и неукротима, родопската
песен почива на един простичък и в
същото време величествен факт -
народния гений. Той я е сродил със
сюжетите на славните хилядолетия,
настроил я е по “Божествената хар-

мония”, и когато заблестяла в истин-
ското си достолепие, я подарява на
хората.

Благодарение на своята воля тя
се изтръгва от прегръдката на мита
и се слива с простора. Успява да
просълзи каменното сърце на Атила,
да строши ятагана на султан Мехмед
II Завоевателя, да скъса ръждясалите
синджири на робството, да опази
фантазията от фанатизма.

Родопската песен звучи най-мощно
и завладяващо, когато излита от едно
гърло с два гласа. Тогава нейното
величие ни смайва, разплаква, изпепе-
лява. Кара ни да се гордеем, че огънят
й пламти в нашата кръв. Нейното
раждане, днешният й триумф, гаран-

тираното й бъдеще са толкова епич-
ни, въздействащи, че са сравними
единствено с Божието творение.

Тя прониква в сърцето и остава
завинаги там. Затова вярвам, че сла-
вата на Родопа ще бъде. Ще живее
докато звучи песента. Слушам я де-
нем, слушам я вечер, слушам я пролет
и лете, и всякога душата ми се раз-
листва, а в клоните - славеи пеят ли,
пеят.

Достатъчно е да я чуем само
веднъж, за да не я забравим никога. Тя
пари в устата ни като вино, като
първа целувка. Акордите й напомнят,
че целта на живота е не да живеем
вечно, а да сътворим нещо
безсмъртно. Както тя е безсмъртна.

Българийо,
не си ли ти омайна роза,
в крепостния зид на времето разцъфнала?
Или си лумнал от метличини небесен свод?
Не си ли коловоз в погроми и победи хлътвал,
Балканът съживяван с кървав сок?

Прониква древният ти корен в мен.
Равнявам своя дух по билото на Ботев.
Запявам с глас на Вазов - несломен!
И по Вапцаровски напира мойта песен.

Българийо,
ти - звън от натежало жито в нивите!...
Единствен кът любим!
Аз знам:
кънти през вековете името ти - ехо,
и твоят лик в зеници детски е събран!

България

Все търся ключа от родната къща,
но никой не знае къде е изгубен.
Изгубен е онзи живот сякаш също
и няма го белият смях мой насъщен.

Кого да попитам за спомена детски мъглив?
За цветето жълто, върху керемида проболо?
Тромпет го наричаше понякога мама,
о, тъй е далече този мил откъс щастлив!

Тук времето е пресилено мрачно,
но лятос пък грее най-ярка звезда.
Далеч от портала на моята къща
остава единствен глаголът “сега”.

И все пак добре потърсете на двора.
Аз моля - по ореха прав се вдигнете.
Навярно в хамбара от вехти завети,,
допускам, че никелът стар ще засвети.

Въпрос

Има хляб, но няма вино.
В мрежата съм аз.
В мрежата си ти.
Ти наливаш виното,
хляба аз пека.
Хубав си и романтичен -
пуква там зора,
а при мен в косите вече
тича капка от нощта.

Виртуална фреска

Близо си и си далечен.
Чувствам - няма те сега.
Почети ми още тази вечер,
погали с Херман Хесе
моята душа.
В стъклените перли да се потопя,
на делфините интелигентни
в чудната игра.
Не, не спя. Гласа ти слушам.
Ти проводник ставаш сякаш на съдба.
Бликва от ъглите гейзерна вода.
Музика ли? Серенада е това!
Ще разкъсам скоро мрежата коварна,
дето нежно ни събра.
От балкона ми веронски

Следа
Стъпвам на пръсти.
По ръба на деня жонглирам с мечтите.
Жонглирам с мечтите по ръба на нощта.
Нейде скита на моето детство следа.
Сякаш лисица е минала бързо в снега.
Вгледай се, вгледай се, вгледай се!
Ах, тази измама далечна!...
Още я нося у мен - отсъства тя в досието.
Нося я леко почти като въздух,
при все че невероятно е тежка.
Знам - ще ме мъчат отново
ята пеперуди безречни -
само за миг да докосна възторг
                         неразумен,
само да прокънти лудият смях
покрай шейната, скована от дядо...
Тази мечта е превърната в спомен.
Нищо не струва. Гратис я имам.
Другите всички - презаплатих.
Но защо ли отново стъпвам на пръсти?
Дали да живееш е някакво масово хоби?
Та ето - жонглирам сега аз с нова мечта
по ръба на деня, по ръба на нощта...
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      ще те позова,
стълба ще ти спусна мека,
цяла везана в цветя.
Ти грабни под мишница
      единствено сърцето...
И не се бави!
Гонгът бие днес за нова песен.
Недовършена и вечна,
на стъклените перли продължава
      вселенската игра.
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Борис ДАНКОВ

През тази година Шумен
като че ли  “изпревари” всички
селища в страната с чества-
нето на светите братя Ки-
рил и Методий. От медиите
долетя вестта, че в града на
първото театрално пред-
ставление, на първото килий-
но училище за девойки, на
първия български симфоничен
оркестър на 17 и 18 май е
отбелязана с “литийно шест-
вие” и 200-годишнината на...
първото гражданско чества-
не на Кирил и Методий. По
този повод е имало речи и
тържествени слова, и концер-
ти, както си му е редът. Ще
попитате - защо шумналии са
решили да изместят напред в
календара тази емблематич-
на дата? Ами защото те
първи са чествали деня на
славянските първоапостоли
още на 13 май 1813 г.

Малко предистория
Всъщност тази “корекция”

на историята не е от вчера
или от днес. През 1982 г. по
време на своята командировка
до Ватикана известният пре-
водач и специалист по армени-
стика Агоп Орманджиян от-
крива необикновено интерес-
на находка. Той попада на пи-
смо от арменския историк и
етнограф Минас Бъжъшкян,
който свидетелства как през
1813 г. по време на свое посе-
щение в Шумен е бил поканен
на вечеринка с... театрално
представление, където е бил
честван денят на светите
братя Кирил и Методий. М.
Бъжъшкян твърди, че на
тържеството го е завел него-
вият домакин местният “чор-
баджия Стовян”, който го е
информирал, че вечеринката е
посветена на създателите на
българските букви. От писмо-
то се разбира, че театрално-
то представление “в Шумла”
се играело на гръцки език, ко-
ето било “ужасно обидно”.
Нещо повече, самият Стовян
обяснил на своя гост, че “никой
не смеел да говори за този
празник, наречен на Сирила и
Мефота, които са написали
българската азбука, защото
гърците им забранявали”.

Това свое “свидетелство”
Агоп Орманджиян публикува
през 1984 г. в съставените от
самия него “Арменски пътеписи
за Балканите от XVII- XIX век.

Фактите не...
ръждясват

Не е известно защо тази
“находка” на известния учен
остава толкова време “под
ембарго”. Все пак може да се
предположи поради що тя е била
сполетяна от подобна участ в
тоталитарно време, но има
нещо твърде необичайно в това
дълго “претопляне” на самата
новина. Вярно е, че фактите не
ръждясват, но все пак...

Едва през 2011 г. родните
ни медии отново припомнят
“забравения случай”. Най-на-
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но засвидетелствано граж-
данско честване на деня на
Кирил и Методий в български-
те земи се провежда през
1813 г. в Шумен.

- Не се оспорва честване-
то на деня на Пловдив през
1856 г., което е друг вид праз-
ничност - училищна.

- Фактът за първото
гражданско честване на деня
на Кирил и Методий през 1813
г. в Шумен следва да намери
място в учебниците по исто-
рия, без да се игнорира учи-
лищното честване в Пловдив
през 1856 г.

Поредното
доказателство

За да бъде подсилена “до-
стоверността” на писмото,
то е изпратено за нов превод
до Арменската академия на
науките. Оттам се връща в
нова редакция, с почти също-
то съдържание, към което се
уточнява, че “съдейки по фор-
мата, стила и правописа,
може да се твърди, че то е
писано в началото на XIX век”.

- Имаме нов превод, който
потвърждава текста. Мисля,
че вече няма съмнения и не се
касае за никакъв местен пат-
риотизъм. В Пловдив се е
състояло ученическо чества-
не, а в Шумен е гражданско
честване на св.св. Кирил и
Методий. Амбицията ни е
този факт да влезе в учебни-
ците по история - заяви за
ДУМА г-жа Живка Тонева.

Каква е все пак
хронологията

Според научната историо-
графия най-ранните данни за
честването на 11 май като
Ден на славянските равноапо-
столи са от XII век. Отначало
се честват датите на тяхна-
та смърт - 14 февруари и 6
април. Докато след XII век се
утвърждава общото честване
на двамата братя на 11 май.

Тази традиция, с идването
на османските завоеватели,
е прекъсната почти до среда-
та на XIX век. Едва на 1 май
1851 г. в епархийското учили-
ще “Св. св. Кирил и Методий”
в Пловдив по инициатива на
Найден Геров се организира
първият празник на светите
братя. За него съобщава в
своята “Христоматия славен-
скаго язъка” Неофит Рилски.

През 1856 г. пак в Пловдив
Йоаким Груев предлага денят
11 май да се празнува “по
сичката България”.

През 1857 г. в църквата
“Свети Стефан” в Цариград
по време на служба за Св.
Иван Рилски е почетено дело-
то на св.св. Кирил и Методий.

В 1858 г. отново в Пловдив
в църквата “Света Богороди-
ца” с тържествена служба пак
се честват светите братя.
Същата година денят 11 май
е отбелязан в Стара Загора,
за което донася в дописка от
7 юни “Цариградски вестник”,
където се съобщава, че Кирил
и Методий са приети за по-
кровители “на всичките наши

Рисунка електронен сайт
“Православно християнче”

Доц. д-р Димо Чешмеджиев: -
Има странни несъответствия

Живка Тонева, зам. кмет на
община Шумен:
- Не се касае за никакъв
местен патриотизъм

пред Нова телевизия изтре-
щява със сензационната “но-
вина”, като съобщава с “късна
дата” за “случая”. Според ме-
дията “бележките на
Бъжъшкян” са открити преди
30 години, като “оттогава до
днес се изписват поредица от
публикации, че именно в Шу-
мен за първи път се чества
Денят на славянската писме-
ност през 1813 г.... Историче-
ските сведения сочат, че не
Пловдив, а Шумен е градът,
където за пръв път се отбе-
лязва празникът - заключава
телевизията, като известя-
ва, че предстои провеждане-
то на кръгла маса, на която
историци ще обсъждат тряб-
ва ли бележките на Бъжъшкян
да доведат до промяна в учеб-
ния материал по история и
енциклопедиите (!!!).

След Нова “Монитор” в
броя си от 18 юни 2011 г.
съобщава за проведената в
Шумен кръгла маса “Коректно
за Шумен. 1813 година -  първо-
то гражданско честване на
Кирил и Методий”, чийто “мо-
дератор” е проф. Илия Тодев.

На ход
е академичната

артилерия
През 2012 г., “водени от

патриотизъм и стремеж за
истинност в българската ис-
тория”, местни историци и
общественици от Шумен при-
вличат на своя страна
изтъкнати учени. На 17 май в
града е организирана нацио-
налната конференция “Пъту-
ване към България”, чиято
секция “Гражданското чест-
ване на светите братя Кирил
и Методий” е “поверена” на
акад. Константин Косев. Ав-
торитетният академик и
проф. Илия Тодев установя-
ват, че “съществуват без-
спорно доказани сведения за
гражданско честване на Ки-
рил и Методий на 13 май 1813
г. в Шумен”. След приключва-
нето на конференцията заме-
стник-кметът на Шумен г-жа
Живка Тонева обобщава науч-
ните изводи на форума. Спо-
ред тях:

- Най-ранното документал-

малки и големи училища”.
През 1860 г. празникът е

честван в Скопие, а от
1862 г. - във Варна.

След 1863 г. 11 май се ус-
тановява като официален
църковен празник на светите
равноапостоли  в Българско.
Тогава той се чества по ини-
циатива на Сава Филаретов
и в София.

До 1878 г. вече има над 20
чествания в Пловдив, Кюстен-
дил, София, Ловеч, Кукуш,
Видин, Силистра, Враца, а
също така в Букурещ, Бол-
град, Браила, Белград, Солун,
Одрин и др.

С въвеждането на Григо-
рианския календар на 1 април
1916 г. Денят на славянските
просветители се празнува
от държавата и от църква-
та на 24 май.

След 1969 г. се отбелязва
като църковен празник на 11
май и като светски на 24 май.

От 1990 г. на 11 май се
чества като църковен праз-
ник, а на 24 май като Ден на
славянската писменост и
българската просвета и кул-
тура.

Низ от странни
несъответствия

Според доц. д-р Димо Чеш-
меджиев от катедра “Етимо-
логия и философия” на Плов-
дивския университет “Паисий
Хилендарски” писмото, с кое-
то се обосновават “доказа-
телствата” за първото граж-
данско честване на Кирил и

Методий през 1813 г. в Шу-
мен, е...  “фалшификат”. В него
има много “странни несъот-
ветствия”. Едно от тях е
датата, с която е датирано
самото писмо - 22 март, а не
22 май, както сочат самите
изследователи. Ако тази дата
е вярна, за какво честване
може да става реч почти два
месеца преди 11 май, когато
е официалният църковен праз-
ник на светите равноапосто-
ли Кирил и Методий? - пита
ученият.

А и за какво “българско
честване” може да се гово-
ри, когато то е ставало на...
гръцки език. В мнението си
специалистката от Регио-
налния исторически музей в
Шумен Мария Георгиева
като мотив за “гражданския
характер” на честването
изтъква факта, че на него са
присъствали представители
на “всички етноси” в града,
което от днешна гледна
точка може да изглежда убе-
дително...

Като “потвърждение” на
споменатите вече “доказа-
телства” се посочва и
фактът, че 43 години по-късно
Сава Доброплодни повтаря
“първенството” на Шумен. За
това пише в своите спомени
за Шуменското читалище
Васил Стоянов, който заклю-
чава: “И през месец април 1856
г. Сава Доброплодни пристиг-
на в Шумен - нея година 11
мая за пръв път в Шумен (а
може би и в цяла България)
отпразнува се славната па-
мет на светите славянски
равноапостоли.”  Да, но щом
тогава честването става “за
пръв път”, къде отива година-
та 1813-а, за която пледират
местните историци и краеве-
ди?

Първо ли е първото
честване

При това положение
възниква логичният въпрос:
“Първо ли е първото чества-
не на Кирил и Методий в
Шумен. И не е ли то по-скоро
една “епизодична проява?”.
Самата зам.-кметица на Шу-
менската община Живка То-
нева твърди, че не може и
дума да става за някакъв
“местен патриотизъм”. Да, но
съвсем по друг начин звучат
нейните думи в регионален
всекидневник: “Ще се стремим
това да стане достояние на
цяла България и да се знае, че
не в Пловдив, а в Шумен се е
състояло това първо чества-
не. Разбира се, този факт
трябва да влезе и в учебници-
те...” Въпросното регионално
издание изплюва и камъчето,
което Живка Тонева сигурно
би спестила на читателите:
“От общината (в Шумен - бел.
авт.) се надяват, че новото
важно разкритие за такъв
съдбоносен момент в българ-
ската история сериозно ще
наклони везните в полза на
кандидатурата на Шумен за
Европейска столица на кул-
турата през 2019 г.

Както се казва в други
подобни случаи: “До доказване
на противното остава валид-
на известната досега исти-
на”, а именно, че на 11 май
1851 г. в епархийското учили-
ще “Св. св. Кирил и Методий”
в Пловдив Найден Геров орга-
низира първия празник на
светите братя.
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Държим в ръце едно уникал-
но издание на “История славя-
нобългарска”! То ще стане науч-
на класика - със стабилизирания
си оригинален текст за специ-
алистите, а за редовите чита-
тели - с изискания си превод на
съвременен български език.

Авторите ми го поднесоха с
вълнуващо посвещение: “С нисък
поклон!” Аз ще им отговоря с
мой поклон към тях, още по-
дълбок.

Радостта ми не е поради
показаното към мен уважение
като най-възрастен жив техен
предшественик. А поради пре-
ценката ми, че двутомникът е
върхово постижение: най-първо
на издателите - Зографската
света обител - с възхитителна-
та идея да бъдат в един луксо-
зен футляр заедно и факсимил-
ното издание на Паисиевия
Автограф и монолитния научен
корпус.

А и авторският тандем е
успял да приведе в синхрон раз-
личаващи се творчески подходи:
монашески и университетски,
което осигурява двустранен
научен резултат: и богословски,
и културно-историчен.

Най-съкровено тържество
предизвикаха у мен два от ас-
пектите на изданието:

Първият е силното присъ-
ствие на богословските крите-
рии в оценката за книгата и за
автора й.

Вторият е постигнатото
текст-критично издание,
завършено с безукорен профе-
сионализъм под главната редак-
ция на член-кор. Иван Добрев -
учен с европейски авторитет.
Разночетенията са от ШЕСТ
преписа, отнасящи се към най-
ранната редакция, наричана
ПЪРВООБРАЗНА или ОСНОВНА,
защото най-близко произхож-
дат от Паисиевия автограф.
Това са: 1) Софрониевият пре-
пис от 1765 г. - единствен, в
който има запис, че е по ръко-
пис, донесен лично от Паисий.
Той е наричан и Котленски; 2)
Самоковският препис на поп
Алекси Велкович Попович от 1771
г.; 3) Музейният, издаден под
наслов БЕЛОВА - с постепенно
налагаща се увереност, че е
АПОГРАФ (директен препис) на
Зографския; 4) Московският от
сбирката на Чертков, с предпо-
ложение, че е апограф на Же-
равненския; 5) Тошковичевият
от библиотеката на Калофер-
ското училище, също смятан за
апограф на Жеравненския; 6) Ру-
сенският - на 16-годишния дас-
кал Никола с безспорното свиде-
телство, че е по Жеравненския,
за преписване специално доне-
сен от Сливен в Русе през 1811
г. А както е известно Жерав-
ненският препис (равновреме-
нен на Котленския?) е бил запа-
зен до 1917 г. в колекция на руски
дворянин, което подхранва очак-
ванията ни, че някога може да
се появи в наличност.

С този подбор (като вземем
и възможността за сверяване с
Автографа - отделно приложен
факсимилно), изданието РЕАЛ-
НО обнародва текстовете на
най-ранните автентични пре-

‘‡ÍÒËÏËÎÌÓÚÓ ËÁ‰‡ÌËÂ Ì‡ «Ó„‡ÙÒÍ‡Ú‡ ˜ÂÌÓ‚‡
Ì‡ ì»ÒÚÓËˇ ÒÎ‡‚ˇÌÓ·˙Î„‡ÒÍ‡î ÓÚ 1762 „.
Проф. д-р Надежда ДРАГОВА, почетен
председател на организационния комитет
по националното честване “Четвърт
хилядолетие “История славянобългарска”
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Преподобни
Паисий
Хилендарски

Факсимиле от титулната
страница на преписа на
“История славянобългарска”

писи до
1811 г.

Т а к а
се под-
готвя ис-
т и н с к и
енцикло-
педичен ЕКРАН на първоначал-
ното състояние на Паисиевата
книга.

А до този резултат се до-
стигна едва в юбилейната 250-
годишнина - след много търсе-
ния и пробване на методики:

По задачата текст-критич-
но издание - са работели, без да
го осъществят докрай, редица
паисиеведи. Затова и аз започ-
нах да работя в това направле-
ние - след като вече бях публи-
кувала няколко книги за Паисий
и за “История славянобългар-
ска”. Посветих му близо десет
години, обаче завърших с пора-
жение. Вече съм го споделяла
публично! Различията в
достъпните ми тогава преписи
бяха толкова несъчетаеми, че
не намерих убедителен крите-
рий за открояване на онзи вари-
ант, който би трябвало да при-
емем за автентичен. Преживях
го много мъчително.

Но както казват военните:
“Поражението обещава следва-
ща победа.” Естествено - до
победа аз не стигнах, но про-
гледнах за нещо много същест-
вено: в нетърпението си бях
прескочила етап-задължителен:
ДА СЕ УСТАНОВИ ГЕНЕАЛОГИ-
ЯТА на всеки препис и чрез ве-
ригата на наследяването да се
разбере кой вариант е най-
близък до оригинала и кои са
последвалите авторски инова-
ции от преписвачите.

 Не по-малко важна беше, за
жалост късно осъзнатата от
нас истина (вж. моето изложе-
ние “Предуведомление” в “Дума”),
че НЕ ПАИСИЙ разнася книжи-
цата си за преписване. Досега
можем да сме сигурни само за
срещата с поп Стойко Влади-
славов в Котел през 1765 г. и с
известни резерви за поръчката
на калиграфския препис в Зо-
графския манастир, днес нари-
чан МУЗЕЕН или БЕЛОВА. Не-
изяснена е координацията за
възникването на сега не-
достъпния Жеравненски препис.
(Апропо: Софроний е знаел пове-
че неща за него, което ни кара
да очакваме “да изскочи” някакво
указание измежду архивите му.)

Окончателно се проясни, че
ръкописното разпространение е
станало САМОМОТИВИРАНО,
без РЕГУЛАТИВЕН ЦЕНТЪР. То-
гава у нас се мотивира задълже-
ние, на което посветихме под-
готвителната си изследовател-
ска програма “Четвърт хилядо-
летие “История славянобългар-
ска””: да се установи генеалоги-
ята на всеки препис. Чрез вери-
гата на наследяване и оразлича-
ване - вече по-уверено може да
се посочи точно кой вариант е
най-близък до оригинала. Като
резултат установихме обосо-
билите се стихийно, а различа-
ващи се редакции.

Този избор на направление в
никакъв случай не омаловажава
непреходните заслуги на “Опи-

сите”, подготвяни от Балан,
Никола Начов, Маньо Стоянов,
Боньо Ангелов, Илия Тодоров и
др. Просто не можем без тях!
Но те тогава на мен не ми
помогнаха при търсене на кри-
терии, защото в тях се спаз-
ват приетите научни стандар-
ти за библиографско описание
на ръкописи. А в този официален
стандарт липсва именно генеа-
логията.

С подготвителната ни три-
годишна програма - вече безус-
ловно имаме проход към налични-
те ни преписи от редакцията,
наричана ОСНОВНА, ПЪРВООБ-
РАЗНА, върху която е изграден
и текст-критичното издание.

Към най-отговорния процес -
как да решават всеки конкре-
тен случай в селекцията си -
авторите пристъпиха след се-
риозна себеподготовка:

Димитър Пеев бе поканен от
проф. Боряна Христова, дирек-
торката на НБКМ - за дигита-
лизатор на цялостната тяхна
сбирка с преписи на “История
славянобългарска”. Към това си
задължение Пеев сам си поста-
ви задачата да дигитализира и
намиращите се в български
музеи преписи, както и
достъпните в чуждестранни
колекции. Получиха се 13 в пове-
че от сбирката на НБКМ. Те
бяха предназначени да форми-
раме фонд на подготвящия се в
сътрудничество с НБКМ (На-
учен център “Отец Паисий” в
Югозападния университет в
Благоевград, който ще бъде
втори национален и главно - ще
е по-лесно достъпен за Югоза-
падна България от НБКМ)

През ръцете на Димитър
Пеев преминаха лист по лист
всички налични досега преписи
на “История славянобългарска”.
И бройката им вече наближава
50!

Доц. д-р Маргарет Димитро-
ва подготви за печат и вече е
издаден тъй нареченият Глади-
чов препис (Втори Русенски в
1808 г. от Софрониевия учебник
по ИС).

А Петко Петков участва в
екип, в който заедно подготвя-
ме за издаване в ЮЗУ Гръцко-
български речник на Неофит
Рилски.

Радвам се, че Зографският

манастир се отнесе с доверие
именно към тези специалисти,
които вече имат и научни ре-
зултати, и издателски опит.

Сполука при формирането на
екипа е и приобщаването на
историка Александър Николов. В
коментара под линия на но-
вобългарския текст всички пояс-
нения, където не пише, че са на
преводача, т.е. на Димитър Пеев
- са на Николов. Те уплътняват
историографската информация
и допринасят текстът да се
чете и разбира предимно като
история. А и общо от прибаве-
ните сводни таблици на визан-
тийските императори, на
българските ханове и царе и на
сръбските жупани и крале (под-
готвени от Димитър Пеев) се
отстоява убеждението, че кни-
гата на Паисий е именно исто-
рия. Във десетилетните диску-
сии за жанра - авторите заемат
категорична позиция, което е
значителен принос за интензия-
та на книгата: Тя е история!

Особено разглеждане заслу-
жава “Предисловието” от йеро-
дякон Атанасий, подписано и от
цялото зографско братство,
озаглавено “ИСТОРИЯТА МЕЖ-
ДУ ВРЕМЕТО И ВЕЧНОСТТА”,
което дори само с оглавлението
си налага една още непопулярна,
а адекватна концепция към “Ис-
тория славянобългарска”.

С възможна най-актуална
днес богословска ерудиция, “Пре-
дисловието” проследява исто-
рически координацията - сакрал-
но исторично.

Йеродякон Атанасий конце-
пира изложението в широк бо-
гословски и историчен план: 1)
Предпоставки и смисъл на исто-
рията; 2) Християнски истори-
ографи през средновековието;
3) Исторически поглед в “Исто-
рия славянобългарска”; 4) Пер-
спектива на християнския по-
глед към миналото след “Исто-
рия славянобългарска”.

При различни етапи, в които
сме изследвали историята ви-
наги съм предупреждавала: и са-
мата аз, и учениците ми - да
внимаваме с модернизирането
на критериите, защото у нас,
при половинвековен официален
атеизъм - ние изследваме без
вяра, ценности, сътворени с
вяра.

Предисловието на зографско-
то братство ни предпазва от
едностранчивост, защото екс-
понира монашеския поглед към
историческото наследство: в
традиционния процес като ко-
ординации на памет и осъвреме-
няване, опрени на стабилната
основа - идеята за вечност на
историческия опит. Особено

продуктивно е из-
веждането на про-
блема за развитие
и смяна на ЕЗИЦИ-
ТЕ за ИСТОРИЯТА,
които носят енер-
гиите на времето
си, а изразяват
вечното.

Убедена съм, че
не е само перспек-
тива, а пръв успе-
шен резултат спо-
деленото очакване
на Архимандрит
Амвросий - игумен
на Зографската
света обител: че
“е положено нача-
лото на едно ново
отношение към
собственото ни
минало и към изво-
рите за него” в
съмишленичество-
то ни със зограф-
ци, че “Паисиевата
история има стой-
ност именно като

история и историческа концеп-
ция за миналото на народа и че
тя в концепция е изцяло христи-
янска”. Потвърждава го и из-
борът в практиката: “История
славянобългарска” да се разпро-
странява ръкописно на проте-
жение на 117 години, в които
има и периодичен печат, и кни-
гоиздателства. Ръкописно, за-
щото се е възприемала като
свещена книга. В нея читатели-
те и преписвачите са разпозна-
ли НАСЛЕДЕНАТА СВЯТОСТ, ро-
довия САКРУМ, както се нарича
в научната литература. Ръко-
писът на Паисий е изграден
върху свещената памет: за сво-
бодната българска държава, за
благочестивите й владетели, за
Божия промисъл българите да
намерят красна и плодна земя,
за дългия списък българи - свет-
ци и мъченици за вярата... А и
мисията на славянските учите-
ли, за която е предвидена само-
стоятелна глава в историчес-
ката книга, е безпрекословно
БОГОПРАТЕНА.

Най-убедително свидетел-
ство, че българите са се отна-
сяли към “История славя-
нобългарска” като към свещена
книга, е, че повечето изнесени
вън от България текстове са
от бежанците и преселниците.
Те, във внезапния си и бърз
поход, между малкото вещи,
които са могли да пренесат,
винаги скътват и преписите от
историята, ако са ги имали.

На добър час на текст-кри-
тичното издание на “История
славянобългарска”. Да му поже-
лаем да бъде четено от умни
очи и към него да се просягат
добри ръце!

ПАИСИЙ ХИЛЕНДАРСКИ.
ИСТОРИЯ СЛАВЯНОБЪЛГАР-
СКА.

Критическо издание с пре-
вод и коментар.

Текста подготвиха за пе-
чат ДИМИТЪР ПЕЕВ, МАРГА-
РЕТ ДИМИТРОВА, ПЕТКО ПЕТ-
КОВ. Превод на съвременен
български книжовен език ДИ-
МИТЪР ПЕЕВ. Коментар Алек-
сандър Николов, Димитър Пе-
ев.Света гора АТОН. СЛАВЯ-
НОБЪЛГАРСКА ЗОГРАФСКА
СВЕТА ОБИТЕЛ. 2012. Научен
редактор ИВАН ДОБРЕВ.
Църковно-богословска редак-
ция йеродякон АТАНАСИЙ. Ре-
дактор на съвременен българ-
ски език: Мария Мицкова. Изд.
ДЕМАКС.
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зложбата “Лю-
бен Диманов.
София-Париж”
бе открита в га-
лерията на

Може ли свободата да се нарисува
- вероятно всеки художник е прекарал
безсънни нощи в размисъл над този
въпрос. Така е и с Георги Бояджиев,
известен сред приятели и почитатели с
прякора Бояджана.

“Искам да съм свободен”, често по-
втаря Георги Бояджиев. Неговата сво-
бода обаче е по-различна. Той не я
търси вън в живота, а в картините си.
Бояджана сякаш влиза в тях, за да из-
бяга от решетките на всекидневието.
Платната му са абстракции, в тях го
няма реалният селски живот от карти-
ните на бащата на Бояджана - Златю
Бояджиев. Тук всичко е прекарано през
геометрията и формата и играта с цве-
товете. Днес, както сам споделя, има и
кубизъм, и експресионизъм, и сюрреа-
лизъм, и попарт. За избора си Бояджа-
на казва: “Аз не вървя по утъпканите
пътища, а по баирите”. Става ясно, че
бяга от това, което прави баща му, но
поставя пред себе си други големи пре-
дизвикателства, които успешно преодо-
лява. Истината обаче е, че е и добър

Юбилейна изложба на известния
художник във френската столица

Страницата подготви Надежда УШЕВА

И

53 творби на
Любен Диманов
53 творби на
Любен Диманов
53 творби на
Любен Диманов
53 творби на
Любен Диманов
53 творби на
Любен Диманов

Българския културен ин-
ститут в Париж при из-
ключителен интерес.
Изтъкнатият творец отбе-
лязва своя 80-годишен
юбилей, научи ДУМА от
МК.

Любен Диманов бе
приветстван с поздрави-
телен адрес от Владимир
Пенев. Министърът на
културата отбелязва из-
ключителния му принос и
заслуги към българската
култура. Любен Генов,
председател на СБХ, от-
прави своите най-искре-
ни пожелания за успехи
и дълголетие и споделя

своята възхита и дълбоко
уважение пред личност-
та и творчеството на Лю-
бен Диманов.

Ирина Бокова, генера-
лен директор на ЮНЕС-
КО, в своето поздрави-
телно писмо до известния
художник, график и илю-
стратор отбелязва, че
“Любен Диманов е без-
спорното българско
присъствие в световното
съвременно изкуство” и
припомня, че той е емб-
лематична фигура. Скулп-
торът Крум Дамянов също
поднесе своите поздрав-
ления на юбиляря с по-
желание за успехи и
здраве.

Изложбата бе откри-
та със слово на акад.
Светлин Русев. Той гово-

ри за приятелството, за
успехите на твореца: “И
дали ще живее във
Франция, дали ще прави
изложби в Лондон, Кана-
да, Швеция, Варна или
Кнежа - Любен Диманов
си остана онова непод-
правено и странно мом-
че от студентските годи-
ни, обсебено от неистов
глад за работа. Всичко,
което му е от Бога даде-
но - мощен и силен, не-
повторим талант,
изтънчена и фина душев-
ност - идва да напомни,
че този земен творец,
лишен от суетни амбиции
и мимолетни прояви, е
дар...”

Директорката на На-
ционалната галерия за
чуждестранно изкуство

Ирина Мутафчиева пише
в приветствията си: “От
десетилетия убедително
вписан в друга художест-
вена действителност,
превръщайки новаторст-
вото в мъдрост, Диманов

успява да запази своята
идентичност и достойна
територия в нея за
българската култура”.

Изложбата представя 53
творби - платна, рисунки,
графики и илюстрации. Тя
ще продължи до 12 юни.

Не вървя по утъпканите
пътища, а по баирите

Георги Бояджиев-Бояджана:

портретист. Най-добрият му портрет бил
на баща му, който художникът нарису-
вал за няколко часа след смъртта на
Златю, посочват от галерия “България”.

Знакови работи за него са “асфалти-
те”, характерни за по-ранен етап от твор-
чеството му, в който майсторът прави опит
и успешно овладява анестетични матери-
али като асфалта, пясъка, металните
стружки и различни части от машини.

“Характерни за Бояджана са квад-
ратите. Особено когато са съпоставени
един до друг, правят ситуация. Линия от
линия, тоест това, което е една от ха-
рактерните особености на автора. В
неговите творби има дилема, дихотомия.

Биографията на художника респек-
тира с броя на самостоятелните му
изяви - около 60 изложби в страната
и чужбина. Завършил е Национална-
та художествена академия при проф.
Георги Богданов - специалност мону-
ментална живопис.

Юбилейната изложба на Бояджана
продължава до 13 юни в галерия “Бълга-
рия” при Софийската филхармония.

ладимир Пенев няма
нужда от представяне,
той отдавна е “дамго-
сал” със своя отпечатък

Опитите на Владо Пенев в
галерия „Париж-Москва”

ВВВВВ
българската съвременна живо-
пис. И всяка негова  изложба е
събитие. Проектът “Опити” в арт
галерия “Париж-Москва” пред-
ставя произведенията под  не-
очакван ъгъл. Без да изневе-
рява на стила си, прегръщайки
любимите си теми и персона-
жи, авторът  се заиграва с пуб-
ликата, отваря вратата на ате-
лието си и я допуска да над-
никне през рамото му да от-
крие генезата на изкуството.
“Опитите” му, търсенията, из-
блиците и вдъхновенията.  Из-
ложбата е предизвикателство
към зрителите, но най-вече на
артиста към самия себе си.

“Времето е спряло някъде
на изхода и входа на една ого-
лена душа, която се движи под
небето на разгънати чадъри -
самотна и непозната - покрай
белите дървета, между ностал-
гията по бленувана реалност и
изкушенията на греховна не-
винност. Един свят, в който
подсъзнателното, асоциатив-
ната подвижност и пластичес-
ката светлина са пренесени от

света на отвъдното в света на
изтънченото емоционално вну-
шение, което живее по непи-
саните закони на душата. А
когато картината на Владимир
Пенев е нейният дом, простран-
ството,  неговият въздух, цветът
- неговата форма - когато този
дом е построен на брега меж-
ду илюзията и надеждата, ко-
гато споменът се пробужда в
прозренията на съня, когато...,
тогава идва истината - истина-
та на Пенев,” пише за творче-
ството на един от любимите си
ученици  акад. Светлин Русев.
Изложбата продължава до 5
юни в галерия “Париж-Москва”.

Десет абстрактни платна
на Атанас Парушев

Столичната галерия “Арт-36” предста-
вя самостоятелна изложба на сливенския
художник Атанас Парушев. Той показва
десет абстрактни платна и 1 портрет на
Генко Генков. За пореден път изненадва
публиката и ценителите на изобразител-
ното изкуство с неповторимо майсторст-
во на четката и подчертан колорит, от-
белязват от галерията.

Творби на Атанас Парушев са прите-
жание на Националната художествена га-
лерия, Софийската градска художествена
галерия, сливенската галерия “Димитър
Добрович”, частни колекции и художест-
вени музеи в чужбина. Член е на Съюза
на българските художници. От 2007 г.
Атанас Парушев e носител на наградата
“Добри Чинтулов” на община Сливен.
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“ПОЛЕТЪТ НА ОРЕЛА”
от Иво Топалов разказва
за едно момче, което се
опитвало да живее достой-
но, което търсело щастие-
то и истината. Момчето
решило обаче да не се за-
доволява с чуждите исти-
ни и тръгнало да търси
собствените си отговори.
От Успелия търговец на-
учило винаги да казва ис-
тината. От Смелия пред-
приемач усвоило умение-
то никога да не се отказва
от мечтите си. Големия гу-
ляйджия му показал как да се радва на живо-
та, а Пътуващия просветител го научил на спо-
койствие на ума. Упорития спортист му раз-
крил тайната на здравословния начин на жи-
вот, а Умелия играч - ключа към разбирането
на хората. Момчето научило много за себе си
и за света, за да открие накрая, че всичкото
знание на земята не може да ни спаси от
грешките и че най-големият учител е самият
живот. Издава “Хермес”.

“ДА ПОСТАВИШ ДЯ-
ВОЛА НА КОЛЕНЕ. Писа-
нето на проза като занаят
и живот” - съставители
Чарлз Бакстър и Питър
Търчи, издава “Сиела”.
Есетата в сборникa пред-
ставят обсъждането на
въпросите, които си зада-
ват група писатели -
въпроси, свързани със за-
наята, със знанието и с
практиката, която позволя-
ва на автора на художест-
вена проза да надскочи
обикновената умелост. Той няма за цел да
предложи набор от отговори. В оптималния
случай ще внушава (в добрия смисъл на дума-
та), ще информира и ще вдъхновява. Без да са
сляпо самоуверени, авторите предлагат
възможности, като приемат, че читателят на
тези текстове проявява траен интерес към
писането като житейска дейност и е прекале-
но мъдър, за да си мисли, че има лесен път
към една достойна крайна цел.

“НЕЩА, ЗА КОИТО
ПЛАЧЕШ СТО ПЪТИ” от
Коу Накамура издава
“Бард”. Фуджии намира
кутрето Биби в кашон пред
библиотеката, прибира го
и двамата стават нераздел-
ни. След години Биби се
разболява и Фуджии се
прибира при родителите
си, за да прекара с нея
вероятно последните й дни.
Но Биби се възстановява,
а Фуджии, разтърсен от
възможността да изгуби
любимо същество, предла-
га брак на дългогодишната си приятелка Йо-
шими. Двамата решават да заживеят заедно и
ако наистина са един за друг, да се оженят
след година. Но нищо не може да ги подготви
за невероятното изпитание, на което ще бъде
подложена връзката им. Дали и най-прекрас-
ните мигове в живота могат да бъдат удавени
в болката от загубата... Или човек все пак може
да продължи напред?

“ДОКАЗАТЕЛСТВА ЗА
НЕЙНИЯ ЖИВОТ” от Мар-
кета Хейкалова разказва за
живота в брюкселските сре-
ди и хората, обсебили пра-
вото да решават съдбите на
цели народи, само защото
големите пари са при тях.
На прицела й са еврочи-
новниците, които крият сво-
ето незнание и неподготве-
ност зад нищо незначещи
бомбастични фрази и раз-
тегливи понятия. А дълбоко
в себе си всеки копнее за
обич и нежност, за сигурност и преданост.
Маркета Хейкалова е авторка на романи, доку-
ментална литература и книги за деца. Завършва
финска и руска филология в Карловия универ-
ситет в Прага, преподава фински език в Маса-
риковия университет в Бърно. Преводачка е на
финска литература, основателка и директорка
на Панаира на книгата в Хавличкув брод. За-
едно със съпруга си притежава издателство
“Хейкал”. Издава “Ерго”.

Петра ТАШЕВА

Българската хуманитаристика
се обогати с един ценен сборник
с точно и показателно заглавие -
“С възрожденски дух и модерен
поглед”. Той е посветен на юби-
лея на чл.-кор. проф. Милена Ца-
нева. Голямото и луксозно изда-
ние е реализирано от Академич-
ното издателство “Марин Дринов”
и е дело на БАН, Института по
литература и Издателския център
“Боян Пенев”. Съставители и ре-
дактори на сборника са Людмила
Малинова, Свилен Каролев, Ма-
ринели Димитрова и Кристина
Йорданова. В голям формат на 504
страници са събрани докладите с
изследванията на няколко поко-
ления наши и чужди учени, които
с много труд, обич и признател-
ност са работили, за да предста-
вят уважаваната, търсената и оби-
чаната своя “учителка” проф. Ми-
лена Цанева. Повече от половин
век тя се изявява като учен, тво-
рец със замах, въображение. Из-
следователските й трудове обхва-
щат  проблемите на българската
литература след Освобождението,
творчеството на народния поет
Иван Вазов, тенденциите и търсе-
нията на българската литература
в края на ХIХ и началото на ХХ
век, многоликите дирения на на-
шите творци в периода между
двете световни войни.

Публикуваните материали в
сборника са от академичното

злезе първа част на луксозното
ново издание на “Княжество
България” (ИК “Изток-Запад”) на
историка Георги Г. Димитров.

Íåïðåñòàííî ñëóæåíå íà
èñòèíàòà â èçêóñòâîòî
Излезе юбилеен сборник в чест
на чл.-кор. проф. Милена Цанева

четене по случай юбилея на Ми-
лена Цанева през 2010 г. Изяве-
ни литератори от БАН, от Софий-
ския университет “Св. Климент
Охридски”, от университетите в
страната, българисти - гости от
чужбина, чрез своите разработ-
ки представят широко обемното
творчество на Милена Цанева,
включващо нейните изследвания
върху творбите на големите наши
поети и писатели Никола Фурна-
джиев, Елисавета Багряна, Ата-
нас Далчев, Светослав Минков,
Йордан Йовков и др.

Една част от научните докла-
ди - най-трогателно човешките,
са тези, в които е  отразена се-
мейната среда, в която израства
Милена Цанева. Сред баща си -
изтъкнатия литературен историк,
критик и университетски препо-
давател проф. Георги Цанев, май-
ка си - поетесата Бленика, брат
си Румен Цанев - световноизвес-
тен учен-генетик, сред много-
бройните семейни гости - пред-
ставители на литературния, худо-
жествения и културния ни елит,
от едно “четящо дете”, както се
изразява Александър Кьосев в
доклада си “Тайното място”, из-
раства Милена Цанева - голям
учен, изследовател, преподава-
тел, културолог.

Благодарността на всички уча-
стници и колеги в юбилейния
празник на Милена Цанева е
изразена и в публикуваните при-
ветствени адреси, пълни с обич и

признания за нейните многопо-
сочни и непрестанни търсения в
нашата литература, изпълнени
винаги с добронамереност и пре-
клонение към истината и
съвършенството. В това непре-
станно служене на истината в
изкуството е “разковничето” на
литературните успехи на трудо-
вете й, които са в лавиците на
почти всеки български дом.

Със сборника “С възрожден-
ски дух и модерен поглед” наша-
та научна и университетска общ-
ност изразява заслужено уваже-
нието си към Милена Цанева,
като отбелязва и почита нейните
заслуги и дългогодишния й труд
към българската литературна
критика и история.

История

И
Битието на българите до края на XIX век

Книгата съдържа ценни материали за
живота на българите до Освобождение-
то, като поставя акцент върху българо-
гръцките отношения и борбата за неза-
висимост на българската църква от
гръцката патриаршия.

“Княжество България” е богато илю-
стриран и интригуващ труд за живота
и битието на българите до края на XIX
век. Авторът Георги Г. Димитров е оче-
видец на много от описаното в книга-
та, като допълва своите впечатления
с разкази на други съвременници и
техните архиви, обхождайки България
от село в село и от град в град. Кни-
гата е неподправен и уникален микс
от история, етнография и поселищни
случки, а стилът е завладяващ и ув-
лекателен.

Името на Димитров не е популярно и сведени-
ята за живота му са оскъдни... Той е роден около
1836 г. в Кюстендил. Идеята за съставянето и напи-
сването на “Княжество България” му идва по време
на неговия престой в Пловдив, където работи като
чиновник. На 27 април 1889 г. Димитров започва
тримесечна обиколка из Югозападна България, за
да събира сведения. Той е воден изцяло от желани-
ето да представи нашата история като българин,
вместо да четем за нея от писанията на знайни и
незнайни пристрастни чужденци. Когато пристига в
София, го съветват да потърси помощ от министъра
на народното просвещение по това време Георги
Живков. Вместо исканото препоръчително писмо,
което да улесни Димитров в обиколките из Княже-

ството, през 1890 г. в Търново го за-
стига окръжно на министерството,
което разпорежда на общинските
управления и духовните началства
да не му дават сведения. Между-
временно жандарми непрестанно го
следят и тормозят, тъй като тогаваш-
ният министър-председател Стефан
Стамболов смятал Димитров за рус-
ки шпионин.

Въпреки всичко, през 1893 г. ма-
териалът за първия том “Княжество
България” е готов за печат. Страху-
вайки се, че ако го предаде за оцен-
ка в Министерството на народното
просвещение за отпускане на средст-
ва за издаване, трудът му ще бъде при-
своен, Димитров взима заем от Плов-
дивската народна банка и сключва до-
говор със софийския печатар Шимачек.
За съжаление, изобличени от Димит-
ров, влиятелни духовници се споразу-
мяват с Шимачек и спират тиража. Ав-

торът я препечатва в Пловдив, но въпреки това е на
загуба, излъган от “приятели”, които се възползват
от ценния му труд и печелят на негов гръб.

Изданието е първата от двете части на “Княже-
ство България”. Съдбата на третата част остава не-
известна след смъртта на Димитров на 24 май 1906
г. Изданието е спечелило конкурс по програмата
“Помощ за книгата” на Министерството на култура-
та, а илюстративният материал в него е от албума
с творби на проф. Иван Мърквичка, издаден от
Българската академия на науките през 1929 г.
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ългарското нацио-
нално радио и Евро-
радио откриват Меж-
дународен фолкло-
рен фестивал във
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Оркестърът за народна музика на БНР с диригент Димитър Христов

Страницата подготви Вилиана СЕМЕРДЖИЕВА

В продължение на три дни във Варна
ще изнесат концерти известни
солисти и ансамбли

Б
Варна на 27 май. 34-тото изда-
ние на ежегодния форум на об-
ществените радиостанции от
цял свят традиционно предо-
ставя възможност на изтъкнати
музиканти да покажат музи-
калното наследство на своите
страни. Тази година във Варна
ще се включат 16 радиостан-
ции от 15 държави. Тридневни-
ят фестивал, който е под па-
тронажа на Европейския съюз
за радио и телевизия, е пъстра
палитра на културно много-
образие и медиен плурализъм
- движещите сили в радиостан-
циите, членки на Европейския
съюз за радио и телевизия.

В продължение на три дни
във Варна ще прозвучат кон-
церти на известни солисти и
ансамбли, спечелили призна-
ние на международните сцени,
сред които Алексей Архипов-
ски от Русия, Ана Алкаиде от
Испания, “Алпен Клезмер” от
Германия, солистите на фолк-
лорен ансамбъл “Песните на
Русия”, ансамбъл “Поропач” от
Унгария и Оркестърът за на-
родна музика на Българското
национално радио под дири-
гентството на Димитър Христов,
научи ДУМА от Иван Върбанов.

“Особено щастливи сме да
посрещнем 34-тия фолклорен
фестивал на Еврорадио за

първи път в България”, заяви
генералният директор на БНР
Валери Тодоров в навечерие-
то на откриването на форума.
“Богатството на диалекти, ин-
тонации и ритми в българския
музикален фолклор, както и
изключителната му съхране-
ност и устойчивост във време-
то са обект на световен инте-
рес. Гордеем се да бъдем до-
макини на едно от най-ярките
музикални събития на Евро-
пейския съюз за радио и теле-
визия - признание за престижа
на националната медия и ме-
ниджмънта му. Още повече, че
фестивалът е платформа, отво-
рена към прераждането, съжи-
вяването на традиционната
култура чрез нови форми и
интерпретации. Три дни мор-
ската столица на България -
Варна, ще бъде център на меж-
дукултурен диалог. Записите
на концертите, които ще се
разпространят по обществени-
те радиостанции в Европа, ще
стигнат до милиони слушате-
ли. Взаимодействието и общу-
ването между различни по
националност локални практи-
ки ще поднесе на съвременни-
ците фолклорно изкуство,
сътворило нови традиции”, по-
сочи Валери Тодоров.

Еврорадио организира ре-
дица музикални събития, а
фолклорният фестивал на Ев-
ропейския съюз за радио и
телевизия (EBU) е сред най-
значимите за организацията.

Близо 20 европейски общест-
вени радиостанции изпращат
всяка година за участие свои-
те най-добри изпълнители на
фолклорна музика, които пред-
ставят културата и музикално-
то наследство на страните си.
През 2011 г. фестивалът се
състоя в Опатия, Хърватия,
където в продължение на три
дни участваха 21 групи от 18
страни. Концертите се запис-
ват от радиостанцията-домакин
и стават част от музикалната
база данни на Еврорадио.
Всички радиостанции-членове
на Еврорадио имат право да
ги излъчват в програмите си,
допълва Върбанов.

БНР е сред активните чле-

нове на Еврорадио, особено в
областта на музикалния обмен.
Фондовете му съхраняват ав-
тентични, старинни български
мелодии и песни, чиито записи
от много години печелят отли-
чия на радиоконкурса “Св.
Страчина” в Братислава. От
2011 г. обществената медия е
активен участник във фолклор-
ния фестивал на Еврорадио с
представянето на групите
“Дива река” и “Богдан трио”.

Европейският съюз за ра-
дио и телевизия е най-голяма-
та професионална асоциация
на обществени радио- и теле-

визионни организации в света,
в която членуват 85 електрон-
ни медии от 56 страни в Евро-
па, Северна Африка и Близкия
Изток.

БНР като пълноправен
член на ЕСРТ всяка година
организира, записва и излъчва
концерти, които се предават по
сателит за обществените ра-
диостанции в Европа и Съеди-
нените щати. В тях български-
те музиканти представят най-
доброто от нашата музика за
аудиторията на Европа, която
наброява 650 милиона души
седмично.

“Експлозия за десет ръце и четири
пиана” - нестандартни аранжименти на
музика от Бах, Бетовен, Елтън Джон, Пи-
ацола, Рахманинов и други композито-
ри, са в програмата на концерта за че-
тири пиана и ударни на формацията
“Quattro Piano+”. Концертът е посветен
на 31 май - Световен ден без тютюнопу-
шене, който по идея на СЗО се отбеляз-
ва в целия свят от 1998 г. СЗО и Евро-
пейският съюз следват всеобхватна по-
литика за ограничаване на тютюнопу-
шенето. България се присъедини актив-
но към тази политика с въвеждането на
пълна забрана за пушене на закрити и
някои открити обществени места от 1
юни 2012 г. С този концерт организато-
рите от Коалиция за живот без тютюнев
дим и сдружение “България без дим”
изпращат послание: 61 на сто от бълга-
рите искат да живеят в среда, свободна
от тютюнев дим (НЦИОМ, януари 2013
г.). Сред тези 61 процента са и музикан-
тите от група “Quattro Piano+”, които
свирят благотворително за каузата, на-

Eксплозия на четири
пиана в зала „България”

учи ДУМА от  д-р Гергана Гешанова, ко-
ординатор на Коалиция за живот без тю-
тюнев дим.

Именно благотворителна идея съби-
ра групата през 2007 г. Оттогава имат
концерти във Виена, Мюнхен, Лондон,
Гърция и Словения, а на Новогодишния
музикален фестивал през 2009 г. - и пред
препълнената зала 1 на НДК в София.

Четиримата българи живеят в Австрия
и Англия и са възпитаници на реномирана-
та българска музикална школа. Орлин
Димитров се занимава с концертна дей-
ност, пианистките Лора Димитрова и Ма-
рия Деливичева са носителки на няколко
международни музикални награди. Когато
се събират да експериментират с четирите
пиана, към тях се присъединява и Ендрю
Уотсън. Ритъмът на раздвижените аранжи-
менти поддържа перкусионистът Ивайло
Деливичев. Резултатът е съвременен по-
глед към музиката на всички времена.

Входът на концерта на 31 май от
19 ч. в зала “България” е свободен,
съобщават организаторите.

За всич-
ки, които с
нетърпение
о ч а к в а т
следващата
песен на
български
от Рут Ко-
лева, но-
вините са
д о б р и .
“Виждам
те”, която
е записа-
на като специален по-
дарък към българските
фенове на певицата, ще
бъде представена с кон-
церт на 25 май в “София
лайв клъб”, научи ДУМА
от Весела Венчева. На-
ред с премиерата на пар-
чето, на концерта за
първи път ще бъде пока-
зан и неговият видеоклип,
който беше заснет някол-
ко дни преди предстоя-
щия концерт и стана факт
благодарение на неумор-
ната работа на екипа,
който стои зад видеото, в
продължение на няколко
денонощия. Режисьорка
на клипа е Деница Дас-
калова, а в операторско-
то майсторство се е изя-
вил Дамян Димитров. За
стайлинга и сценографи-
ята във “Виждам те” за-
слугите са на Ева Венто-
ва. Песента е сингъл
извън предстоящия нов
албум на Рут и е записа-
на специално за българ-
ската публика.

Началото на концер-
та на 25 май е в 22 ч., а
входът е с билет от 10 лв.
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Рут прави пролетно
турне в пет града
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Посетителите ще имат
удоволствието да чуят и
актуалния сингъл на Рут
- песента “Better”, чийто
клип наскоро беше за-
снет в Лондон.

Освен в София, в края
на май и началото на
юни Рут ще има концерти
във Варна, Сливен, Бур-
гас, Русе и Велико Търно-
во. Певицата отлетя до
Варна на 23 май, за да
даде старт на пролетно-
то си турне, което включ-

ва още четири дати:
31 май - Сливен, клуб
“Тангра”, 1 юни - Бургас,
бар “Без име”, 7 юни -
Русе, клуб “Max”, 8 юни -
Велико Търново, клуб
“Melon”. В концертната
обиколка Рут ще се по-
явява на сцената в компа-
нията на Теодор Иванов -
барабани, Елена Ангело-
ва - перкусии, Евден Ди-
митров-Ечи - бас, Филип
Александров - клавишни,
Стефан Стойков - китара.
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Коя съм? Къде съм? Къде отивам? Научих ли?
Сполучих ли? - все още се пита актрисата Емилия
Радева след повече от 100 роли в театъра и киното

Орелия в “Лудата от Шайо” от Ж. Жироду в постановки-
те на Елка Михайлова, са изградени от лед и от пламък.
Актрисата открива и разкрива своеобразните контраст-
ни черти и страни на тези героини. Нейната Жана д`Арк
е “поразяваща светкавица, рицар, посветен на вдъхно-
вяваща идея” и “светъл дух, окован във вериги”, както
отбелязва критиката, но и самотница, трагично усеща-
ща съдбата си. А кралица Елизабет I, коронната теат-
рална роля на Емилия Радева, е изключителната, сил-
на жена, заплатила скъпо за властта си, отстояваща
безкомпромисно и докрай своето превъзходство и сво-

Кралица Елизабет в “Мария Стюарт”
от Фридрих Шилер

лед толкова много предателства и разоча-
рования си давам сметка, че съм горяла не
само на “неприятелска”, но и на “приятел-
ска” клада. Само огромното желание за
живот и работа ми е давало сила да се

В ролята на Фани Хорн в “Осъдени души”

Георги Калоянчев и Емилия Радевa във
“Вчерашни целувки” от Юри Дачев

Георги Калоянчев и Емилия Радевa в
“Квартет” от Роналд Харууд на
сцената на Сатиричния театър

ята отдаденост на страната си. В
своеобразната “лудост” на графиня
Орелия актрисата открива много
съвременен дух и проблематика, а
също и много черти от собствения
си характер. И аз като Орелия се
възмущавам и боледувам от не-
справедливостта, отбелязва тя, за-
щото както е казал Шилер: “Но ни-
кога едно сърце велико неправди-
те не бива да търпи.” Другата из-
ключително важна и стойностна
линия в творчеството на Емилия Ра-
дева са образите на българките,
на майките, на мъдрите и сурови
жени, поддържащи устоите на све-
та и на рода. Наистина нейната Се-
кула в “Животът - това са две жени”
в театъра или Юрталанката в “Сна-
ха”, Марьола в “Татул” и Султана в
“Иконостасът” на екрана са силно
драматични образи, в които Еми-
лия Радева открива и разкрива ог-
ромното богатство и разнообразие
на чувства, на изконни ценности,
но и на разрушителни сили. Имен-
но в този тип образи се проявява в
най-голяма степен талантът на ак-
трисата да изгражда цялостни и ис-
тинни образи с поразително по си-
лата си внушение, или както отбе-
лязва критиката: “Нейната Султана
е образ, в който се преплитат свет-
лините и сенките, хубавото и ло-

шото, образ, разкриващ мъчителните и бавни трусове,
които се извършват дълбоко в психиката на непреклон-
ната силна жена.” Любовта, страстта и страданието,
въплътени в героини като Фани Хорн в “Осъдени души”
по Д. Димов в постановката на Асен Шопов, Ема Бова-
ри в “Мадам Бовари” по Флобер и Тя в “24 часа от
живота на една жена” по Ст. Цвайг в постановките на
Леонтина Ардити, бележат още една страна от талан-
та на Емилия Радева. А именно - способността за
максимално органично пресъздаване на чувствата и
пределна истинност на сценичното поведение. И ако
във Фани Хорн актрисата акцентира върху полярните
чувства и люшкането между любовта и самоунищоже-
нието, то в Тя от “24 часа от живота на една жена”
постига наистина впечатляващо пресъздаване на кон-
трастни чувства и страсти. Може би заради това тя
определя това представление като част от своя живот,
а ролята на Тя като “ролята на моята душа”. Многост-
ранен и богат е талантът на Емилия Радева. Многост-
ранен, защото стотици са лицата, които живеят в мис-
лите и душата на актрисата. Богат, защото винаги има
какво още да даде на сцената и на екрана.

Защото за дългия си и изключително пло-
дотворен и успешен творчески живот на
сцената и на екрана Емилия Радева е
научила, че изкуството изисква цялата ти
сила и смелост и всичката ти любов. А
също така е сполучила да създаде обем-
ни, истински и истинни сценични харак-
тери, да изгради цяла една вселена от
много различни човешки същества, от
силни и неподвластни на съмнението и
разочарованието жени, от мъдри, макар
и страдащи майки, от властни кралици, от
разкъсвани от лекомислието и страстите
си жени. Наистина нейната кралица Ели-
забет I в “Мария Стюарт” от Фр. Шилер, в
постановката на Асен Шопов, Жана д`Арк
в “Света Йоана” от Б. Шоу или графиня

C
Светлана ПАНЧЕВА

отърся от пепелта на злото и завистта. И тогава тлее-
щата жар на живота отново е избухвала в пламък, напук
на всички злонамерени хора, признава Емилия Радева,
една от най-големите и обичани актриси в съвременния
ни театър. Наричат я “ледената кралица на българския
театър”, но в осанката, в излъчването, в житейското и
сценичното поведение на Емилия Радева според мен
преобладава по-скоро “тлеещата жар”, отколкото
“ледът”. Защото Емилия Радева е актриса на изключи-
телно фино и точно премерения жест, на тоталното и
всеобемащо сценично присъствие, на онази привидно
неуловима, но иманентно присъстваща във всичките й
роли житейска и човешка всеобхватност, която всъщност
прави актьора наистина голям и стойностен творец. Не-
зависимо от над 100-те роли в театъра и в киното, сред
които емблематични образи като Султана във филма
“Иконостасът” на режисьорите Тодор Динов и Христо
Христов, Секула от постановката на Младен Киселов
“Животът - това са две жени” от Ст. Цанев или Надежда
Сляпата в “Думи към Б” от Б. Папазов, постановка на
Иван Добчев, Емилия Радева никога не се е смятала за
“звезда”, защото според нея звездите са само на небе-
то и грешно е да ги сваляш на земята.

С присъщото на всеки стойностен творец съмнение
Емилия Радева винаги се е съмнявала в себе си, в
способностите си, но никога не се е съмнявала в любо-
вта и отдадеността си на театъра. И макар на послед-
ната страница на мемоарната си книга “Коя съм...?”
собственоръчно да е написала още два въпроса: На-
учих ли? и Сполучих ли?, по мое убеждение тя със
сигурност може да отговори положително и на двата.



ÁÓËÅÂÀÐÄ

ПЕТЪК 24 МАЙ 2013

www.duma.bg
3333333333

  Как възприемате
“Икар”-а за женска роля,
след като емоциите поот-
шумяха? Важни ли са по-
добни отличия особено за
младите творци?

- Много е важна награ-
дата за мен, точно защото
съм в началото на пътя.
Младите хора работят с
много хъс, енергия и в по-
вечето случаи - надявам се
да е така - не мислят за
наградата. При мен поне е
така, докато работя не мис-
ля за наградата. Тя е оцен-
ка за труда ти, защото ня-
кой е решил, че имаш по-
стижения. Това е чисто ща-
стие. Не мисля да ходя по
улиците и да се хваля: “Аз
имам Икар”. Абсурдно е. Но
вече имаш опора, имаш
нещо зад гърба си. Успехът
не носи успокоение, за да
започнеш да работиш по-
малко. Не можеш да си ка-
жеш, че оттук нататък ще
бъдеш отговорен или двой-
но по-отговорен, защото
ако не си бил досега няма
как да получиш признание.
Отговорността и стимулът би
трябвало да ги имаш много
преди наградата. След нея
можеш само да си кажеш:
хубаво е!

  Променя ли се отно-
шението на колегите
след наградата? Усещате
ли тиха завист?

- Слава богу, обградена
съм от колеги, тези които
съм допуснала до себе си
като приятели. С тях общу-
вам - те са страхотни, и са
истинско щастие. Говоря за
Веселина Михалкова, Стоян
Радев от Варненския театър.
В София също имам колеги
приятели, които, като ги
погледна виждам радостта
в очите им.

ГЕРГАНА ПЛЕТНЬОВА:

Обичам да съм
вярна на себе си

СРЕЩИ

Театърът не е моят начин на общуване
в живота, казва младата носителка
на „Икар 2013” за главна женска роля

Интервю на Надежда УШЕВА

ГЕРГАНА ПЛЕТНЬОВА е родена на 29 август 1986 г. в
Свищов. Завършила е Втора немска гимназия с френски
език в София и НАТФИЗ “Кръстьо Сарафов” в класа на
проф. Здравко Митков. Още в първи курс режисьорът
Светослав Овчаров я избира за главната женска роля
във филма “Единствената любовна история, която
Хемингуей не описа”, показан най-напред на фестивала
“Любовта е лудост”. През 2009 г. Гергана Плетньова
получава една от националните годишни награди за
филмово изкуство за поддържаща роля във филма
“Военен кореспондент”, реж. Костадин Бонев. Участва
във филма на Светослав Овчаров “Зад кадър”, показан
на фестивала “Златна роза”, 2010, открил и XIV “София
филм фест”. Снима се в сериала “Недадените”, който в
момента се излъчва по БНТ.

В театъра дебютира на варненска сцена през есен-
та на 2010 г. като Гретхен в постановката на Лилия
Абаджиева “Фауст” по Гьоте. От няколко месеца е в
трупата на Сатиричния театър. Спечели престижната
награда “Икар” за най-добра женска роля за Соня в
спектакъла “Вуйчо Ваньо” от Чехов, реж. Пламен Мар-
ков, на Варненския драматичен театър. Играе още в
постановките - “Дон Жуан или любовта към геометрия-
та”, “Паметта на водата”, “Ричард III” и “Разбивачът на
сърца (Дон Жуан от Сохо)” на Сатирата.

  Откъде и как започ-
на театралният ви път?

- Скоро си говорих с
един приятел, че винаги
има момент, в който някой
леко те насочва накъде да
тръгнеш. Вярвам, че някъде
в целия ти път има такъв
момент. Реших го много
късно - малко преди да
завърша... Преди не съм
мислила да се занимавам с
театър. Не знаех дали имам
това  призвание. Даже ми
трябваше доста време, след
като ме приеха в академия-
та, за да разбера, че съм
подходяща за актриса.

  Кога осъзнахте, че
искате да се занимавате
точно с театър?

- Ако трябва да извикам
яркия спомен - това  беше
точно един моноспектакъл
на Мариус Куркински във
Варна - “Самият човек”.
Мисля, че си представих
какво преживява той в мо-
мента на сцената - не тол-
кова как интерпретира ро-
лята си, а какво му се случ-

ва. И ми се прииска да из-
питам  същото. Плюс това
много обичам да се зани-
мавам със себе си. Обичам
да се разучавам, а актьор-
ството наистина е добро
средство да го направиш,
особено ако си много чес-
тен. Защото, това помага,
като градиш някакъв образ,
който е далеч от теб. Въпре-
ки че няма такъв образ -
човек носи в себе си абсо-
лютно всичко, въпросът е
дали има смелостта да се
погледне и да “изкара” ка-
чествата си при интерпре-
тирането на образа. Това
е трудно, но е много инте-
ресно.

  В живота налага ли
се да влизате в роли -  да
играете в определени си-
туации? Непознатите до-
веряват ли ви се, като раз-
берат, че сте актриса?

- Наистина случвало ми
се е някой да ми каже нещо
подобно и тогава нямам
повече комуникация с този
човек. Това е негов про-
блем. Знам как се държа.
Знам, че театърът не е моят
начин на общуване в живо-

Обикновено, когато искам
да направи нещо  прогова-
рям от името на някоя него-
ва любима играчка. И тога-
ва успявам да накарам де-
тето например да си изяде
всичко с удоволствие. Така
че използвам актьорството
в живота, но само за благо-
родни цели.

  Има ли работа за на-
чинаещи актьори? Само на
театъра може ли да се
разчита?

- Според мен правилни-
ят път е първо да си “пра-
вил” театър, където да по-
ложиш основата. Защото е
по-трудно, ако си започнал
в някой сериал или в теле-
визията. Друг е механизмът
в театъра и когато го усво-
иш е по-лесно. В театъра
има работа. В някои от теа-
трите, в които е въведена
точковата система, се изкар-
ват добри заплати. Не на-
всякъде е така. Може да се
живее от театър, но зависи
в кой театър си и как живе-
еш. В повечето случаи -
трябва да се работи и нещо
друго - да снимаш, да уча-
стваш в реклами...

  Театърът или кино-
то повече ви тегли?

- Много обичам театъра.
Там актьорът се доказва.

  А бихте ли сменили
театъра за друго изкуст-
во или занимание?

- Театърът ми дава това,
което искам, и аз имам как-
во да дам. Има още неща,
които желая да свърша със
себе си чрез театъра. Ина-
че искам наистина от много
малка и ако има нещо, за
което съм си мечтала - е да
стана доброволец на УНИ-
ЦЕФ. Може да е и в Бълга-
рия, винаги съм си го пред-
ставяла в села, които нямат
голяма връзка с градове и
културни центрове. Да се
ходи там и да се помага на
децата и юношите.

  Това е свързано и с
много пътуване...

- Да. Аз пътувам.
  Прочетох, че обича-

те да пътувате...
- Да, защото играя и във

Варненския театър, който
много обичам, и когато чо-
век знае къде отива - пътят
се превръща в удоволствие.

  Казахте, че теа-
търът ви помага да се
самоанализирате. Какво
ново научихте за себе си
досега?

- Разбрала съм, че със
сигурност трябва да се рис-
кува. Защото няма какво да
губиш, говоря повече за
театъра и за постигането на
образа, но и житейски пре-
несено е същото. Когато
работиш е по-добре да на-
правиш всичко, което ти
идва отвътре, отколкото да
държиш равно ниво, от кое-
то няма постижения. Риску-
ването, преди да се изло-
жиш, е свобода, която вина-
ги е начало на нещо хуба-
во. И във всекидневието си
също така го осъзнавам, но
там е трудно постижимо...

  Имате ли вече пла-
нове за лятото, ще пъту-
вате ли по-надалеч?

- Скоро заминавам за
Милано. Един приятел, кой-
то там завършва кинорежи-
сура, ме покани да снимам
дипломния му филм, който
е изцяло на български. Мом-
чето се казва Ясен Генади-
ев.   Спечелили са четири
проекта от университета,
където учат, и ще бъдат
субсидирани. Единият про-
ект - неговият филм е на
български, което е много
голям успех.

  Замисляли ли сте се
по-дълго да работите в
чужбина?

- Имам проблем със за-
мислянето. Замисля ли  се
си пожелавам нещо и за-
почвам да очаквам да се
случи. А това не е печелив-
ша позиция, защото ще се
разочароваш или ще се
натовариш с това очакване
и то няма да се сбъдне в
никакъв  случай. Затова ми
е трудно само да се замис-
ля и да се спра. Но си го
пожелавам. Много бих
била щастлива, ако се
случват такива неща. И те
се случват.

  Кои са любимите ви
занимания?

- Обичам да тичам, да
чета, да рисувам, също да
готвя. Сега плувам. Спя сле-
добед. Но най-любимото ми
занимание е да съм с пле-
менника и сестра ми.Сцена от спектакъла “Вуйчо Ваньо”

Íàãðàäàòà
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‘‘‘‘‘та. Познавам себе си, кога-

то напусна сцената. Нямам
време в живота си да се
занимавам с театър, той
свършва, щом изляза от
сградата. Обичам да съм
вярна на себе си. И когато
някой си помисли, че може
би играя театър в момента -
значи не ме усеща такава,
каквато съм, и това си е
негов комплекс, който изби-
ва върху мен.

  Има ли случаи, в ко-
ито опитът на сцената ви
помага в живота?

- Например, когато си
гледам племенника, който
е на три години и полови-
на, професията ми помага.
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Има две “вълшебни” думи, ко-
ито ще ти помогнат да отвориш
много врати в този живот: “бут-
ни” и “дръпни”...

ДАРИНА ПАЧЕВА, член на
Общопартийната контролна
комисия на БСП
ИВЕТА СТАНКОВА-ПЕНКОВА,
член на НС на БСП
МИГЛЕНА ТАЧЕВА, юрист, политик
НИНА СЕЛВЕЛИЕВА, журналист
РУСИ СТАТКОВ, член на НС на БСП,
член на Надзорния съвет на АПСК
ТОМА ЗДРАВКОВ, рок певец
ЦЕЦКА ДАНГОВСКА, народен
представител
ЯСЕН ВЪЛЧАНОВ, балетист и педагог
ЯНА ЦАНКОВА, режисьор

ЗВЕЗДИ НА ХИП-ХОПА
СЕ СЪБИРАТ В ПЛОВДИВОчаквайте

24
Ден на българската просвета и култу-

ра и на славянската писменост (Молебен)
Св. преподобни Симеон Стълпник,

Дивногорски († 596)

Св. Симеон Стълпник, Дивногорец, е
наречен така, понеже се подвизавал на
стълп-кула и понеже този стълп бил пост-
роен на планината, наречена Дивна. Ко-
гато Симеон бил на 5 години, майка му го
поверила на светия старец Йоан Стълпник,
който се подвизавал в пустинята. Подра-
жавайки му, Симеон пожелал подобен
подвиг и скоро надминал своя учител с
истинско ангелско търпение. Опитният
старец Йоан, боейки се да не би нежният
отрок да изнемогне от непосилния по-
двиг, съветвал го да не се предава на
такъв преждевременен труд. Но Симеон,
подкрепян свише, продължавал своето
молитвено стоене пред Бога. Но не се
задоволил той с това състояние. Св. Си-
меон приел по откровение свише свеще-
нически сан на 33 години от селевкий-
ския епископ Дионисий, макар по-рано
да отказвал тази чест. Светителят го
завел в църква, там го посветил в свеще-
нически чин и с пеене на псалми отново
бил изведен на стълпа, на който препо-
добни Симеон в продължение на 70 годи-
ни непрекъснато извършвал своя велик
подвиг до блажената си смърт в 596 г.
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На най-българския празник
казваме “Наздраве!” за рож-

деника в ДУМА

ВАЛЕНТИН
ГЕОРГИЕВ

От екипа
на ДУМА

На неговите
икономичес-
ки комента-
ри, анализи
и прогнози
шапка сва-

лят водещи
експерти,

депутати и
министри.

Вальо, поже-
лаваме ти
със силата

на думите и
фактите

журналисти-
ческото ти перо да бъде все
така остро и безкомпромис-

но. Превръщай целите и
мечтите си в реалност.

Бъди жив и здрав!

Свободен обмен на книги
в 11 български града

П

Това не е благотворителност, а солидарност,
уточняват организаторите на инициативата
които не ползват, може да го направят,
за да ги разменят със съгражданите си.

“Ние от “Окупирай с Любов - Варна”
искаме да ви поканим на Фестивал на
свободната книга! Елате да споделим
знание, мъдрост и любов, защото мо-
жем дори и без пари и бартер да се
насладим заедно на книгите!”, призова-
ват организаторите на инициативата. И
уточняват: “Това не е благотворителност,
а солидарност! Нека покажем, че книги-
те не са инструмент за печалба, а иде-
ите не могат да бъдат ограничавани -
нека да споделяме свободно книги! Сво-
бодната книжарница е място, където има
книга за всеки. Тя се организира на
принципа на фестивала на споделянето
- без пари, без бартер, без търговия...
Всичко е безплатно!”

В Деня на българската просвета, кул-
тура и славянската писменост събитието
в София ще се проведе пред Народния
театър от 15 до 18 ч. Във Варна обмен на
книги ще има в градинката на “Севасто-
пол” по същото време. В Бургас инициа-

тивата ще се разгърне в беседката зад
Пантеона на Морската градина. Парк
“Марно поле” ще посрещне всички жите-
ли и гости на Велико Търново, които
ценят книгите. В Габрово от 11,30 ч. ул.
“Орловска” 10 - площадката над реката,
също ще стане част от събитието. В Сли-
вен кампанията ще се проведе от 16 до
21 ч. пред Стария бряст. В Стара Загора
книги ще се обменят от 15 ч. в градинка-
та пред театъра. В Пловдив любителите
на четенето ще се съберат от 11 ч. пред
клуб “Мароко” в Стария град. В Пазард-
жик парк остров “Свобода” ще е домакин
на събитието от 19 ч. - преди прожекци-
ята на филма “Окупирай любовта”. В
Русе, както ДУМА писа, книги ще се
обменят в Дом “Канети” на ул. “Славян-
ска” 12. В Ямбол в кампанията се включ-
ват Регионалната библиотека “Г.С. Ра-
ковски” и сградата на община Тунджа.

Повече информация за национална-
та инициатива е публикувана на https://
w w w . f a c e b o o k . c o m / e v e n t s /
391417767639652/?fref=ts.

Първата по рода си национална ак-
ция за свободен обмен на книги ще се
проведе днес, 24 май, в 11 български
града. Инициативата, организирана от
мрежа хоризонтални структури “Бъди.
Промяната”, ще обхване София, Варна,
Бургас, Велико Търново, Габрово, Сли-
вен, Стара Загора, Пловдив, Пазарджик,
Русе и Ямбол. Всички, имащи желание
да донесат книги, учебници, списания,

Диджеи и танцови формации от Камерун,
Мали, Етиопия и други държави ще отбележат
Деня на Африка в София на 25 май от 19,00 ч. в
клуб Culture Beat (НДК). Именно тогава ще се
честват 50 години от създаването на Африкан-
ския съюз. Събитието е по инициатива на Global
Vision Circle - пионерите на уърлд мюзик сцена-
та у нас, и е с вход свободен.

Програмата за Деня на Африка 2013 е по-
богата отвсякога. Тя демонстрира на практика
африканската UBUNTU идея - “Аз съм това, което
съм, заради това, което всички ние сме!”

Гостите на събитието ще станат свидетели на
автентична танцувална селекция от цяла Афри-
ка. На живо ще звучи музика от Мали и Етиопия
- хип-хоп, афро реге и фристайл. Джембе пърфор-
манс и традиционни танци от Западна Африка
ще очароват присъстващите с оригиналността си.
Изложба на африканско изкуство от галерия
“Номад” също ще е част от празника. Организа-
торите му ще предложат и визуално пътешест-
вие из разноликите земи на Африка, както и
специалитети от местната кухня. Посетителите
ще имат възможност да се докоснат до пъстро-
тата и богатството на културите на сцена, на
която български и африкански таланти ще обме-
нят опит и ще творят съвместно.

Африкански диджеи
гостуват у нас
за Деня на Африка

И тази година меж-
дународният фестивал
за музика и дигитални
изкуства Sonar ще
събере фенове и про-
фесионалисти от цял
свят между 13 и 15 юни
в испанския град Бар-
селона. За отбелязване
на своя 20-годишен
юбилей организатори-
те са подготвили и нова
марка - Sonar +D, която
в отделна зона ще
събере повече от 2500
професионалисти и

В австралийски зоопарк се е
появил бял носорог, като бебето е
с тегло 50 кг и все още не е кръсте-
но. То е първа рожба на майката
Мопани, обясни гледачката на
животните Паскал Беноа. Според
директора на зоопарка Камерън
Кер раждането на бял носорог
(Ceratotherium simum) е знак за

Sonar фест представя
иновации в Барселона
Ивайло ГИЗДОВ 1400 технологични

фирми от над 50 държа-
ви. Иновациите, пред-
ставяни от Sonar +D,
имат за цел да подоб-
рят сътрудничеството
между творчество, тех-
нологии и бизнес. Фес-
тивалът предлага ши-
рок спектър от дейнос-
ти, както и много изне-
нади за феновете.
Предвидени са промо-
ции на нови мобилни
устройства, създаване
на “живи” приложения,
организиране на кон-
церти, представяне на

дигитални модерниза-
ции, както и срещи с
експерти в областта.
Музикални приложе-
ния ще звучат дено-
нощно в зоната на фе-
стивала, ще бъде ор-
ганизиран официален
конкурс за ком-
пютърни хакери, ще се
представят нови кон-
цепции в заснемане
на видеоклипове, ос-
ветление и дигитали-
зации. Повече инфор-
мация и пълната про-
грама на фестивала:
http://www.sonar.es.

Бял носорог е надеждата
на австралийски зоопарк

надежда. В Африка тези животни
се избиват често от бракониери,
които продават рога им заради уж
качеството му на афродизиак. От
2006 г. насам са избити най-малко
2000 индивида и популацията им в
настоящия момент е по-малка от
всякога. Зоопаркът изгуби през
2012 г. четири носорога, при които
са били наблюдавани неврологич-
ни аномалии, без обаче да се от-
крие причината за това. Направе-
ните аутопсии позволиха да се из-
ключи отравяне с някакъв токсин
или ухапвания от змия, бактериал-
на инфекция или органна недо-
статъчност. Мопани също е била
засегната от болестта по време на
своята бременност, но за щастие е
оцеляла. В зоопарка от 2003 г. са
родени 9 бели носорога.

Опасенията за затваряне
на “Евро синема” са несъстоя-
телни и безпочвени, киноса-
лонът ще продължи да функ-
ционира. В официално съоб-
щение от Министерството на
културата обясняват, че,
съгласно Закона за държавна-
та собственост, ведомството
обяви търг за наемане на по-
мещенията, които досега се
ползваха от “Евро синема”.
Обявеният търг за наемане на

Няма да затварят „Евро синема”
помещенията на обособения
културен център с киносалона
бе спечелен от “Хеликон” АД.

В условията на търга и про-
екта на договора с бъдещия
наемател е предвидено досе-
гашният предмет на дейност и
предназначението на поме-
щенията да се запазят - за
обособен културен център,
включващ киносалон с приле-
жащи към него сцена, кинока-
бина и техническо помеще-

ние, канцелария, интернет
зала, зона за социални и де-
лови контакти, фоайе и приле-
жащи площи, предназначен
за културни дейности и евро-
проекти. “Ето защо смятаме, че
опасенията за “затваряне на
киното” са несъстоятелни и
безпочвени”, уточняват от ми-
нистерството.

След като стана ясно, че
за помещението на партерния
етаж на бул. “Ал. Стамболий-

ски” 17 е обявен търг, стотици
потребители на социалната
мрежа фейсбук заявиха: “Не,
искаме си киното с най-стой-
ностни филми!”. Намясто в ки-
ното дори бе открита подпис-
ка под мотото: “Да спрем по-
редния абсурд! Да запазим
Euro Cinema!”. Редица общест-
веници, културни дейци и ки-
нематографисти изразиха
възмущение от евентуално
затваряне на киното и превръ-
щане на емблематичното кул-
тово пространство в “прост”
търговски обект. За щастие,
това няма да се случи.
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нес преваляванията ще обхванат и източните
райони. До сутринта и там вятърът ще се ориен-
тира от запад, северозапад. Ще има променли-
ва облачност, значителна над Централна и Из-

точна България. Главно там и в планинските райони ще
превалява дъжд, на места с гръмотевици. Вятърът ще
е от запад, северозапад, в Дунавската равнина и в
Източна България - умерен. Максимални температури
22 - 27, в София - 25. Атмосферното налягане ще се
повишава, но ще остане по-ниско от средното за май.

Д Изгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи за

Съществена промяна на времето няма даСъществена промяна на времето няма даСъществена промяна на времето няма даСъществена промяна на времето няма даСъществена промяна на времето няма да
настъпи. Ще има незначителна облачност.настъпи. Ще има незначителна облачност.настъпи. Ще има незначителна облачност.настъпи. Ще има незначителна облачност.настъпи. Ще има незначителна облачност.
Утре в по-голямата част от страната безУтре в по-голямата част от страната безУтре в по-голямата част от страната безУтре в по-голямата част от страната безУтре в по-голямата част от страната без
валежи, освен в югозападните и планинскивалежи, освен в югозападните и планинскивалежи, освен в югозападните и планинскивалежи, освен в югозападните и планинскивалежи, освен в югозападните и планински
райони. Дневните температури ще се пови-райони. Дневните температури ще се пови-райони. Дневните температури ще се пови-райони. Дневните температури ще се пови-райони. Дневните температури ще се пови-
шат с 1-2 градусашат с 1-2 градусашат с 1-2 градусашат с 1-2 градусашат с 1-2 градуса.....
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“≈À≈÷
ƒÌÂÒ ÔÓ‚Â˜Â ÏËÒ-
ÎÂÚÂ Á‡ ÒÂ·Â ÒË,
‰Û„ËÚÂ ˘Â Ò˙ÛÏÂ-
ˇÚ ‰‡ ÒÂ ÔÓ„ËÊ‡Ú

Œ¬≈Õ
ƒÌÂÒ ‡Ì„‡ÊË‡ÌÂ-
ÚÓ ‚Ë Ò ˜ÛÊ‰Ë
ÔÓ·ÎÂÏË ˘Â ‚Ë
Ì‡ÚÓ‚‡Ë, ÌÓ Ë

21 Ï‡Ú - 20 ‡ÔËÎ

21 ‡ÔËÎ - 21 Ï‡È

¡À»«Õ¿÷»
ƒÌÂÒ ËÁÌÂÌ‡‰‡ÈÚÂ
Î˛·ËÏËÚÂ ıÓ‡
ÔËˇÚÌÓ. ¿Ï·ËˆË-
ÓÁÌËÚÂ ÔÓÙÂÒËÓ-

22 Ï‡È - 21 ˛ÌË

–¿ 
ƒÌÂÒ ‚ÌËÏ‡ÌËÂÚÓ
Ì‡ ÏÌÓÁËÌ‡ ÓÚ ‚‡Ò
˘Â Â ÔË‚ÎÂ˜ÂÌÓ
ÓÚ ÌÓ‚Ë ËÌÚÂÂÒ-

22 ˛ÌË - 23 ˛ÎË

À⁄¬
ƒÌÂÒ ÏÌÓÁËÌ‡ ÓÚ
‚‡Ò ˘Â ÔÓÒ‚ÂÚˇÚ
‚ÂÏÂ Ì‡ ‰ÓÏ‡ Ë
·ÎËÁÍËÚÂ ÒË. –Â-

23 ˛ÎË - 23 ‡‚„ÛÒÚ

ƒ≈¬¿
ƒÌÂÒ Ò˙‰·‡Ú‡ ÒÂ
„ËÊË Á‡ ‚‡Ò Ë Â
‚˙ÁÏÓÊÌÓ ‰‡ ÓÒ-
Ú‡ÌÂÚÂ ËÁÌÂÌ‡‰‡-

24 ‡‚„ÛÒÚ - 23 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë

¬≈«Õ»
ƒÌÂÒ ÙËÌ‡ÌÒÓ‚ÓÚÓ
‚Ë ÔÓÎÓÊÂÌËÂ ÒÂ
ÒÚ‡·ËÎËÁË‡, ÌÂ
·Ë‚‡ ‰‡ ÒÂ ÚÂ‚Ó-

24 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë - 23 ÓÍÚÓÏ‚Ë

— Œ–œ»ŒÕ
ƒÌÂÒ ÏÓÊÂÚÂ ‰‡
ÔÓÂÏÂÚÂ ÏÌÓ„Ó ‡Ì-
„‡ÊËÏÂÌÚË, ‚ˇ-
‚‡ÈÍË ‚˙‚ ‚˙ÁÏÓÊ-

24 ÓÍÚÓÏ‚Ë - 22 ÌÓÂÏ‚Ë

—“–≈À≈÷
ƒÂÌˇÚ Á‡ ÌˇÍÓË Â
ÔÂ‰Ì‡ÁÌ‡˜ÂÌ Á‡
‡‰ÓÒÚÌË ‚˙ÎÌÂ-
ÌËˇ. ƒÛ„Ë ÓÚ ‚‡Ò

23 ÌÓÂÏ‚Ë - 21 ‰ÂÍÂÏ‚Ë

22 ‰ÂÍÂÏ‚Ë - 20 ˇÌÛ‡Ë

21 ˇÌÛ‡Ë - 19 ÙÂ‚Û‡Ë

–»¡»
ƒÌÂÒ Û˜‡ÒÚ‚‡ÈÚÂ ‚
Ò˙·ËÚËˇÚ‡, ‡ ÌÂ
·˙‰ÂÚÂ Ò‡ÏÓ Ì‡-
·Î˛‰‡ÚÂÎË . ¡ÎËÁ-

20 ÙÂ‚Û‡Ë - 20 Ï‡Ú

Ì‡Í‡‡ ‰‡ ÒÂ ÔÓ˜Û‚ÒÚ‚‡ÚÂ ‰Ó-
‚ÓÎÌË.

ÌË Á‡ÌËÏ‡ÌËˇ - ÔÓÙÂÒËÓ-
Ì‡ÎÌË ËÎË ÎË˜ÌË.

ÏÓÌÚÌË ‰ÂÈÌÓÒÚË Ò˙˘Ó ÏÓÊÂ
‰‡ ‚Ë Í‡‡Ú ‰‡ ÓÒÚ‡ÌÂÚÂ ‚Í˙˘Ë.

ÊËÚÂ ËÁÎË¯ÌÓ. “Û‰ÌÓÒÚËÚÂ ˘Â
·˙‰‡Ú ÔÂÓ‰ÓÎÂÌË ÒÍÓÓ.

ÌÓÒÚËÚÂ ÒË. ŸÂ ÒÂ ÒÔ‡‚ËÚÂ ·ÂÁ
‰‡ ÒÂ ÔÂÚÓ‚‡‚‡ÚÂ ËÁÎË¯ÌÓ.

Ì‡ÎÌË ÔÎ‡ÌÓ‚Â ˘Â ‚Ë ÓÒË„Û-
ˇÚ ÏÌÓ„Ó ‰ËÌ‡ÏË˜Ì‡ ‡·ÓÚ‡.

ÌË ÓÚ ‰ÂÎÓ‚Ó ÔÂ‰ÎÓÊÂÌËÂ,
ÍÓÂÚÓ ÔÓÎÛ˜‡‚‡ÚÂ.

˘Â ÔÂ‚˙Ì‡Ú ÌÓ‚Ó Á‡ÔÓÁÌ‡Ì-
ÒÚ‚Ó ‚ ÔÂÒÔÂÍÚË‚Ì‡ ‚˙ÁÍ‡.

ÍËÚÂ ˘Â ‚Ë Ò˙Á‰‡‰‡Ú ÔÓ‰ıÓ‰ˇ-
˘‡ ‡ÚÏÓÒÙÂ‡ Á‡ ÔÓ˜Ë‚Í‡.

¬ŒƒŒÀ≈…
ƒÌÂÒ ÌÂ ÔÂÌÂ·Â„-
‚‡ÈÚÂ Ò˙ÒÚÓˇÌËÂÚÓ
Ì‡ ÙËÁË˜ÂÒÍ‡Ú‡ ÒË
ÙÓÏ‡. ÕÂ˘‡Ú‡,

ÍÓËÚÓ ÔÎ‡ÌË‡ÚÂ Á‡ ÒÂ·Â ÒË, „Ë
Ì‡Ô‡‚ÂÚÂ ÔËÓËÚÂÚÌË.

 Œ«»–Œ√
ƒÌÂÒ ˘Â Ú˙ÒËÚÂ
ÍÓÏÔ‡ÌËˇÚ‡ Ì‡
ÔËˇÚÂÎË, Ò ÍÓËÚÓ
‰‡ ÒÔÓ‰ÂÎËÚÂ ÚÂ-

‚Ó„ËÚÂ Ë ‚˙ÎÌÂÌËˇÚ‡ ÒË ÓÚ
ÔÓÒÎÂ‰ÌËÚÂ ‰ÌË.

Á‡ ÌÛÊ‰ËÚÂ ÒË. “ˇ·‚‡ ‚Ë ÒÔÓ-
ÍÓÈÒÚ‚ËÂ.
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Колибри

Филмите до 30 май

Cinema City (тел.: 02 929 29 29); Cineplex (тел.: 02 964 30 07); Арена The Mall (бул. “Цариградско шосе”
115); Арена Запад (тел.: 02 812 77 00); Арена Младост (тел.: 02 817 97 00); Mtel IMAX (тел.: 02 929 29 29),
Арена Deluxe - бул. “България 69”, Bulgaria Mall;

Афтършок

“ÓÁË ÙËÎÏ Â ÔÓ-Ï‡ÎÍÓ ÂÍ¯˙Ì Ë ÔÓ‚Â˜Â
‰‡Ï‡.  ‡ÒÍËÚÂ ÚÛÍ Ò‡ ÔÓ-Ú˙ÏÌË, ‡ÁÏË¯-
ÎÂÌËˇÚ‡ Á‡ ÏÓ‡Î Ë ˜ÂÒÚ - ÔÓ-˜ÂÒÚË, Ï‡Í‡
˜Â Òı‚‡ÚÍËÚÂ Ë Ì‡ÒËÎËÂÚÓ Ò˙˘Ó ÔËÒ˙ÒÚ‚‡Ú
‚ ‰ÓÒÚ‡ „ÓÎˇÏÓ ÍÓÎË˜ÂÒÚ‚Ó. ì ÓÎË·Ëî Â
ËÒÚÓËˇÚ‡ Á‡ ÚÛ‰ÌËˇ ÊË‚ÓÚ Ì‡ ƒÊÓÛË
ƒÊÓÛÌÒ, ÓÔËÚ‡ ÏÛ Á‡ ‡Á‰ÂÎˇÌÂ Ò˙Ò Ò‚ÂÚ‡
Ì‡ ·ÓÎÍ‡Ú‡ Ë Û·ËÈÒÚ‚‡Ú‡, ÓÔËÚ‡ ÏÛ Á‡
Î˛·Ó‚ Ë Ô‡‚Â‰ÌÓÒÚ, ÔËÌÛ‰ËÚÂÎÌÓÚÓ ÏÛ
‚˙˘‡ÌÂ Í˙Ï ÎÓÌ‰ÓÌÒÍËˇ ÔÂÒÚ˙ÔÂÌ Ò‚ˇÚ Ë
ÌÂ„Ó‚Ëˇ Ô˙Ú Í˙Ï ÓÚÏ˙˘ÂÌËÂ...

«‡Ô‡‰ÌˇÍ˙Ú Ò ÍÓÙÚË Í˙ÒÏÂÚ ÌÓÒË ÔÓ-
Á‚Ë˘ÂÚÓ √ËÌ„Ó, ‡ ÌÂ„Ó‚ËÚÂ ÏÂÒÚÌË ÔË-
ˇÚÂÎË „Ó ‚Ó‰ˇÚ Í˙Ï Ì‡È-Á‡·‡‚ÌËÚÂ Í˙Ú˜ÂÚ‡
Ì‡ ˜ËÎËÈÒÍ‡Ú‡ ÒÚÓÎËˆ‡ —‡ÌÚˇ„Ó, Í˙‰ÂÚÓ ‡Î-
ÍÓıÓÎ˙Ú Ë ÊÂÌËÚÂ Ò‡ ÔÓ‚Â˜Â ÓÚ ˜Û‰ÂÒÌË.
√Ë„‡ÌÚÒÍÓ ÁÂÏÂÚÂÒÂÌËÂ „Ë Á‡‚‡‚‡ ‚ ÌÓ-
˘ÂÌ ÍÎÛ·, ‡ ÒÎÂ‰ Í‡ÚÓ ÛÒÔˇ‚‡Ú ‰‡ ËÁÔ˙ÎÁˇÚ
ËÁÔÓ‰ ÓÒÚ‡ÌÍËÚÂ, ÔË˜Ó‚ÂÚÂ ÔÓÔ‡‰‡Ú ‚ Ò‚ˇÚ
Ì‡ Ô˙ÎÂÌ ÏÓ‡ÎÂÌ ‡ÁÔ‡‰, ÛÎË˜ÌË ·‡Ì‰Ë,
ÔË˘Ó‚Ë Ë ·‡‰‚Ë. ŸÂ ËÏ ÒÂ Ì‡ÎÓÊË ‰‡ ÒÂ
ÔÓËÁÔÓÚˇÚ Ë ‰‡ ÔÓÎË‚‡Ú Í˙‚ (Ò‚Óˇ Ë
˜ÛÊ‰‡), Á‡ ‰‡ ÔÂÊË‚ÂˇÚ ÌÓ˘Ú‡.

Джулай

Cinema City 14:30; Cinema City
Paradise 14:40; Euro Cinema 24
май - 13:00, 18:45; 25 май - 22:15;
26 май - 17:15, 22:00; 27 май -
12:30, 18:30; 28 май - 20:15; 29
май - 19:00; 30 май - 16:30, 22:00;
Дом на киното 24 май - 21:00;
26 май - 13:00; 28 май - 13:45; 30
май - 12:00

Cinema City 13:50, 16:00, 18:10,
19:10, 20:20, 21:20, 22:30; Cinema
City Paradise 15:00, 16:10, 17:10,
18:20, 19:20, 20:30, 21:30, 22:40;
Арена Deluxe 12:30, 14:40, 17:00,
19:20, 21:30; Арена The Mall
13:30, 15:50, 18:00, 20:20, 22:30;
Арена Запад 12:40, 15:00, 17:10,
19:30, 21:40; Арена Младост
12:30, 15:00, 17:10, 19:30, 21:40

Cinema City 18:00; Cinema City
Paradise 16:45; Арена Deluxe
23:00; Арена The Mall 14:30; Аре-
на Запад 13:50; Арена Младост
13:50

ПРЕМИЕРИ

¬ÌËÏ‡ÌËÂÚÓ Ì‡ ÙËÎÏ‡ Â ÍÓÌˆÂÌÚË‡-
ÌÓ ‚˙ıÛ 3 ÊÂÌË, ÍÓËÚÓ ËÒÍ‡Ú ‰‡ ËÁ·ˇ„‡Ú
ÓÚ ‚ÒÂÍË‰ÌÂ‚ËÂÚÓ Ë ‰‡ ÒË ÒÔÓÏÌˇÚ Í‡Í‚Ó Â
·ËÎÓ ‰‡ ÍÛÔÓÌˇÒ‚‡Ú Ì‡ ÏÓÒÍËˇ ·ˇ„ ‰Ó
ÒÛÚËÌÚ‡. œÓ Ô˙Úˇ Í˙Ï  ‡ÔÂˆ Ë ÒÍ‡ÎËÚÂ Ì‡
 ‡ÏÂÌ ·ˇ„ ÚÂ ÒÂ˘‡Ú ÒÓ‰ÌË ‰Û¯Ë, Í‡ÍÚÓ
Ë ÌˇÍÓÎÍÓ „‡‰ÌË ÏÛÚË, ÍÓËÚÓ ˘Â ÒÂ ÓÔË-
Ú‡Ú, ÌÓ Ï‡È ÌˇÏ‡ ‰‡ ÛÒÔÂˇÚ ÌËÚÓ ‰‡ „Ë
Ò˙ÍÛ¯‡Ú, ÌËÚÓ ‰‡ ËÏ ‡Á‚‡ÎˇÚ ÍÂÙ‡. –Ó-
Ï‡ÌÚË˜ÂÌ Ë ÎÂÍÓ ÌÓÒÚ‡Î„Ë˜ÂÌ, ìƒÊÛÎ‡Èî Â
ÌÂ˘Ó ÒÂ‰ÌÓ ÏÂÊ‰Û ÓÛ‰ ÏÛ‚Ë Ë ‰‡Ï‡ Ò
ÔÓ‚Â˜ÍÓ ÏÛÁËÍ‡ ÓÚ ¬‡ÒÍÓ  ˙ÔÍ‡Ú‡ Ë ÌÂÏË-
ÌÛÂÏÓÚÓ ‚ÍÎ˛˜‚‡ÌÂ Ì‡ ƒÊÓÌ ÀÓÛÚ˙Ì Ë July
Morning.
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ДЕВЕТИ ФЕСТИВАЛ НА ИЗКУСТВАТА
В ДОМА НА БОРИС ХРИСТОВ В СОФИЯОчаквайте кратки

НЕГОВИЯТ ЖИВОТ,
ИЗПЪЛНЕН С БОРБА

И РАБОТА
ЗА БЛАГОТО
НА НАРОДА,

ЩЕ БЪДЕ ВИНАГИ
ПРИМЕР ЗА НАС.
ОТИДЕ СИ ЕДИН

ПРЕКРАСЕН ЧОВЕК,
КОЙТО ЗАВИНАГИ

ЩЕ ОСТАНЕ
В НАШИТЕ СЪРЦА.
ДА БЪДЕ СВЕТЛА

ПАМЕТТА МУ!
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На 22 май 2013 г. ни напусна
нашият скъп баща и дядо

МИНЧО ТОДОРОВ
МИНЧЕВ

Поклонението ще се състои на 26.05.2013 г.
от 11 ч. в Ритуалната зала

на Централните софийски гробища.
От семейството, БАС и другари

от Великотърновските землячества в София.

Екатерина Гениева,
генерална директорка
на Държавната библио-
тека за чуждестранна
литература в Москва,
изнесе лекция за Мари-
на Цветаева, посветена
на живота и творчество-
то й, в Руския културно-
информационен център
в София. Поводът бе
представянето на проек-
та “Нов български ро-
ман” - съвместна иници-
атива между Русия и
България. Срещата от-
кри посланикът на Рус-
ката федерация у нас
Юрий Исаков, който по-
жела на добър час на
проекта и приветства
руските и българските
гости. Сред тях бяха и
авторите, чиито книги са
преведени на руски и се
разпространяват на рус-
кия книжен пазар. Меж-
ду тях в залата на РКИЦ
бяха Анжел Вагенщайн,
Николай Петев, Георги
Господинов.

“Нов български ро-
ман” включва превод на
съвременна наша лите-
ратура на руски, като се
предвижда да бъдат из-
дадени 15 романа. През
първата година са излез-
ли от печат пет, по план
остават още 8 романа.

Това е обща инициа-
тива между Министерст-
вото на културата в
България и Българския

Хор „Добрич”
изпълнява
Божествена литургия
в Желязната църква

Хор “Добрич” ще изпълни днес
в 9 ч. Божествена литургия от
Свети Иван Златоуст в църква-
та в българската екзархия в
Истанбул, съобщиха от общин-
ския младежки център. Гостува-
нето на формацията с диригент
Димитър Вангелов в Деня на
славянската писменост, българ-
ската просвета и култура е
съвместна инициатива на хор
“Добрич” и Българската екзархия
в Истанбул. Божествената ли-
тургия от Свети Иван Злато-
уст е по музика на Добри Хрис-
тов, Бортнянски, Ведел и др.,
съобщи БТА.

Вокални импресии
с Алек Аведисян

Концерт “Вокални импресии”
на Алек Аведисян (баритон) и
Ружка Чаракчиева (пиано) ще се
състои на 25 май от 19 ч. в зала
9 на НДК в рамките на 44-ия
международен фестивал “Софий-
ски музикални седмици”. След
успешния дебют на Чаракчиева-
Аведисян на СМС през 2010 г.,
дуото се завръща на сцената на
престижния форум с нова про-
грама, включваща две световни
премиери: Александър Йосифов и
Атанас Атанасов, посветили
своите творби на дуото. Ще
бъдат изпълнени и други произ-
ведения от Дворжак и Шуман,
както и творби от българските
композитори Андрей Стоянов и
Александър Текелиев.

Първата Седмица
на Барока в Пловдив
е с вход свободен

“Седмица на барока в Радио
Пловдив 2013” ще се проведе от
26 май до 2 юни. Музикално съби-
тие е дело на НУМТИ “Добрин
Петков” и се реализира съвмест-
но с БНР-Пловдив, съобщи Алек-
сандър Колев, един от изпълни-
телите и организаторите.
Входът за всички концерти е
свободен. В програмите са при-
влечени за участие преподава-
тели от НУМТИ “Добрин Петков”
- Пловдив, и артист-оркестран-
ти от симфоничния оркестър на
ОФД. Сред авторите, чиято
музика ще прозвучи на 26 май
от 11 ч., са Бах, Хендел, Скарла-
ти. Изпълнява Александър Колев
- чембало.

Уникалният шанс да живеем в този
свят е нашият шанс да осъзнаем сериоз-
ната трансформация, която сме претърпе-
ли по спиралата на местоположението
ни в Космоса. Възможността реално да
се материализират епохи, събития и оби-
чаи, да съпреживяваме паралелността на
пространствата, превръща човешкото

иблиотеката за чуждестранна литература
“М.И. Рудомино” представя фотоизлож-
бата “За Русия с любов” на Виктор
Короткий, която е подредена в РКИЦ.
Посетителите ще се насладят на приятно
фотопътешествие по живописните краи-
ща на Русия. Те ще видят природата на
средната част на страната, която се
слави с удивителната си красота. Глав-
ното украшение на пейзажите са нейни-
те живописни храмове. Природата ги
обгръща като скъпоценни камъни.
Хармоничната простота на тези картини
и магнетичната цветна палитра създават
атмосфера на умиротворение и благодат,
посочват организаторите на изложбата.
Любимият жанр във фотографиите на
автора са  паметниците на руското
архитектурно изкуство на фона на коло-
ритния пейзаж на Русия. В. Короткий
споделя, че неговите произведения са се
появили в резултат на усърден труд,
свързан с избор на оптимални граници
на кадъра, където няма място за  стълбо-
ве, автомобили, разхвърлян боклук и
други “атрибути” на цивилизацията.

В Регионалния исторически музей във Враца днес от 12.30 ч. се открива
единственият по рода си музей на хартия с произведения на известния
художник Красимир Тодоров. ДУМА представи неговата изложба със
скулптури, изпълнени в уникалната му авторска технология, подредена в
Археологическия музей в София (2010). Сега две от залите на РИМ-Враца
са специално ремонтирани и пригодени със съдействието на общината.

Пътешествието
Zn Art

С творби на
художника
Красимир
Тодоров във
Враца се открива
музей на хартия

Снимки
ЛИЧЕН АРХИВ

културно наследство в неизчерпаем из-
вор на познание и вдъхновение. Пред-
ставете си как изпълнявате ежедневните
си задачи, докато потегляте с Аргонавти-
те в търсене на Златното руно. Това не е
космическа одисея, фантастика или филм.
Това е нашата гранична съвременност, в
която богат е този, който придобие мак-
симално познание и го осмисли в крат-
кия си миг - живот. Така художникът Кра-
симир Тодоров ни въвежда в своето
задълбочено философско представяне на
изкуството.

Чрез съвременните технологични
натрупвания и съществуването на па-
ралелен компютърен мозък реално
разполагаме с цялата човешка опит-
ност, синтезирана във виртуални биб-
лиотеки, за да осъзнаем, стига да по-
искаме, смисъла на нашето съществу-
ване. Модерната компютърна сетивност
чрез измерителните лазерни и оптич-
ни системи е в състояние да проникне
в дълбочина до културно-исторически-

те паметници, открити или не, а ком-
пютърните периферии позволяват да се
пресъздаде тяхната форма в избран
материал, при което се осъзнават
същностните характеристики и фило-
софията, заложена в самата форма, по-
яснява Тодоров.

Едно пътешествие, което ни отвеж-
да до “Zn Art  - Музей от хартия”: ино-
вационно решение, което създава ус-
ловия и пространство за всеки, който
пожелае не само да разгледа избрани
паметници на културата и чрез тях да
се докосне до изминалото време, но и
реално да открие духа на Микеланд-
жело в себе си като лично със своите
ръце участва в създаването на експо-
нат. На откриването на музея присъ-
стващите ще се запознаят и с Dreamoc
и създадената чрез него холограма на
културен паметник.

Общ проект популяризира
съвременната българска
литература в Русия

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

Надежда УШЕВА културно-информацио-
нен център в Москва,
каза за ДУМА Екатери-
на Гениева, директорка
на ВГБИЛ “М.И. Рудоми-
но”. По думите й романи-
те се превеждат и изда-
ват в различни админис-
тративни райони, като
губернаторите имат
възможност да закупуват
тези книги за градските
си библиотеки. Важен е
системният подход, кой-
то съществуваше до 1990
г. При него се избират
най-добрите автори, чи-
ито преводи са регуляр-
ни. Това е основното.
Целта е да се избегнат
случайните преводи и да
може да се поддържа
школата за превод, също
и да се развиват млади-
те преводачи, допълни
Екатерина Гениева.

Представяме съвсем
нови романи - от послед-
ните няколко години, и
от последните две десе-
тилетия, защото тогава
българската проза не е
била превеждана в Ру-
сия и ние не я познава-
ме. Затова, когато гово-
рим за нов български ро-
ман, имаме предвид вре-
мето след Перестройка-
та до наши дни, уточни
пред ДУМА Ирина Мел-
никова, сътрудничка на
библиотеката за чужде-
странна литература, как-
то и на Българския кул-
турен институт в Москва.
Тя обясни, че книгите се

избират съвместно от
българска и от руска
страна. Сред критериите
са - те да бъдат популяр-
ни и награждавани, да се
радват на голям читател-
ски интерес. Но решени-
ето кои точно творби и
автори да бъдат - е из-

ключително трудно. За-
щото, както казва И.
Мелникова, България е
малка държава, но има
много достойни писате-
ли. Вчера бе представен
и проектът за превод на
руска литература на
чужди езици.
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КА-52 - ВЕРТОЛЕТЪТ С
ИЗКУСТВЕН ИНТЕЛЕКТ
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ЩЕ ПРИСПОСОБЯВАТ
ФРЕНСКИ ПРОТИВО-
РАКЕТИ SEA CEPTOR
ЗА US КОРАБИ

ИНДОНЕЗИЯ И ТУРЦИЯ С ДОГОВОР
ЗА СЪВМЕСТНА РАЗРАБОТКА
НА БРОНEМАШИНИ OTOKAR COBRA II

Обективът не се шегува

Русия „ще учи” роботи
да убиват терористи
Машините ще могат да «виждат» противника през различни
препятствия и поразяват от голямо разстояние

Робот
Securitron

В
В Русия се работи по съз-

даването на специални робо-
ти, които ще се занимават с
евакуацията на ранени воен-
нослужещи и граждански
лица от мястото на извърше-
на терористичен акт, а също
и за неутрализация на теро-
ристи. Това, както съобщава
РИА „Новости”, е заявил вице-
премиерът на Русия Дмитрий
Рогозин в изказване пред сту-
денти от физическия факултет
на МГУ. Техническите подроб-
ности за новата техника и сро-
ковете за началото на нейно-
то доставяне в силовите струк-
тури Рогозин не е разкрил.
Новите роботи, по неговите
думи, ще могат да „виждат”
терористите през различни
препятствия и поразяват от И
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голямо разстояние. Роботизи-
раните системи ще бъдат из-
ключително точни и при неут-
рализирането на терористите
няма да причиняват съ-
пътстващи поражения на за-
ложниците. Кога именно е
планирано да завърши разра-
ботката на роботите, вицепре-
миерът не е уточнил. Също не
е известно коя именно орга-
низация ще се занимава със
създаването на специалната
роботизирана техника. В края
на април т.г. бе съобщено, че
по поръчка на Министерство-
то на отбраната на Русия се
води разработка на роботизи-
ран модул за издирване и
евакуация на ранени военно-
служещи. Новият комплекс
трябва самостоятелно да на-

мира, опознава и извозва ра-
нените от бойното поле. Ро-
ботът трябва да може да се
придвижва в пресечени мест-
ности, в помещения и по
стълби. Изпълнители на по-
ръчката могат да станат
ЦНИИ по робототехника и
техническа кибернетика или
МГТУ, носещ името на Бауман.
В края на 2012 г. в Русия бе
създаден фонд за перспектив-
ни изследвания, който ще
съдейства при високорискови-
те научни изследвания и раз-
работки в областта на отбра-
ната. По-рано Рогозин заяви,
че основни дейности на фон-
да ще бъдат роботизираните
системи, хиперзвуковите тех-
нологии и въздушно-космиче-
ската отбрана.

Жените обичат да се гримират, но за военните
камуфлажът е задължителен преди навлизане в гориста местност

Ка-52

Снимка „ВЕРТОЛЕТЫ РОССИИ”

омпанията «Вертолеты России» планира да обо-
рудва своите перспективни вертолети с изкуствен
интелект. Това, както съобщава ИТАР-ТАСС, е
заявил директорът по  развитието на компания-

та Владимир Макарейкин на международната изложба
HeliRussia 2013. По думите му обликът на новия вертолет
трябва да бъде даден в рамките на Държавната програма
за развитието на авиационната промишленност на Русия
до 2025 г., известна също като «Вертолет-2025». Новото

бордово оборуд-
ване ще се ос-
новава на «тех-
ническите или
интелектуалите
невронни мрежи
и експертни
системи с не-
стандартна ло-
гика». Както е
пояснил пред-
ставителят на
«Вертолеты
России», инте-
лектуалната
бордова систе-

ма ще обезпечава безопасността и регулярността на
полетите чрез мониторинг на състоянието на елементите
на конструкцията, да определя натоварването на екипажа
чрез системите за управление на въздушното движение
по технологията CNS/ATM (свръзка, навигация и наблюде-
ние на организацията на въздушното движение), а също
и да обезпечава автономното управление на вертолетите
във всички режими на полета. Що се отнася до бойните
възможности на перспективния вертолет, интелектуалното
бордово оборудване ще се съчетава с нови видове
въоръжения, действащи на принципа «стреляй и забрави»,
и управляеми ракети, ще помага при маневриране в
опасни зони, а също ще координира взаимодействието
с други подразделения на земята и във въздуха. Освен
това бордовият комплекс ще помага на вертолета при
излитане и кацане от палубата на кораба.

ВИЕТНАМ СЕ ВЪОРЪЖАВА
С БЕЛОРУСКИ БЕЗПИЛОТНИЦИ

БПЛА
„Гриф-1”

иетнам ще закупи от Белорусия безпилотни лета-
телни апарати. Това, както съобщава «Интер-
факс», е заявил премиер-министърът на Белору-
сия Михаил Мясникович по време на визитата в
Минск на премиер-министъра на Виетнам Нгуен
Тан Зунг. По думите на Мясникович неговият ви-
етнамски колега е долетял в Минск и за подпи-
сването на контракт за доставка на БПЛА. «Ние
имаме големи надежди, свързани с научно-тех-
ническото сътрудничество», е отбелязал шефът
на белорусския кабинет. В хода на срещите Мяс-
никович също е разсказал за готовността на
Белорусия за сътрудничество с Виетнам в област-
та на военните технологии и технологиите с двой-
но назначение.Сега в Белорусия се изработват
няколко модела безпилотни летателни апарати,
сред които са «Гриф» и «Москит». Какви именно
БПЛА е решил да закупи Виетнам, Мясникович
не уточнява.

По-рано бе съобщено за плановете на Виет-
нам да се въоръжи с леки руски безпилотници, с
чиято разработка се занимава корпорацията «Ир-
кут». А още един безпилотен апарат - Magic Eye
1 ще разработи Швеция за виетнамските военни.

Снимка „558�и АВИАЦИОНЕН
РЕМОНТЕН ЗАВОД”

Вертикална пускова установка
Mk 41 VLS с перспективна
противоракета Sea Ceptor

Изображения MBDA

Sea Ceptor в полет

ренската компания MBDA се е
договорила с американската
Lockheed Martin за разработка-
та на ракети за вертикалните
пускови установки Mk 41 VLS, с

които са въоръжени бойните кораби на
повече от десет страни по света, вклю-
чително САЩ, съобщава пресслужбата
на MBDA. На първо време, както се
съобщава, за пусковите установки Mk
41 VLS (произвеждани от Lockheed
Martin) MBDA с поддръжка от американ-
ците ще приспособява своите перспек-
тивни противоракети Sea Ceptor (CAMM).
Пробният пуск на противоракетите е
планиран да се осъществи до края на
годината. Със Sea Ceptor в частност ще
се въоръжат британските перспективни
кораби от Type 26 Global Combat Ship, а
също е възможно и новозеландските
фрегати от типа «Анзак». На въоръже-
ние новата противоракета влезе през
2016 г. Както отбелязва Jane's, сега по-
вечето ракети за пусковите установки
Mk 41 VLS се изработват от конкурента
на MBDA - американската компания
Raytheon. Установката е съвместима с
противоракетите Standard 1, 2, 3, и 6,
RIM-7 Sea Sparrow и RIM-162 ESSM, а
също и с крилатите ракети Tomahawk и
противолодъчните RUR-5 ASROC. С та-
кива ракети са въоръжени американ-
ските ескадрени миноносци от типа
«Арли Бърк» и ракетните крайцери от
типа «Тикондерога», австралийските
фрегати от типа «Анзак» и «Аделаида»,
японските ескадрени миноносци «Ата-
го» и «Конго» и канадските «Ирокез».

ППППП
равителствата на Турция и Индо-
незия са подписали съглашение
за съвместна разработка на бро-
нирани машини за нуждите на

своите въоръжени сили, съобщава Jane's.
Машините, съвместно производство, ще
бъдат базирани на турски
разработки. По условията
на съглашението прото-
типът на бронеавтомобилът
ще бъде пуснат година след
началото на програмите за
разработка. В проекта ще
участват турската компания
FNSS Defence Systems и
индонезийската фирма PT
Pindad. Подробностите за
перспективния проект засе-
га са неизвестни. По думи-
те на представителя на ми-
нистерството на отбраната
на Индонезия Силми Карим
в близките два месеца се
планира да се уточнят де-

тайлите по проекта и да бъдат утвърдени
от индонезийското и турското военно
ведомство. След началото на серийното
производство на бронемашини от лек или
среден клас Турция и Индонезия ще ги
предлагат и на трети страни.

Otokar Cobra II

Снимка JANE'S

ВИЕТНАМ СЕ ВЪОРЪЖАВА
С БЕЛОРУСКИ БЕЗПИЛОТНИЦИ
ВИЕТНАМ СЕ ВЪОРЪЖАВА
С БЕЛОРУСКИ БЕЗПИЛОТНИЦИ
ВИЕТНАМ СЕ ВЪОРЪЖАВА
С БЕЛОРУСКИ БЕЗПИЛОТНИЦИ
ВИЕТНАМ СЕ ВЪОРЪЖАВА
С БЕЛОРУСКИ БЕЗПИЛОТНИЦИ
ВИЕТНАМ СЕ ВЪОРЪЖАВА
С БЕЛОРУСКИ БЕЗПИЛОТНИЦИ
ВИЕТНАМ СЕ ВЪОРЪЖАВА
С БЕЛОРУСКИ БЕЗПИЛОТНИЦИ
ВИЕТНАМ СЕ ВЪОРЪЖАВА
С БЕЛОРУСКИ БЕЗПИЛОТНИЦИ
ВИЕТНАМ СЕ ВЪОРЪЖАВА
С БЕЛОРУСКИ БЕЗПИЛОТНИЦИ
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÷— ¿ - œËËÌ √ƒ 3:0 1:0
œÎ‡ÚËÌË (41-‰) 2:0   ƒÂÌÓ‚Ë˜ÍË
(79-‡‚Ú) 3:0 ƒÂÎÂ‚ (87); ÀÛ‰Ó„Ó-
Âˆ - ¡ÓÚÂ‚ œ‰ 2:0 2:0 »‚. —ÚÓ-
ˇÌÓ‚ (8-‰ Ë 20-‰); ¡ÓÚÂ‚ ¬ -
ÃÓÌÚ‡Ì‡ 3:1 1:0 »Î. »ÎËÂ‚ (8)
1:1 ƒ. ÃÎ‡‰ÂÌÓ‚ (10) 2:1 Ã‡ÍÂÚË
(65) 3:1 »Î. »ÎËÂ‚ (82); —Î‡‚Ëˇ
- ◊ÂÌÓÏÓÂˆ 3:0 1:0 √. »‚‡ÌÓ‚

’’I’  –⁄√

ФУТБОЛНО
ПЪРВЕНСТВО

(50) 2:0 œ. ƒËÏËÚÓ‚ (82) 3:0 œÓÔ‡‡ (87-‰);
ÃËÌ¸Ó - ◊ÂÌÓ ÏÓÂ 0:2 0:1 ¡Â„ÓÌÒË (55) 0:2
»ÌÍ‡Ì„Ó (88); ÀÓÍÓ œ‰ - ¡ÂÓÂ 1:2 1:0 «Î‡ÚËÌÒÍË
(52) 1:1 —ËÚÓÂ (87) 1:2 ¿Ì‰ÓÌÓ‚ (90); ÀËÚÂÍÒ -
ÀÓÍÓ —Ù 1:2 1:0 √. ÃËÎ‡ÌÓ‚ (18-‰) 1:1 ƒ. œÂÂ‚
(32) 1:2 ƒ. »ÎËÂ‚ (88), ◊ : ÕÂ‰ˇÎÍÓ‚ (90+3-ÀËÚ);
≈Ú˙ - ÀÂ‚ÒÍË 0:3 (ÒÎÛÊ.)

резултати

’’’  Í˙„, Ò˙·ÓÚ‡, 18.00 ˜.: ÃÓÌÚ‡Ì‡ - ÀÛ-
‰Ó„ÓÂˆ (Õ˛Á7); ÀÂ‚ÒÍË - —Î‡‚Ëˇ (“¬7); ÀÓÍÓ
—Ù - ÷— ¿ (¡Õ“1); ◊ÂÌÓÏÓÂˆ - ÀËÚÂÍÒ;  œËËÌ
√ƒ - ÀÓÍÓ œ‰; ¡ÂÓÂ - ÃËÌ¸Ó; ◊ÂÌÓ ÏÓÂ -
¡ÓÚÂ‚ ¬; ¡ÓÚÂ‚ œ‰ ÔÓ˜Ë‚‡

 À¿—»–¿Õ≈
 1. ЛЕВСКИ 29 22 4 3 58:19 70
 2. ЛУДОГОРЕЦ 29 21 6 2 55:13 69
 3. ЦСКА 29 19 6 4 53:18 63
 4. Ботев Пд 29 17 6 6 48:21 57
 5. Литекс 29 15 4 10 56:24 49
 6. Черноморец 29 14 4 11 32:29 46
 7. Берое 29 12 6 11 35:38 42
 8. Славия 29 12 5 12 39:34 41
 9. Локо Пд 29 10 9 10 36:32 39
 10. Черно море 29 9 7 13 32:38 34
 11. Пирин ГД 29 9 4 16 25:56 31
 12. Ботев Вр 29 8 6 15 22:50 30

 13. Локо Сф 29 6 10 13 25:37 28
 14. Миньор 29 5 5 19 20:48 20
 15. Монтана 29 4 4 21 27:54 16
 16. Етър 29 4 4 21 20:72 13

18.00 Левски - Славия
ПО НЮЗ7

Монтана - Лудогорец
ПО БТВ ЕКШЪН

ФИНАЛ В ШАМПИОН-
СКАТА ЛИГА

21.40 Байерн М -
Борусия Д

ПО ТВ+
19.00, 21.00, 23.00 Срещи от

Примера дивисион

НЕДЕЛЯ

ПО БНТ 1
14.55 България (легенди) -

Астън Вила (ветерани)

СЪБОТА

ПО БНТ 1
18.00 Локо Сф -

ЦСКА
ПО ТВ7

кратки

Глобиха Ицо 7000 лв.
Т

БФС замазва сериозен гаф на „Бистришките тигри”
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реньорът на Литекс Христо
Стоичков сериозно си изпати
заради обидите по адрес на
Борислав Михайлов. Камата
изригна след загубата на Ли-

Треньорът на Литекс Христо Стоичков побесня след домакинската загуба на
“оранжевите” с 1:2 от борещия се да се спаси Локо Сф след гол в края

текс с 1:2 от Локо Сф от предпоследния
кръг на първенството. Бесният от съдийст-
вото Стоичков оплю здраво Михайлов, а
в БФС моментално реагираха и му леп-
наха глоба в размер на 7000 лева.

“Естествено, че съм нервен. Не може
един, който иска да е някакъв фактор в
българския футбол, да е най-големият бок-
лук. Не може да се подиграва с труда, не
може да се подиграва 90 минути с труда
ни. Да си вдига картони, където си иска,
каквото си иска, чиста дузпа не дава, ами
как да го направя, как да вляза при тези
деца? И утре да ме сочат, че съм дал
мача на Локомотив. Това ли да пишат
утре? Тия мършляци. Да, оня с перуката е
същият, където е във футболния съюз. Той
е същият боклук!”, изригна Стоичков.

“Не ме интересуват глобите, аз имам
пари за разлика от тях. Каква среща да
търся с тоя, не му споменавай името. До-
като някъде не го хвана, да го пребия,
това ще стане!”, закани се Камата на
Борислав Михайлов и БФС веднага го
глоби.

Стоичков също така е наказан за 1
мач и няма да може да води Литекс в
последния кръг срещу Черноморец.

За нанесени обиди в средствата за
масова информация, на основание чл.37,
ал.1, т.17./1/ буква “А”, ДК на БФС наказ-
ва Христо Стоичков, старши треньор на
Литекс, с глоба в размер на 5000 лв. За
обида на длъжностно лице в средствата
за масова информация, на основание
чл.37, ал.1, т.17./2/ буква “Б”, Христо Сто-
ичков е наказан с лишаване от право да
ръководи отбора за 1 среща и глоба в
размер на 2000 лв.

БФС погази собствената си наредба
заради Витоша (Бистрица), където играе-
ше бившият премиер Бойко Борисов,
твърди Агенция БЛИЦ. Тимът от Югоза-
падната “В” група, известен като “Бистриш-
ките тигри” нередовно са картотекирали
бившия защитник на Ботев Пд Венцислав
Бонев, който взе участие в част от мачо-
вете им през пролетта. Бонев разтрогна с
“канарчетата” с решение на БФС, което
влиза в сила от 22 март. Веднага след това

той бе картотекиран във Витоша и изигра
4-5 мача за тима. За последно Бонев се
появи в двубоя срещу Оборище Панагю-
рище, спечелен с 2:1, но след това от
Марек Дупница подадоха жалба до БФС,
че е неправомерно картотекиран.

Само час по-късно футболният съюз
разглежда жалбата и я отхвърля като
неоснователна. БФС се позовава на чл.
8, ал. 1 и ал. 2, точка 1, 2 и 3 от правил-
ника за състезателните права на футбо-
листите. Член 8, ал. 1 гласи: футболист
аматьор свободно преминава в друг от-
бор от „А”ФГ при спазване на ограниче-
нията по чл. 6. ал. 2. Преминаването по
алинея 1 е разрешено: 1. В периода меж-
ду две спортносъстезателни години. 2. В
периода между два полусезона. 3. След
започване на полусезона, но при усло-

вие, че състезателят не е играл в друг
ФК/ПФК.

С този мотив жалбата на Марек е
отхвърлена, тъй като картотекирането на
Бонев не противоречи на точки 1, 2 и 3.
Към ал. 2 обаче има и точка 4, която
показва колко грубо БФС погазва собст-
вения си правилник: 4. За ФК от “В” АФГ
ал. 2 т. 3 важи само за есенния полусезон.
Това забранява на БФС да картотекира
Бонев във Витоша след началото на про-
летния дял на шампионата и от БФС тряб-
ва да присъдят служебни загуби на тима
във всички срещи с негово участие. В
момента Марек и Витоша спорят за първо-
то място в групата, като дупничани имат
аванс от 3 т., а в неделя от 18.00 ч. е
директният двубой между двата тима на
стадиона в Бистрица.

а к а з а н и я т
през април
за неопреде-
лено време

Върнаха Сватбата
и още 2-ма в съдийството,
свири на Локо Сф и ЦСКА

Ивайло
Стоянов
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Локо Сф - ЦСКА. Очакванията там са “червените” да
помогнат на “железничарите” да останат в “А” група,
след като и на теория си осигуриха бронзовите медали.
Тимът от “Надежда” пък обърна Литекс с 2:1 в Ловеч в
скандален мач, но още е в зоната на изпадащите с 2
т. след последния над чертата Ботев Вр.

Опрощение получава и сгафилият със Сватбата във
Варна тъч рефер №1 за миналата година Веселин Ми-
шев, който също бе със спрени права уж до края на
сезона. Прочулият се с прочувствената статия “Защо
Бойко Борисов заслужава втори мандат” асистент съдия
ще помага по тъча на Николай Йорданов в мача Пи-
рин ГД - Локо Пд.

Да свири на врачани при гостуването им във Варна
на доскоро също застрашения Черно море пък е назна-
чен Таско Тасков. В другото столично дерби Левски -
Славия, което се очаква да излъчи шампиона, свирката
ще надува Никола Попов, а за резервен съдия пак ти-
хомълком получи опрощение Калин Людмилов, свирил
слабо 1/4 финал за купата ЦСКА - Локо Сф. Останалите
срещи са поверени на: Ангел Ангелов (Черноморец -
Литекс), Ангел Баялцалиев (Берое - Миньор) и Влади-
мир Вълков (Монтана - Лудогорец.

Битката между Левски и Бо-
тев Пд за новите футболисти за-
почна със страшна сила. Трень-
орът на пловдивчани Станимир
Стоилов е на път да върне в
България бразилеца Зе Соарес.
Кариоката игра 3 години в Лев-
ски, като именно Мъри го доведе
на “Герена”. Без да блести из-
ключително, бразилецът с посто-
янните си изяви се превърна в
ключова фигура в състава на “си-
ните”, като записа 53 мача и 7
гола, а през зимата на 2010 г. бе
продаден на украинския Мета-
лург Донецк за 400 000 евро. Зе
още е част от украинския тим, но
договорът му изтича през лятото
и той е решил да не го подновя-

МЪРИ ИЗМЪКВА
ЗЕ ПРЕД ЛЕВСКИ

ва. Самият бразилец признава,
че не иска да остане в Украйна,
а предпочита да се върне в
България. Зе нямал конкретна
оферта, но вече са му се обаж-
дали треньорите на Левски Ни-
колай Митов и на Ботев Стани-
мир Стоилов.

“Ще напусна Металург със
сигурност. Не съм щастлив тук и
искам да си ходя. Искам да
продължа кариерата си в Бълга-
рия. И по-конкретно в Ботев или
Левски. На “Герена” изкарах мно-
го хубави години имам незабра-
вими спомени. От друга страна,
знаете, че сме в отлични отно-
шения със Станимир Стоилов”,
коментира Зе Соарес.

РАДУКАНОВ:

С най-много точки
сме напролет

С
След домакинската победата с 3:0 над дебютанта Пи-

рин Гоце Делчев в последния мач от предпоследния кръг
на “А” група старши треньорът на ЦСКА Милен Радуканов
демонстрира огромно самочувствие. “Благодаря на футбо-
листите за влагането им в мача. Те играха на върха  на
възможностите си в края на сезона. Трудно започнахме
мача, но после влязохме в ритъм. Радвам се, че спечелих-
ме 3:0. Това е краят на сезона, предстои ни протоколен мач
с Локомотив Сф. По-важното е, че отборът на ЦСКА е с
най-много точки през пролетния полусезон, колкото и да
ни плюят”, заяви специалистът от Видин. С успеха и на
теория ЦСКА си осигури бронзовите медали и участие в
предварителните кръгове на Лига Европа. На въпрос дали
ще остане старши треньор на ЦСКА, бившият защитник
поясни, че ще разговаря с шефовете на клуба веднага след
края на последния мач от сезона.Той освободи предвари-
телно в почивка Абел Анисе и Лукас Саша, както и нака-
зания Сержиньо и контузения Нджонго Присо.

Н
рефер Ивайло Сто-
янов получи ти-
хомълком опроще-
ние и наряд за
възлов мач от ХХХ
кръг на “А” група.
Петричанинът, изве-
стен с прякора
Сватбата, бе изва-
ден от нарядите на
4 април за слабо
съдийство на мача
Черно море - Лев-
ски (1:1), но в събо-
та му е поверено
столичното дерби

СТК отряза Локо Сф

Спортно-техническата комисия
към БФС не уважи жалбата, която
Локо Сф подаде във връзка с нере-
довен футболист на Етър и по този
начин няма да се стигне до служеб-
на победа на „червено-черните” в
мача срещу великотърновци, за-
вършил 2:2. “Документът от НАП
към трудовия договор на футболи-
ста Ненад Филипович не е задължи-
телен, а пожелателен. Всичко това
е отразено в член 25, алинея 2 от
Наредбата на БФС. Без последст-
вие остава молбата на Локо Сф”,
коментира шефътна СТК Маринов.
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Сватбата,
свири на ЦСКА
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Шампионът във Формула
1 за 2008 година Люис Ха-
милтън ще кара с лика на
гаджето си Никол Шерцингер
върху каската по време на
най-бляскавото състезание
от календара за Гран при на
Монако. Състезанието по
улиците на Монте Карло е VI
кръг от шампионата във Фор-
мула 1 и ще бъде предавано
пряко по Филм+ в неделя от
15,00 ч. Освен любимата бри-
танецът е поръчал на каска-

Хамилтън ще кара с лика
на Никол в Монте Карло

Люис Хамилтън излиза с болида си мерцедес от прочутия
тунел по време на първата свободна тренировка по улиците
на Монте Карло, където в неделя е стартът за Гран при на
Монако, VI кръг от световния шампионат във Формула 1

та и образа на кучето си
Роско. Тримата се возят в
кабриолет, а на заден план
се вижда панорама от Мона-
ко. Сезонът на Люис в Мер-
цедес, където смени 7-крат-
ния световен шампион Миха-
ел Шумахер, не е твърде ус-
пешен и той засега върви 4-
ти с 50 т., като в 5-те досе-
гашни старта само 2 пъти
намери място на подиума - 3-
и за Гран при на Малайзия и
Китай, и 2 пъти завърши пети.
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Мариан ВЛАДИМИРОВ

Седмина боксьори ще представят
България на европейското първенство
в Минск, обяви президентът на БФБокс
Красимир Инински. “Целите винаги са
били едни - колкото се може по-добро
представяне. Отборът ни е млад - се-
дем момчета, но се надявам, като се
върнат, да ги наричаме “Великолепна-
та седморка”, заяви Инински и поясни,
че бронзовият медалист от Лондон
2012 Тервел Пулев се е готвил за ев-
ропейското първенство в базата “Че-
хов” край Москва, където е играл спа-
ринги със световните шампиони за про-
фесионалисти Денис Лебедев и Алек-

Българският гросмайстор Веселин Топалов старти-
ра с реми на  четвъртия за сезона турнир от веригата
“Гран При” по шахмат в Солун (награден фонд 170 000
евро). Русенецът игра с белите и не можа да направи
позицията си печеливша срещу руснака Александър
Грисчук и двамата си стиснаха ръцете след 85-ия ход.

 Победи в първия кръг записаха Гата Камски (САЩ)
над Лейниер Домингес (Куба), Пьотър Свидлер (Рус)
над  Етиен Бакро (Фр) и Рустам Касимджанов (Узб)
над  Хикару Накамура (САЩ). Реми завършиха и пар-
тиите Руслан Пономарьов (Укр) - Фабиано Каруана
(Ит) и Василий Иванчук (Укр) - Александър Морозевич
(Рус). Турнирът е до 4 юни.

Руският милионер с гръцко гражданство и основен
спонсор на турнира от веригата Гран при по

шахмат в Солун Иван Савидис прави символично
първи ход на партията от I кръг межу Гата Камски

(САЩ) и Лейниер Домингес (Куба) пред погледа на
президента на ФИДЕ Кирсан Илюмжинов

4-ти кандидат
за шеф на МОК

Шефът на световната феде-
рация по аматьорски бокс (АИБА)
Чин-куо У подаде кандидатурата
си за президент на Международ-
ния олимпийски комитет (МОК),
съобщават световните агенции.
66-годишният У, член на Изпълко-
ма на МОК, е четвъртият  кан-
дидат за наследник на Жак Рох,
който се оттегля през септем-
ври след 12 години начело на
организацията. Другите трима са
настоящите вицепрезиденти на
централата Томас Бах (Гер) и Сер
Мян Нг (Синг) и председателят
на финансовата комисия на МОК
Ричард Карион (ПРико). Крайната
дата за подаване на кандидату-
рите е 10 юни, а  изборите ще се
състоят на 10 септември на
конгреса на организацията в
Буенос Айрес.

Берлин домакин на
финала през 2015 г.
в Шампионската лига

Берлин ще бъде домакин на фи-
нала в Шампионска лига, а  Варша-
ва ще приеме финала в Лига Ев-
ропа през 2015 година, реши
Изпълкомът на УЕФА. Столиците
на Германия и Полша за първи път
ще бъдат домакини на клубите
евротурнири. “Две великолепни
съоръжения за финалите през 2015
година”, обяви генералният секре-
тар на УЕФА Джани Инфантино.

Кутровски с втори
успех във Варна

Завърналият се след 15-месеч-
но наказание Димитър Кутровски
продължава с впечатляващите си
резултати на “фючърс” турнира
на ITF във Варна (награден фонд
$10 000). Софиянецът разгроми
поставения под №7 Франсоа-Ар-
тюр Вибер (Фр) с 6:0, 6:3 и се
класирана 1/4 финал със само 3
загубени гейма. В I кръг участва-
щият с “уайлд кард” Кутровски
разби с 6:0, 6:0 Фотос Фотиадес
(Кип), който също игра с покана
в турнира, а за място на полуфи-
нала ще играе пак с французин -
квалификанта Лоран Локоли.

ПЕТЪК
ПО ФИЛМ+

ФОРМУЛА 2
12.40  Първо състеза-
ние в Монако за ГП2

ТЕНИС
15.00 Брюксел Оупън, жени

СЪБОТА
ПО ТВ+

БАСКЕТБОЛ
15.30 ЛУКойл Академик - Левски

(II финален мач)
ПО ФИЛМ+

ФОРМУЛА 1
15.00 ГП на Монако

(квалификации)
ТЕНИС

16.30 Брюксел Оупън, жени
ФОРМУЛА 2

19.30 ГП на Монако,
второ състезание
ПО НОВА СПОРТ
ЛЕКА АТЛЕТИКА

20.00 Диамантена лига в Ню Йорк
ГОЛФ

22.30 “Краун Плаза
Инвитейшънъл” от ПГА Тур

НЕДЕЛЯ
ПО ФИЛМ+

15.00 Старт за ГП на Монако
ПО НОВА СПОРТ

ГОЛФ
22.10 “Краун Плаза

Инвитейшънъл”

Пращаме 7 боксьори
на европейско в Минск
След шампионата Пулев и Александров ще се бият професионално

сандър Поветкин, както и с техните
партньори. По ирония на съдбата
братът на Малката Кобра - Кубрат Пу-
лев, може да срещне официално По-
веткин на профиринга, ако олимпийски-
ят шампион в тежка категория от Атина
2004 и шампион на Световната боксо-
ва асоциация победи Владимир Клич-
ко в дългочакана битка през есента.

Инински обяви още, че след евро-
пейското двама от националите - Тер-
вел Пулев и Александър Александров,
както и бившите аматьори Борис Геор-
гиев и Спас Генов, имат договори за
участие в срещите от професионалния
проект на Международната федерация
по бокс (АИБА).  Генералният секретар

на БФБ Стела Стоянова пък поясни
промените в точкуването на европей-
ското първенство, където от петимата
странични съдии в последния момент
ще се избират трима, които ще опре-
делят победителя. Те ще точкуват как-
то в професионалния бокс - 10 т. за
победителя във всеки рунд, и респек-
тивно по-малко за  съперника му. В
Минск боксьорите за последно ще иг-
раят мачовете си с предпазни каски.

Избраниците на Палми Ранчев:
Тинко Банабаков (49 кг); Александър

Александров (52); Стефан Иванов (56);
Детелин Далаклиев (66); Симеон Ча-
мов (69); Радослав Панталеев (81); Тер-
вел Пулев (91)

Калоян Махлянов-Котоошу пребори Даниел
Иванов-Аоияма в българското дерби от 12-
ия ден на майския супертурнир по сумо
“Нацу башьо” в токийския дворец “Кокуги-
кан”. Той избута сънародника си от дохио-
то с най-употребяваната техника “ошида-
ши” и записа втори успех от двата мача
помежду им. Тази победа бе от изключи-
телно значение за първия европейски
“одзеки”, който е в положение “кадобан” и
се нуждае от 8 бели точки, за да запази
втория ранг в сумо йерархията. Така
Калоян вече има 7 победи и се нуждае от
още една в оставащите 3 кръга, за да
спаси званието си. Аоияма пък игра с
почти всички най-силни сумисти и е с
пасив 5-7. Без загуба са само Кисеносато
и Хакухо, които на практика не могат да
бъдат догонени от други сумисти и ще си
оспорват Купата на императора. Днес
Калоян излиза на дохиото с другия мон-
голски “Йокодзуна” Харумафуджи, а
Даниел ще се бори с японеца Китатайки.

Котоошу спечели
БГ мача в Токио

бенефисния мач на бившия капи-
тан на националния отбор Стилиян
Петров. Това е шотландецът Анди
Блеър, играл като полузащитник в
младежкия тим на Шотландия и
вдигнал КЕШ и Суперкупата на
Европа с Астън Вила. Той е член на
Националната Зала на славата от
октомври 2011 г.

В неделя от 15,15 ч. легендите
от Астън Вила ще се изправят сре-
щу легендите на България в благо-
творителния мач под наслов “Бла-
годарим ти, Стан!”. Приходите от
продажбата на билети и рекламата
на шоуто ще отидат за лечение на
български деца, болни от левкемия.
Благотворителният мач е на Наци-
оналния стадион “Васил Левски” и

ще бъде предаван по БНТ1.
За ветераните от Бирмингам ще

играят още Дейв Белфорд (вратар),
Мартин Карутърс (голмайстор с над
100 гола в английската лига), Тони
Дейли (нападател, бивш английски
национал), Марк Дрейпър (полуза-
щитник и бивш английски нацио-
нал), Дерек Дъдли (вратар), Гарет
Фаръли (халф, бивш национал на
Ирландия), бившите национали на
Англия Рей Грейдън, Лий Хендри,
Дейвид Нортън, на Ирландия Марк
Кинсела, на Шотландия Скот Мак-
лофлин и Брус Райък (първият ка-
питан на Шотландия, роден в Анг-
лия), на Северна Ирландия Крис
Никъл и др. За България участие са
потвърдили Христо Стоичков, Любо-
слав Пенев, Димитър Бербатов,
Даниел Боримиров, Наско Сираков
и др., но самият Стилиян Петров
няма да присъства на шоуто.

Л егенда на Астън Вила, спе-
челил Купата на европей-
ските шампиони през 1982
г., ще пристигне в София за
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Топалов стартира с реми в СолунТопалов стартира с реми в СолунТопалов стартира с реми в СолунТопалов стартира с реми в СолунТопалов стартира с реми в Солун

Еврошампион ще играе
в бенефиса на Стилиян
Еврошампион ще играе
в бенефиса на Стилиян
Еврошампион ще играе
в бенефиса на Стилиян
Еврошампион ще играе
в бенефиса на Стилиян
Еврошампион ще играе
в бенефиса на Стилиян


